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 جویندگان 
قانون برای 

طلای آنلاین
 از طرح جديد دولت

 برای  وب سايت های 
خريد و فروش مجازی طلا 

چه می دانیم؟

این مغازه مورد علاقه توریست ها و خبرنگارهای خارجی 
در بازار تهران است. از مدادفروشی »رفیع« حرف می زنیم. 
یک مغازه کوچک با سه متر مربع مساحت در پلاک ۸۵ از 
کوچه مجید در بازار بین الحرمین. آخرین کسی که سراغ او 
رفته عکاس آژانس عکس معتبر پیکچر آلیانس بوده ولی در 
همین یکی دو سال پیش از تی.آر.تی. ترکیه تا یورونیوز و 

خبرگزاری فرانسه از آنجا گزارش تهیه کردند. 
نام صاحب مغازه محمد رفیع است ولی در بازار به »دکتر 
مداد« معروف است. ۵۵ سال ســن دارد و حدود ۳۵ سال 

است که این مغازه را دارد. 
قصه این مغازه را برای یوسف حیدری، گزارش نویس ایران 

اینطور توصیف کرده است:
»اینجا بهشت من اســت. از کودکی علاقه زیادی به مداد 
رنگی داشتم. نقاشی می کشــیدم و رنگ آمیزی می کردم. 
در ذهنم تجســم می کردم با ترکیب رنگ ها چه رنگ های 
قشنگ دیگری درســت می شــود و چقدر خوب بود اگر 
همه این رنگ ها مدادرنگی هم داشــت. مثلًا ترکیب رنگ 
زرد و آبی، رنگ سبز قشــنگ و خاصی می شود که به آن 
ســبز فیروزه ای می گویند ولی هیچ وقــت در جعبه های 
مدادرنگی چنین رنگی پیدا نمی شــود. این عشق و علاقه 
باعث شد وارد حرفه ای شوم که با مدادرنگی سروکار داشته 
باشم. )پس از تحصیلات فنی در دهه ۶۰( در یک شرکت 
تولید مداد رنگی کار می کردم تا اینکه ۳۰ ســال قبل این 
مغازه را گرفتم؛ کوچک است ولی از روز اول دوست داشتم 
اینجا را دنیای مدادرنگی کنم. خیلــی از همکارانم وقتی 

دیدند عاشــقانه درحال جمع آوری مدادرنگی هســتم به 
من کمک کردند. شــرکت های تولید کننده هم مدادهای 
تک رنگ شان را برای من می فرســتادند. سرانجام دنیای 
مدادرنگی ها کامل شد و امروز همه رنگ ها را کامل دارم.«

رفیع یک سال و نیم پیش به خبرگزاری فرانسه گفته بود 
نمی داند چند مداد دارد ولی حدود ۲۰۰ رنگ مداد دارد، 
گران ترین مدادش حدود ۲ یورو قیمت دارد یعنی با پول 
الان حدودا ۱۵۰ هزار تومان و قدیمی ترین مدادش هم ۷۳ 

سال قدمت داشته است. 
بعضی از این مدادها دیگر تولید نمی شوند. به این ترتیب او 
توانسته بزرگ ترین آرشیو مدادرنگی ایران را داشته باشد. 
همین آرشیو باعث شده که یکی از کارهای خاص او ارایه 
مدادهای رنگی تکی و دانه ای و فروش تک مدادهای کمیاب 

باشد تا رنگ های جعبه مداد رنگی کودکان جور باشد. 
به گفته او »خیلــی از بچه هــا وقتی یکــی از رنگ های 
مدادرنگی شــان تمام می شــود دیگر علاقــه ای به جعبه 
مدادرنگی شــان نشــان نمی دهند. اما مــن اینجا همان 
مدادرنگی را که ندارند در اختیارشان قرار می دهم تا دنیای 

شیرین رنگی شان خراب نشود.« 
مشــتری های او اغلب دانش آموزان و افــراد علاقمند به 
نقاشــی هســتند ولی پای افراد دیگری هم به مغازه او باز 
می شود چون مثلا »رنگ سفید شــاید برای خیلی ها در 
دنیای نقاشی بدون استفاده باشد اما همین مدادهای سفید 
برای علامت گذاری روی شیشــه، پارچه و سنگ کارایی 
دارد و خیاط با رنگ ســفید می تواند مــدل را روی پارچه 

پیاده کند.«
در میان این افراد هم آدم حرفه ای هست و هم آدم مبتدی. 

رفیع دو خاطره از هر دوی این دسته آدم ها دارد: 
»چند سال قبل دانش آموزی که می خواست در مسابقات 
نقاشی شرکت کند اینجا آمد و من ۶۰ نوع مدادرنگی خاص 
به او دادم. چند هفته بعد خبر برنده شدن او را در مسابقات 
نقاشی از تلویزیون دیدم و کلی خوشحال شدم....)یک بار 
هم( مرد میانســالی برای خرید مداد رنگی اینجا می آمد و 
معمولًا هر هفته از من مدادرنگی ارزان می خرید. یک روز 
کنجکاو شدم و درباره علت خرید مدادرنگی پرسیدم. گفت 
خودش باربر بازار است و این هنر به فرزند او هم منتقل شده 
و احساس می کند می تواند نقاش خوبی شود ولی پول ندارد 
که او را به کلاس نقاشی بفرستد و خودش با این مدادهایی 
که می خرد در خانه نقاشی می کشد.  بعد از صحبت، با مداد 
مشکی در کمتر از یک دقیقه چهره من را روی کاغذ کشید. 
به این مرد قول دادم که مدادرنگی های پســرش را تأمین 

می کنم تا این هنر را پرورش بدهد.«
البته چینش خاص این مدادها هم باعث شده که مغازه آقای 
رفیع کم کم به یک اثر هنری یا محل دیدنی یا آن طور که 
خبرگزاری فرانسه نوشته مکانی »فتوژنیک« تبدیل شود. 
جالب اینکه برخلاف بســیاری از کسبه، آقای رفیع خیال 
ندارد مغازه اش را بــه فرزندانش منتقل کنــد. می گوید 
پسرش، که پزشک اســت، علاقه ای به این دکان ندارد. اما 
آقای رفیع همچنان تا وقتی که خود را بازنشســته کند به 

کار خود ادامه خواهد داد. 
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قطعنامه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، فصل 
تازه ای از شکاف رو به گسترش میان ایران و اروپا بود؛ شکافی 
که عملکرد دوطرف در شــکل گیری و تعمیــق آن بی تاثیر 
نبوده است. شش ســال یعنی در اردیبهشــت سال ۱۳۹۷ 
زمانی که آمریکا از برجام خارج شد، اروپایی ها به ایران بسیار 
نزدیک بودند و حتی در مناقشــه میان ایران و آمریکا بر سر 
برجام در کنار ایران ایســتادند. اروپایی ها ابتدا کوشیدند که 
جلوی خروج دونالد ترامپ از برجــام را بگیرند. به یاد داریم 
که امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانسه به طور مستقیم با 
آقای ترامپ حرف زده بود تا راهکارهایی را برای حفظ آمریکا 
در برجام بیابد. حتی پس از خروج آمریکا از برجام، اروپایی ها 
از یک ســو تلاش کردند که منافع ایــران در برجام را تامین 
کنند. ابتکاری مانند اینستکس راهکاری حداقل روی کاغذ 
جسورانه اروپایی ها برای حفظ انتفاع ایران از برجام بود. آنها 
به طور همزمان کوشــیدند که رابطه رو به تنش میان ایران 
و آمریکا را بهبود ببخشــند. به یاد داریم که آقای مکرون به 
همراه نخست وزیر وقت بریتانیا، بوریس جانسون در مهر سال 
۱۳۹۸ و در مقر سازمان ملل جلوی دوربین ها تلاش می کردند 
که آقای روحانــی را متقاعد کنند که با آقــای ترامپ دیدار 
کند. اروپایی ها که برجام را یکی از دستاوردهای دیپلماتیک 
خود می دانســتند از یک ســو از افزایش تنش در خاورمیانه 
هراس داشتند و ترجیح می دادند که جلوی گسترش برنامه 
هسته ای ایران را بگیرند و از ســوی دیگر هم می خواستند 
از هویت مســتقل خود در مقابل رویکــرد قلدرمآبانه دولت 
ترامپ دفاع کنند. اما تلاش اروپایی ها هرچند دستاوردهای 
دیپلماتیکی برای ایران داشــت اما در حفــظ انتفاع ایران از 
برجام شکســت فاحشــی خورد. اروپایی ها عملا در مقابل 
آنچه فشــار حداکثری آمریکا علیه ایران نام گرفت ایران را 
تنها گذاشــتند. همین ایران را بیش از پیش به قدرت های 
غیرغربی نزدیک کرد. هرچند به نظر می رسید که با بازگشت 
دموکرات ها به کاخ سفید، پروســه بازگشت آمریکا به برجام 
تحقق یابد اما طول کشیدن مذاکرات و سپس حمله روسیه به 
اوکراین همه چیز را تغییر داد. ایران که خیری از قدرت های 
غربی ندیده بود در نبرد اوکراین کم و بیش در کنار روسیه قرار 
گرفت. غربی ها حتی ایران را متهم کرده اند که پهپادهایش 
را در اختیار روسی ها قرار داده است، چیزی که احتمالا برای 
غربی ها غیرمنتظره بود. در حالی که بیشــتر کشورهای در 
حال توسعه و غیر اروپایی کوشیدند که در بزرگ ترین جنگ 
اروپا بعد از جنگ جهانی دوم موضعی ملایم و متعادل اتخاذ 
کنند، ایرانی ها خیلی راحت در کنار روسیه ایستادند، احتمالا 
به این خاطر که اروپای غربی ایران را در روزهای سخت تنها 

گذاشته بود. 
همین احتمالا نقطه گسســت اروپای غربی از ایران بود و به 
مواضع نسبتا تند اروپایی ها در واکنش به ناآرامی های پاییز 
۱۴۰۱ در ایران منجر شــد. اســتقبال گرم برخی از رهبران 
اروپایی از چهره های مخالف حاکمیت ایران احتمالا نه از سر 
جدی گرفتن این مخالفان بلکه برای ارسال پیام دلخوری به 
تهران بود. روابط تهران و اروپای غربی حالا به حدی سرد شده 
که حتی تلاش تیم سیاست خارجی دولت آقای پزشکیان در 
نیویورک برای شروع فصلی دوباره در مذاکرات هم با استقبال 
سرد اروپایی ها همراه شــد. این فاصله زیاد برای تهران خبر 
خوبی نیست. اروپایی ها ظاهرا در مسیر فعال سازی مکانیزم 
ماشه قرار گرفته اند و بعید است که بدون امتیاز قابل توجهی 
طی کمتر از یک سال آینده از این اهرم مهم برای بازگرداندن 
تحریم های سازمان ملل چشم پوشی کنند. ادامه در صفحه ۰۳

اينجا بدون اروپا

ستون دوشنبه
آرش پورابراهیمی

 قيمت 10000 تومان

مصطفی آرانی| ماجرای خرید طلا به صورت 
آنلاین به یک مسئله تبدیل شــده است چون 
برخی از کارشناســان در مورد قانونی بودن آن 
یا اینکه این کســب وکارها واقعا به اندازه ای که 
طلا می فروشند طلا داشــته باشند و به عبارتی 
خالی فروشی نکنند؛ هشدار می دهند. در آخرین 
به روز رســانی، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
فراخوان پذیرش کسب و کارهای این حوزه در 
ســندباکس را صادر کرده و رئیس مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی نیز اعلام کرده به زودی چهار 
کسب و کار حوزه طلا وارد سندباکس می شوند. 
ماجرای سند باکس چیست و نهایت قانونی بودن 

این کسب وکارها به کجا می رسد؟ 

   سندباکس چیست؟ 
ســندباکس چیســت و چــه ارتباطــی بــا 
کســب وکارهای نوظهور دارد؟ سندباکس در 
واقع یک محیط آزمایشــی و تحت کنترل است 
که کســب وکارهای نو می توانند در آن حضور 
پیدا کنند. در ایــن محیط ابعاد ناشــناخته و 
ریســک های احتمالی کار، مــورد ارزیابی قرار 
می گیرد و متناسب با ماهیت نوآورانه بودن آ نها 
مکانیزمی برای اصلاح و توسعه قوانین به وجود 
می آید. در بخش قوانین سندباکس برای مسئول 
ضابطه گذاری این کسب وکارها حکم مشاور را 
دارد و نهادی اســت که در مورد مقرره گذاری 
در بخش های مختلف نظــر تخصصی می دهد 
و مرجع ضابطه گذار پیشــنهادات ســندباکس 
را بررســی می کنــد و ممکن اســت برخی از 

پیشنهادات را بپذیرد و بخشی دیگر را نپذیرد.

   معنای ورود طلافروش ها به سندباکس 
چیست؟

معنای کاری که وزارت صمت انجام داده قاعدتا 
این اســت که پذیرفته قوانین و مقررات فعلی 
نمی توانــد فعالیت طلافروشــی های آنلاین را 
مدیریت کند و نیاز است که مقررات جدیدی در 
این زمینه وضع شود. از سوی دیگر وزارت صمت 
احتمالا با استفاده از سندباکس می خواهد یک 
نظارت حداقلی روی این طلافروشی های آنلاین 

داشته باشد. 
اما واقعــا این طور نیســت. یــک هفته پیش 
میزگردی با موضوع خرید و فروش غیر قانونی طلا 
در فضای مجازی و راه اندازی ســامانه هوشمند 
معاملات و انبارداری فلزات گرانبهای، سندباکس 
وزارت صمــت، در یک برنامــه رادیویی برگزار 
شــد تا ضمن آن، زوایای خرید وفروش طلا در 
فضای مجازی مورد بحث و بررســی قرار گیرد. 
ایسنا گزارشــی از این نشســت تهیه کرد و در 
آن مشخص شد که ماجرای سندباکس وزارت 
صمت چیزی بیش از یک محیط آزمایشی است.

در واقع قــرار اســت در این ســامانه »جهت 
اطمینان بخشی بیشتر، در کنار اینماد و صدور 
فاکتور، در لحظه معامله کیفیت و اصالت وجودی 
آن در این طرح احراز شــده تا خالی فروشــی 

صورت نگیرد.«
ممکن اســت بگویید که این کار چطور ممکن 
است. در اینجا پای یک بانک دولتی یعنی بانک 
کارگشایی به میان می آید. در واقع قرار است در 
این سند باکس یا ســامانه هوشمند معاملات و 
انبارداری فلزات گرانبها، طــلا به صورت امانی 
نزد بانک کارگشــایی به امانت گذاشته شود تا 
اطمینان لازم برای خریداران صورت گیرد. گفته 
شده ظرف دو هفته آینده آیین نامه ای برای این 

موضوع نوشته خواهد شد.   ادامه در صفحه ۰8

آقای مدادرنگی
 درباره محمد رفیع و مغازه

 سه متری اش در بازار تهران
 که شديدا مورد توجه رسانه های 

خارجی مقیم ايران است

استقلال و پرسپولیس امشب در لیگ نخبگان آسیا به 
میدان می روند و وضعیت نامناسب حریفان شان بهترین 

فرصت را برای آنها ایجاد کرده تا شانس خود را برای صعود 
به مرحله بعد افزایش دهند. استقلال امشب در دوبی 

به مصاف پاختاکور ازبکستان می رود و بعد از این بازی، 
پرسپولیس در قطر میزبان الریان خواهد بود... صفحه 12

 و جایزه می رسد
 به خانم شاهی

 درباره جشن حافظ با کمی تاريخ نگاری
 و چیزهای ديگر ...  صفحه04 و 09 را بخوانید

احتیاط کنید ؛ 
ادبیات میراث 

ملی ماست 
سعید بیابانکی  به 
 کارشناسان ادبی

 تلويزيون معترض است  
 صفحه 11-10
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دو سال بعد از توقف مذاکرات میان 
ايران و کشورهای اروپايی، بالاخره 
قرار است که ايران به همراه بريتانیا، 
آلمان و فرانسه بار ديگر بر سر میز 
مذاکره بنشیند. اين گفت وگوها در 
حالی آغاز می شــود که اروپا هفته 
گذشته باعث تصويب قطعنامه ای 
علیه تهران در شــورای حکام شد 
و در ماه های اخیر اختلافات میان 
دوطرف به بالاتريــن میزان خود 
دســت کم در 10 ســال گذشته 
رســیده اســت. اينجا نکاتی را در 
مورد بازگشت ايران و اروپا پای میز 

مذاکره در ژنو را بخوانید:

1    مذاکره کننده ارشد هسته ای 
ايــران، مجیــد تخت روانچی تیم 
ايرانی را رهبری خواهد کرد. ايالات 
متحده، روسیه و چین در اين ديدار 
حضــور نخواهند داشــت. مجید 
تخت روانچــی، معــاون وزير امور 
خارجه ايران، در مصاحبه ای اشاره 
کرده که توافق هســته ای 2015 
هنــوز می تواند به عنــوان پايه ای 
برای مذاکرات جديــد عمل کند 
و می توان آن را به روزرســانی کرد 
تا واقعیت هــای جديد را منعکس 
کند. اين گفت وگو اخیرا با نشريه 
فايننشنال تايمز انجام گرفته بود. 
تخت روانچی آنجا تاکید کرده بود 
که اگر طرف های ديگر به تعهدات 
خود بازگردند، ما بارها گفته ايم که 

مايلیم همین کار را انجام دهیم.

2    اسماعیل بقائی، سخنگوی 
وزارت امورخارجــه در گفت وگو با 
خبرنگاران حوزه سیاست خارجی 
از برگــزاری نشســت معاونــان 
وزرای خارجه جمهوری اســلامی 
ايران، فرانســه، آلمــان و انگلیس 
بــرای گفت وگو در مورد مســائل 
دوجانبه، منطقــه ای و بین المللی 
در تاريخ جمعــه ٩ آذر خبر داد. او 
گفــت در ايــن دور از گفت وگوها 
که از همان نیويورک برنامه ريزی 

شــده اســت، طیفی از مباحث و 
موضوعات منطقه ای و بین المللی 
از جمله موضوع فلسطین و لبنان 
و نیز موضوع هسته ای موردبحث و 

تبادل نظر قرار خواهد گرفت.

3    اتحاديه اروپا نهاد میانجی 
بــرای مذاکــرات اخیــر در ژنو 
خواهد بود. کیودو ژاپن نوشــته 
اســت: منابــع مطلــع گفته اند 
انتظــار مــی رود کــه در ايــن 
مذاکرات، برنامه هسته ای ايران 
و تحريم های کشورهای اروپايی 
علیه شــرکت های هواپیمايی و 
کشــتیرانی ايران نیز مورد بحث 
قــرار بگیــرد. »پیتر اســتانو« 
ســخنگوی سیاســت خارجی 
اتحاديه اروپا در گفت وگو با ايسنا، 
درباره احیای مذاکرات هسته ای 
با ايران پیش از اين گفته نماينده 
عالی اتحاديــه اروپا و تیــم او با 
ايران، طرف هــای ديگر برجامی 
و همچنیــن ايالات متحــده در 
تماس هستند تا تمام کانال های 
ارتباطی را باز نگه دارند و امکان 
احیای مذاکرات هسته ای معنادار 

را حفظ کنند. ايــن مقام اروپايی 
افزود: درباره مذاکرات هسته ای، 
ما امیدواريم ديپلماسی هسته ای 
بتوانــد به زودی احیا شــود. اين 
موضــوع همچنین بــرای ثبات 

منطقه سودمند خواهد بود.

4    مذاکرات هســته ای ايران و 
کشــورهای اروپايی در سال های 
گذشــته با چالش هــا و تحولات 
قابل توجهــی همراه بوده اســت. 
اين مذاکرات کــه به دنبال خروج 
يکجانبه ايالات متحــده از توافق 
هسته ای برجام در سال 201۸ آغاز 
شد، در ابتدا در وين شکل گرفت. 
ايران و اروپا بین سال های 2021 
و 2022 مذاکرات تنگاتنگی را در 
شهر وين شکل دادند که گاهی به 
نظر می رسید بسیار به رسیدن به 
يک توافق نزديک هســتند اما در 
نهايت مذاکرات بــا توجه به عمق 
اختلافات متوقف شــد. برخی از 
منتقدان می گوينــد در مذاکرات 
وين عدم تمايل ايران به گفت  وگوی 
مســتقیم با ايالات متحــده، مانع 
از رســیدن به يک نتیجه می شد. 

البته ايران می گويد از آنجايی که 
اروپايی ها به توافقات خود پايبند 
نبودند، عملا مذاکــرات بی فايده 

به نظر می رسید. 

5    هرچنــد خوشــبینی بــه 
مذاکــرات بازارهــای مالــی را 
تحت تاثیر قــرارداده امــا به نظر 
می رسد که رسیدن به يک توافق 
آن قدرها ساده نباشد. ايران و اروپا 
حالا ديگر اختلافات عمیقی باهم 
دارند. از طرفی اروپــا نمی تواند با 
فعالیت های هســته ای ايران کنار 
بیايد و از سوی ديگر به نظر می رسد 
جنگ اوکراين يک مشکل اساسی 
بین دوطرف است و پايتخت های 
کشورهای غربی دست از اتهام زنی 
بــه  تهــران برنمی دارنــد. طبق 
تحلیل های موجــود در مورد اين 
ديدارها بــه نظر می رســد تغییر 
در تیم مذاکره کننده و آشــنايی 
تخت روانچــی به زمیــن مذاکره، 
می تواند تاحدودی کارساز باشد. اما 
ديپلماسی روندی معمولا طولانی 
اســت که بــرای حصــول نتیجه 

عجله بردار نیست.

استقبال ژنو از هیات مذاکره کننده در روز جمعه

رابطه ایران و عربستان به ایرانواروپاپایمیزمذاکرهبرمیگردند
کدام سمت می رود؟

مهسا مژدهی| دهه هاست که 
عربستان با همه فرازوفرودها، 
متحد اصلی ایالات متحده در 

خاورمیانه محسوب می شود. در 
سال های گذشته اختلاف ریاض و 

تهران، این اتحاد را پررنگ تر کرده 
بود. حالا وضعیت در ایالات متحده 

در حال برگشت به سال 2019 تا 
2021 است. ترامپ قرار است تا 
بهمن ماه به کاخ سفید برگردد و 

احتمالا سیاست های خود را برای 
فشار بر کشورهای عربی جهت 
برقراری روابط با اسرائیل از سر 

بگیرد. اما در چنین وضعیتی تکلیف 
ارتباط نسبتا شکننده ای که میان 

ایران و عربستان با وساطت چین از 
سال گذشته برقرار شده چیست؟ 

واقعیت این است که تهران و 
ریاض با وجود تمایل شدید، در 

این مدت مهم ترین قدم مشترک 
را در راه بازگشایی سفارت خانه ها 

برداشته اند. از نظر اقتصادی دو 
کشور نتوانستند به اهدافی که قصد 

داشتند برسند. اما از نظر سیاسی 
به نظر می رسد دست کم در ظاهر 

دوطرف دست از اظهارنظرهای 
جنجالی علیه دیگری برداشته اند. 

آن طور که سایت العربیه جدید 
نوشته است،حامد بن فیاض 

الرویلی، رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح عربستان در اوایل ماه جاری 

با همتای ایرانی خود، سرلشکر 
محمد باقری در تهران دیدار و از 

گسترش روابط راهبردی و امنیتی 
خبر داد. اقدامی که می تواند 

زمینه ساز گسترش همکاری های 
منطقه ای میان ایران و عربستان 

باشد. 
سعودی ها از دولت ترامپ بر سر 

برخی از مسائل، دل خوشی ندارند. 
مثلا حمله به آرامکو که به گروه های 
یمنی منتسب شد، حمایتی از سوی 

ایالات متحده را در بر نداشت. 
همچنین ترامپ در لحن خود با 

کشورهای عربی در سال های 
ریاست جمهوری، با نگاه از بالا 

خاطر آنها را آزرد.
به نظر می رسد که ریاض این بار 
بسیار محتاطانه عمل می کند. 

به طور کلی رویکرد عربستان که 
برای آینده خود نیاز به ثبات، ثروت 

و فناوری دارد، از یک سال قبل تا 
امروز به شدت محافظه کارانه شده 

است. آنها همزمان که با تهران، 
پکن و مسکو روابط دوستانه ای 

دارند،  آمریکا را هم از یاد نمی برند. 
به نظر می رسید حمله اسرائیل به 

غزه و نسل کشی فلسطینی ها بتواند 
تا اندازه ای عربستان را از آمریکا 
به عنوان حامی اصلی تل آویو دور 
کند اما ریاض در موضوع غزه هم 

تفاوت های زیادی با گذشته کرده 
است و تلاش دارد مخالفت خود 
را با کشتار فلسطینی ها با حفظ 
محافظه کاری اعلام کند. البته 
نشست های اخیر در قبال غزه 

باعث نزدیکی بیشتر میان ایران و 
عربستان شد. برخی از تحلیل گران 

غربی حتی در مورد اینکه دفاع 
از اسرائیل، عربستان را به دامن 

دوستی با ایران انداخته است، 
هشدار داده اند. با همه اینها ائتلاف 

میان ایالات متحده و عربستان 
سعودی، شوخی بردار نیست. حتی 

وقتی ترامپ در کاخ سفید حضور 
داشته باشد، باز هم ریاض خود را 
متحد درجه یک آمریکا می داند 
و روابطش با دیگر کشورها را در 

اولویت دوم قرار می دهد.
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1     جمعــه شــب، در اختتامیه 
رويــداد اســلاش، کــه يکــی از 
مشهورترين مســابقات استارتاپی 
جهان اســت، يک مهاجــر ايرانی 
ســاکن هلند، يــک میلیــون يورو 
جايزه به خانــه برد. نیما ســلامی 
هم بنیان گذار و مديرعامل استارتاپ 
OASYS Now اســت که هدف 
دسترسی خدمات پزشکی عادلانه و 
شخصی سازی شده را دنبال می کند. 
او در اين مسابقه که در فنلاند برگزار 
شد، با بیش از هزار استارتاپ ديگر از 
اروپا و آمريکای شــمالی رقابت کرد 
و موفق شــد در بین 20 فینالیست، 
جايزه يک میلیــون يورويی نفر اول 
را دريافت کند. او روی اســتیج اين 
مسابقه، از منشا ايده راه اندازی اين 
اســتارتاپ گفت که بیماری مزمن 

مادرش بوده است. 

نیما ســلامی پناهنده ساکن هلند 
است. اينکه چرا استارتاپی در حوزه 
سلامت راه اندازی کرده، اول از همه 
دلايلی شــخصی دارد. مــادر نیما 
از يک بیماری مزمــن رنج می برد 
که نیاز به درمــان، دارو و مراقبت 
دائمی دارد. او قبل از اينکه به هلند 
برود، مجبور بود به طــور مداوم به 
همراه مادر و پدرش به کشــورهای 
مختلف سفر کند تا مادرش درمان 
لازم را بگیرد. بــا اين حال هربار که 
به کشور جديدی می رفتند، دکترها 
مجبــور بودند مجدد مــادر نیما را 
معاينه کننــد و از ابتدا بیماری اش 
را تشــخیص بدهند. چرا که آن ها 
به پرونده پزشــکی او در کشورهای 
ديگر دسترسی نداشــتند و همین 
مســئله مشــکل ايجــاد می کرد. 
نیما ســلامی بعــد از تحصیل در 

رشته مديريت و علوم کامپیوتر در 
يکی از دانشــگاه های هلند، موفق 
شد اســتارتاپی را راه اندازی کند، 
که هر فرد بتوانــد مالک داده های 
سلامتی خود باشــد. اين مسئله نه 
تنها به بیماران، بلکه به پزشــکان 
و کادر درمان هــم در ارائه خدمات 
بهتر کمک می کند. استارتاپ آقای 
سلامی با فناوری هوش مصنوعی و 
امنیت سايبری در تحقیقات، پرونده 
پزشکی افراد و همچنین جديدترين 
درمان ها را به صورت شخصی سازی 
شــده در اختیــار کاربرانــش قرار 
می دهــد. او در ســال 2021 اين 
اســتارتاپ را به همراه شــريکش 
راه اندازی کرد و تا به امروز سه بار در 
مسابقات مختلف برنده جايزه های 
نقدی شده است. او در اين مسابقه 
آخر، علاوه بر جايــزه يک میلیون 

 گزارش روز

یك میلیون یورو برای نیما و استارتاپ هلندی اش
بازتاب خبر فوت میکاپ آرتیست ایرانی، سلبریتی های انگلیس و دیدار پناهجوی 

ایرانی با سیاستمداران استرالیا

يورويی، يک سرمايه گذار بزرگ هم 
پیدا کرده است؛ سرمايه گذاری که از 
 Airbnb استارتاپ های بزرگی مثل

و ديسکورد حمايت می کند.    

2    در روزهای گذشته، خبر فوت 
يک میکاپ آرتیســت ايرانی الاصل 
مشــهور، تیتر رســانه های انگلیس 
از جملــه »ديلی میل«، »د ســان« 
و »کرونیکل« شــده اســت. آيرين 
روزبیانی 41 ســاله، اوايل امســال 
متوجه شــد ســرطان روده سطح 
چهار، تمــام بدنــش را فراگرفته و 
بعد از گذشــت هفت ماه جان خود 

را از دســت داد. آيرين کــه به دلیل 
شباهتش به شــريل کول، خواننده 
انگلیسی، به »پرشین شريل« معروف 
اســت يکی از میکاپ آرتیست های 
ثابت هفته مد لندن بود و با طراحان و 
سلبريتی هايی مثل ويوين وستوود، 
کارا دلوين و پاملا اندرسون همکاری 

کرده مي كرد. 
آيريــن روزبیانی، از پــدر و مادری 
ايرانی در اسکاتلند به دنیا آمد و وقتی 
پنج ساله بود با خانواده اش به ساوت 
شــیلدز انگلیس نقل مــکان کردند. 
وقتی جوان تر بود شــباهت عجیبی 
به شــريل کول داشــت تا حدی که 

بعضی ها او را با اين خواننده اشــتباه 
می گرفتند و از او امضا می خواستند. 
وقتی حدودا 20ســاله شد، کارش 
در زمینه گريم و آرايشــگری را در 
برند آرايشی مشــهور »مک« شروع 
کــرد. او به مدت 10 ســال نماينده 
اين برنــد در ايونت هــای مختلف از 
جمله هفته مد لنــدن بود. در همان 
دوران با طراح مشهور ويوين وستوود 
همــکاری کرد و دســتی به صورت 
پاملا اندرسون کشید. پس از آن در 
رويدادهــا و برنامه هــای تلويزيونی 
مختلف، ســلبريتی های مشــهور 
مختلفــی را آرايش کــرد. مثل ريتا 
اورای خواننــده، کارا دلوين، کیت 
ماس و مجری مشهورانگلیسی جیمز 
کوردن. او بعد از مــک، در کنار کار 
کردن در رويدادهای مختلف، با يکی 
از برندهای لوازم آرايشی و بهداشتی 
مشهور نیوکاســل همکاری خود را 
شــروع کرد. يکی از دوســتانش در 
مصاحبه با کرونیــکل گفته آيرين تا 
ماه های آخر زندگــی اش کار را رها 
نکرده بود و نمی خواست دست رد به 

سینه مشتری هايش بزند.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
 داستان انتصاب حاشیه ساز خانم حسینی در دولت؛ 
تابناک به نقل از رويداد24 نوشت: سیده فاطمه حسینی دبیر 
کمیسیون علمی، فناوری و هوشمندسازی دولت شد. او در 
مجلس دهــم نماينده تهران بوده و تاکنون بیش از ســوابق 

علمی و اجرايی، حاشیه داشته است.
سیده فاطمه حســینی، متولد 13۶4 در شــیراز است. در 
شــرح ســوابق تحصیلی اين عضو جديد دولــت بايد گفت 
که کارشناســی مهندســی مکانیک ســیالات از دانشکده 
فنی دانشگاه تهران، کارشناســی ارشد مديريت کسب وکار 
)MBA( از دانشگاه صنعتی امیرکبیر و دکتری مديريت مالی 
از دانشگاه تهران دارد. فهرست سوابق اجرايی او چندان طول 
و دراز نیست که البته اين امر به جوانی او برمی گردد. فاطمه 
حسینی در انتخابات مجلس دهم جوان ترين نامزد در لیست 
ائتلاف فراگیر اصلاح طلبان بود و با 1/21۸/727رأی به عنوان 
دهمین نماينده تهران به مجلس شورای اسلامی راه يافت. او 
نخستین زنی از ايران بود که به عنوان رئیس هیات پارلمانی 
ايران در اتحاديه بین المجالس جهانی انتخاب شد و دو سال 

)201۸ تا 2020( در اين سمت فعالیت کرد.
او را بیشتر به صفت دختر صفدر حسینی می شناسند. پدر او 
در دولت هشــتم يعنی دولت خاتمی وزير کار و وزير اقتصاد 
بوده است. همچنین رياست صندوق توســعه ملی را نیز در 

کارنامه دارد. پررنگ ترين حاشــیه او همــان نطق جنجالی 
بود که در دفاع از پدرش انجــام داد و از اينکه به قدر کافی از 
»سفره انقلاب« نبرده اند گلايه کرد. اين سخنرانی سبب شد 
که مدت ها مورد توجه رسانه ها باشد و موجی از انتقادات روانه 
وی شود.  در همان جلسه نیز علی مطهری به خاطر خارج از 
موضوع حرف زدن، میکروفن وی را قطع کرد. بعدتر البته علی 
لاريجانی از او حمايت کرد و گفت که او نگفته »ما سهم مان 
را از ســفره انقلاب می خواهیم. من به يکی از اعضای هیات 
رئیسه ماموريت دادم تا موضوع را بررسی کند و مشخص شد 

که خانم حسینی چنین صحبتی نکرده است.«
 ديگر حاشــیه قابل توجه درباره او موضوع تأسیس صرافی 
بود. او و همسرش هانی میرمحمدعلی در سال 1390 اقدام به 
تأسیس صرافی »شرکت تضامنی سیدهانی میرمحمدعلی و 
شرکا« کردند. اين صرافی در سال های بعد با مسائل مربوط 
به مجوز فعالیت مواجه شد. ماجرا اين بود که مجوز فعالیت 
اين صرافی در سال 92 يعنی در دولت روحانی از سوی بانک 
مرکزی لغو شــد، اما فعالیت آن قطع نشد! اين صرافی حتی 
در سال 94 و با افزايش قابل توجه سرمايه خود دوباره مجوز 

گرفت؛ مجوزی که بار ديگر در تیرماه 95 لغو شد.
درباره حواشی فاطمه حسینی که صحبت می شود، از شايعه 
ويلاسازی لواسان نمی توان نگفت. در دی ماه 1397 بود که 

اتهاماتی مبنی بر ساخت وســاز غیرقانونی در لواسان متوجه 
همسر او شد. وی البته اين اتهامات را تکذيب و اعلام کرد که 

از مدعیان به دستگاه قضايی شکايت خواهد کرد.
 نظر لاریجانی درباره پاسخ ایران به اسرائیل؛ گزيده 

مصاحبه علی لاريجانی با تسنیم را بخوانید:
تسنیم: بحثی درباره موضوع متقابل ايران و اسرائیل مطرح 
می شود مبنی بر اينکه ما بايد يک پاسخ جدی به اقدام رژيم 
صهیونیســتی بدهیم. بعضی ها هم اينطور مطرح می کنند 
که نه! از آنجا که شــايد اقدام خیلی بزرگی نبــوده، ما اصلًا 
نبايد دوبــاره وارد اين موضوع بشــويم. از يک طرف هم اين 
تحلیل وجود دارد که ما بايد محاسبات اسرائیل را به حالتی 
برگردانیم که بازدارندگی کامل حفظ بشــود. تحلیل شما از 

موضوع چیست؟
علی لاريجانی: البته اين موضوع مهمی اســت، مســئولان 
مربوطه هم خیلی با دقت موضوع را دنبال می کنند که در واقع 
پاسخی که به اسرائیل می دهند همین ويژگی هايی که شما 
می گويید را داشته باشد. درکل من فکر می کنم اين مسئله ای 
است که بايد اجازه بدهیم مســئولان مربوطه نظامی در اين 
زمینه تصمیم درســتی بگیرند. من هــم می دانم که درباره 
راهکار های مختلف آن فکر می کنند. اما اين چیزی نیست که 
الان بشود در رسانه ها خیلی به آن پرداخت؛ چون مسئله ای 

است که به امنیت ملی مربوط می شود و يک دقت نظر هايی 
می خواهد و رعايت يک مقدار پنهان کاری هم در آن ضروری 
است. تسنیم: ولی اصل تنظیم محاســبات اسرائیل به قوت 
خود باقی است؟ علی لاريجانی: بله، در مطالعه نحوه عمل به 

اين مطالب هم بايد توجه شود.
 تعیین سه اســتاندار و اســتعفای یک نماینده برای 
کسب منصب استانداری؛ در جلســه ديروز هیات دولت، 

محمد نوذری به عنوان استاندار قزوين انتخاب شد.
محمد نوذری بعد از رفتن قاســم سلیمانی دشتکی استاندار 
پیشــین ايلام به خوزســتان، از يک ماه گذشــته تاکنون 
سرپرست اســتانداری ايلام بود. وی در سه سال گذشته نیز 
معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی اســتانداری ايلام را بر 
عهده داشته است.  نوذری، متولد سال 1352، دارای دکترای 
جامعه شناسی سیاســی پیش از حضور در ايلام، فرمانداری 
شهرستان اردل در استان چهارمحال و بختیاری را بر عهده 
داشت.  تدوين سند توســعه اجتماعی و تحولات مديريتی 
زنان؛ ارتقاء بخش های هلیلان و چوار به شهرســتان؛ تبديل 
دشت عباس به بخش؛ افزايش سازمان های مردم نهاد استان 
از 29۶ به 49۶ سمن ؛ راه اندازی خانه احزاب و افزايش 100 
درصدی صدور مجوز فعالیت احزاب در اســتان از مهمترين 
دســتاوردهای دوران فعالیت نوذری در معاونت سیاســی، 

امنیتی و اجتماعی اســتانداری ايلام است. همچنین مهدی  
يونسی رستمی رئیس ستاد انتخاباتی پزشکیان در مازندران 
و از چهره های شناخته  شــده اصلاح طلبان به عنوان گزينه 
نهايی استانداری مازندران انتخاب شــده  و به احتمال زياد، 
هفته آينده حکم  خود را دريافت کرد. وی متخصص اورولوژی 
است. فلوشیپ فوق تخصصی جراحی درون بین کلیه، مجاری 
ادراری و تناسلی دارد و اندويورولوژيست است و از پزشکان 
حاذق و خوش نام مازندران اســت. همچنیــن محمدجواد 
کولیوند ديروز حکم انتصاب به استانداری سمنان را دريافت 
کرد. کولیوند نماينده دوره نهم و دوره دهم از حوزه انتخابیه 

کرج و اشتهارد و فرديس در استان البرز است.
وی نايب رئیس اول کمیســیون سیاست داخلی و شورا های 
مجلس شــورای اســلامی در دوره نهم و رئیس کمیسیون 
شورا ها و امور داخلی مجلس شورای اسلامی دوره دهم بود 
ولی به مجلــس يازدهم راه نیافت. وی متعاقباً توســط وزير 
کشــور عبدالرضا رحمانی فضلی به قائم مقامــی او در امور 
مجلس منصوب شــد. در ســال 1403 در انتخابات رياست 
جمهوری او رئیس ســتاد کشوری مســعود پزشکیان بود. 
همچنین ديروز روح الله متفکرآزاد عضو هیات رئیسه مجلس 
در جلسه علنی تقاضای استعفای نماينده بندرعباس، قشم، 
ابوموسی، حاجی آباد و خمیر را قرائت کرد. علیرضا سلیمی، 

ديگر عضو هیات رئیسه در پاسخ به سوالی درباره علت تقاضای 
محمد آشــوری، نماينده مردم بندرعباس برای اســتعفا از 
نمايندگی مجلس شورای اسلامی، گفت: آشوری اعلام کرده 
که می خواهد استاندار هرمزگان شود و بر اين اساس تقاضای 
استعفا از نمايندگی مجلس را داده است. )تسنیم، تابناک و 

ايسنا(
 ســخنان آیــت الله علــوی بروجــردی در مــورد 
فیلترینگ؛آيت الله ســید محمدجواد علوی بروجردی روز 
يکشنبه در ديدار رئیس سازمان نظام پزشــکی، با اشاره به 
مزايای استفاده از فضای مجازی، افزود: بسیاری از علومی که 
بايد برای دسترســی به آن ها به دانشــگاه های کشورهای 
مختلف مراجعه می کرديم، اکنون بــا وجود فضای مجازی 
به راحتی در دسترس قرار گرفته اســت.  وی با بیان اين که 
بســیاری از مقالات علمی معتبر به وسیله فضای مجازی در 
دســترس همگان قرار گرفته اســت، اضافه کرد: فیلترينگ 
فضای مجازی معنايی ندارد و بايد نکات مثبت فضای مجازی 
را در نظر گرفــت.  وی ادامه داد: اگــر می خواهیم پا به پای 
کشورهای مختلف در مسیر پیشرفت حرکت کنیم، بايد به روز 

باشیم، حرکتمان عقلايی و مسیرمان تخصصی باشد.
 علوی بروجردی در ادامه با اشــاره به آمــار بالای مهاجرت 
پزشــکان، گفت: مســائل مربوط بــه مهاجرت پزشــکان 

نگران کننده و جدی اســت و در درازمــدت صدمات زيادی 
به حوزه درمان و همچنین دانشگاه های پزشکی خواهد زد.

وی افزود: پزشــکان فوق  متخصص و ماهری در پیوند کبد، 
کلیه و قلب در اين کشور طبابت می کردند، ولی نتوانستیم 
نگهشــان داريم و امروز با مهاجرت پرســتاران نیز مواجه 
شــده ايم.  وی با تاکید بر فراهم کردن شرايط مناسب برای 
اشــتغال پزشــکان و امنیت کاری، اضافه کرد: درحالی که 
در کشــورهای ديگر چند برابر دســتمزد ايران به پزشکان 
حقوق می دهند، نمی توانیم با دريافتی کم، پزشکان را حفظ 
کنیم و بايد رويکرد درســتی در اين زمینه داشــته باشیم. 
استاد برجسته حوزه علمیه قم خاطرنشــان کرد: می توان 
دانشجويان مستعد پزشکی را با هزينه دولتی برای تحصیل 
به بهترين دانشگاه های دنیا فرستاد تا علوم روز را بیاموزند و 
در کشور اجرايی کنند؛ وگرنه فاصله علوم ما زياد می شود و 
عقب می مانیم.  وی با تاکید بر تکريم پزشکان و حفظ شان 
جامعه ســلامت، افزود: معوقات جامعه پزشکی بايد به روز 
پرداخت شود و از ســوی ديگر برخی مسائل مربوط به دارو 
و درمان نیز نگران کننده اســت. وی همچنین با اشــاره به 
مشــکلاتی که مداخله گران در درمان به وجــود آورده اند، 
گفت: بايد از ورود افراد غیرمتخصص به حوزه طب ســنتی 

جلوگیری شود. )ايرنا(

خبرهای خوب از لبنان؟
علی لاريجانی، مشاور ارشد رهبر معظم انقلاب 
در گفت وگويی با شــبکه المنار گفت: مردم ما 
تلاش هــای حــزب الله را ارج می نهند. اکنون 
که تعداد زيــادی از لبنانی ها به دلیل حملات 
ظالمانه صهیونیست ها مجبور به ترک خانه های 
خود شده اند، بســیاری از مردم هرچه در توان 
دارند برای کمک به مردم لبنان انجام می دهند. 
کمک ها به برادران لبنانی ما منتقل می شود و 
ما امیدواريم که اين تلاش هــا در آينده ادامه 

يابد.
 کشــورهای ديگری نیز برای بهبود شرايط 
لبنانی های عزيزمان کمک می کنند. از طرفی 
خبرهای خوبی می شنويم و ان شاءالله مشکلات 

منطقه حل خواهد شد.
لاريجانی در خصــوص ديدارهای چند روز 
پیش خود در لبنان نیز گفت که اوضاع در لبنان 

به خوبی پیش می رود.
نبیــه بــری، رئیــس پارلمــان لبنــان 
سیاســتمداری ماهــر اســت و تلاش های او 
مثمر ثمر است. امیدواريم اين موضوع به زودی 

حل شود.
ما همیشه با دوستان خود در حزب الله ارتباط 

نزديکــی داشــته ايم زيــرا از قديــم آنهــا را 
می شناختیم. کاری که آنها انجام می دهند حول 
محور دفاع عمیق از سرزمین خود و امنیت لبنان 
است. کاری که حزب الله امروز انجام می دهد يک 
ضرورت برای امنیت کل منطقه اســت و از اين 

منظر بايد قدردان اين قهرمانان وفادار بود.
پس از سفرم به سوريه و لبنان، مواردی وجود 

داشت که بايد با برادرانمان در حزب الله در اينجا 
مطرح و پیگیری می شد. از آنجايی که »عبدالله 
صفی الديــن« نماينــده حــزب الله در ايران را 
می شــناختم، تصمیم گرفتم شــخصا با ايشان 
ملاقات کنــم و از زحماتی کــه در لبنان انجام 
می دهند تشکر و قدردانی کنم و در مورد مسائلی 

صحبت کنم که نیاز به پیگیری دارد.

    چهره روز

گزارش    

حدس زده می شد که جلســه علنی ديروز 
مجلس، جلســه پرحاشــیه ای باشد. چرا؟ 
چون بعد از رد »فوريت« لايحه ای که دولت 
برای انتصاب اشخاص در مشاغل حساس به 
مجلس فرستاده بود و لغو جلسه ای که در آن 
قرار بود گزارش مجلس در خصوص تخلف 
دولت از اجرای اين قانون با انتصاب ظريف 
بحث شــود؛ مجید انصاری، معاون حقوقی 
رئیس جمهور گفته بود نظر رهبری اين بود 
که بخش مربوط به تابعیت »قهری« در اين 
لايحه تايید شــود و برخی نمايندگان علیه 
او موضع گرفته بودند. حــالا بايد در اولین 
جلسه علنی هفته، تکلیف اين ماجرا روشن 

می شد. 
ماجرا البته پیش از صحن علنی شروع شد. 
ديروز زمانی که ســخنگوی هیات رئیســه 
دســتور کار اين هفته مجلس را می خواند 
گفت کــه گزارش کمیســیون امنیت ملی 
مبنی بر اعمــال مــاده 234 آيین نامه در 
خصوص استنکاف از اجرای قانون انتصاب 
افراد در مشاغل حساس به دلیل ايرادهای 
فنی به کمیسیون ارجاع شده و پس از رفع 
آن ها در دستور قرار می گیرد. علت اختلاف 
از ســمت مجلس اينطور گزارش شــد که 
گويا متنی که از ســمت کمیسیون امنیت 
ملی اعلام شده با آنچه آن ها در کمیسیون 
بارگذاری کردند تفاوت هايی داشته است و 
به خاطر همین دوباره به کمیسیون برگشته. 
در نتیجه بعد از اينکه مشــکلات آن را رفع 
کردند دوبــاره می توان آن هــا را به صحن 

برگرداند. 
خب در اينجــا قالیباف و هیات رئیســه تا 
اندازه ای بــه نفع دولت عمل کــرده بودند 
و مانع از آن شــده بودند که گزارشــی که 
کمیســیون امنیت ملی ظاهرا با اين نتیجه 
که پزشکیان و ظريف از اجرای قانون امتناع 
کردند به صحــن بیايد که ايــن موضوع با 
اعتراض رسايی روبرو شد ولی قالیباف همان 
توضیحات سخنگوی هیات رئیسه را داد و 

گفت هر وقت ايراد برطرف شد گزارش را به 
صحن می آوريم. 

اما رسايی به ماجرای سخنان مجید انصاری 
و تايید آن از سوی مهدی فضائلی، از اعضای 
دفتر رهبری هم پرداخــت و گفت: »آقای 
فضائلــی دو نکته را اعلام کردنــد که نکته 
اول اينکه آقای مجید انصاری گفته اند مقام 
معظم رهبری به آقای پزشکیان فرموده اند 
که با اصــلاح قانون دربــاره تابعیت قهری 
موافقم و نکته دوم اينکــه معظم له در پی 
درخواســت نظر نســبت به اصلاح قانون 
دربــاره تابعیت غیرقهــری، فرموده اند که 
مخالف هســتند. بنابراين آن چیزی که در 
لايحه دولت آمده اســت کــدام يک از اين 
موارد اســت؟ در لايحه دولت اشــاره ای به 
مســئله قهری و غیرقهری نشده است. در 
لايحه دولت دو کلمه از قانون حذف شــده 
که آنها کلمه »همســر و فرزندان« است. ما 
اساســا تابعیت قهری نداريم حتی دوستان 
وزارت خارجه هم می توانند بر روی آن صحه 
بگذارند بنابراين لايحــه دولت برخلاف آن 
چیزی است که آقای فضائلی فرمودند و شما 

تايید کرديد.«
اينجا رئیس مجلس بــه اظهارات او واکنش 
نشــان داد و گفت: »در هر حــال آن بحث 
مورد تايید اســت، اما اين موضــوع را هم 
همــکاران بدانند که مجلــس اختیار دارد 
که اين موضوع را بررسی کند و بدون شک 
نظر مقام معظم رهبری مورد توجه است اما 
مجلس کار کارشناسی را در خصوص لايحه 
انجام می دهد. مجلس و کمیسیون، لايحه 
را بررســی می کنند، البته فرمايشات مقام 
معظم رهبری جزو موضوعاتی است که برای 
ما سند است و قطعا با توجه به آن لايحه را 
رسیدگی می کنیم، حال لايحه هر چه باشد، 
مجلس کارشناســی می کند و جمع بندی 
کارشناسی را به صحن می آورد و صحن نیز 

تصمیم می گیرد.«
بر اين اســاس، ظاهرا ديروز جلســه ای با 

حضور حجت الاسلام مجید انصاری، معاون 
حقوقی رئیس جمهور و شهرام دبیری، معاون 
پارلمانی رئیس جمهور برگزار شد و در آن به 
گفته سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس 
مطالبی درباره لايحه مطرح شد که در متن 

لايحه دولت نیامده بود.
در نهايت مقرر شــد اين لايحــه اصلاح و 
تکمیل شــده و مجدداً به مجلس ارســال 
شود. بعد از ارســال لايحه به مجلس، قرار 
اســت اين لايحه در کارگــروه ويژه ای در 
کمیسیون اجتماعی مجلس مورد رسیدگی 
قرار گیــرد. در نهايت بايد ايــن موضوع در 
صحن کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی جمع بندی شود و در صورت تصويب 
در اين کمیسیون، جهت بررسی در صحن 
علنی مجلس شــورای اســلامی، به هیات 

رئیسه ارسال خواهد شد.
به اين ترتیب ظاهرا مجلس و دولت توانستند 
بعد از بحرانی که بر ســر عــدم موافقت با 
استعفای حســین زاده به وجود آمده بود؛ 
دومین بحران بین خود را هم مديريت کنند. 
هم چنین قرار است که نخستین جلسه بین 
دولت و مجلس روز چهارشــنبه به صورت 

غیرعلنی برگزار شود.

ادامه ماجرای لایحه »ظریف«
مجلس اصلاحیه قانون انتصاب اشخاص در مشاغل حساس را به دولت برگرداند 

مهلا جوادپور
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     قابی از حمید رسایی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی دیروز. رسایی این روزها تقریبا فعال ترین نماینده منتقد 
دولت است.

در دو هفتــه گذشــته قیمــت خوراکی ها، 
بلیت های قطار، نــرخ عوارضی و مبلغ معاينه 
فنی با بهانه  و بــا درصدهای متفاوتی افزايش 
قیمت سنگینی را تجربه کرده اند. سیب زمینی، 
روغن و گوجه، تخم مرغ و شــیر فقط پنج قلم 
از مهم ترين افزايش قیمت های اين مدت بوده 
است. همین ديروز وقتی نرخ دلار و سکه يک 
پله پايین می آمــد، در بازارهای روز خبرهای 
ديگری بود و مردم نسبت به هفته قبل، پول 
بیشتری برای برنج، کره و خامه می پرداختند. 
دقیقا اوضاع از چه قرار اســت؟ اين مدت چه 
کالاهايی گران شــده و چه چیزهای ديگری 

اول مسیر افزايش قیمت است؟
اوضاع ســبزيجات هیچ وقــت در پايیز بر 
وفق مــراد نبــوده اســت. اين بار هــم پیاز، 
ســیب زمینی و گوجه فرنگــی رشــد قیمت 
چشم گیری را پشت سر گذاشتند،البته كه همه 
ماجرا زير سر تغییر فصول نبود. مثلا گوجه به 
دلیل برگشت خوردن چندين محموله از عراق 
دچــار چنیــن تغییر قیمتــی شــد. پیاز و 
سیب زمینی هم به خاطر افزايش صادرات )به 
پاکســتان( چنین سرنوشــتی پیدا کرد. در 
نتیجــه چنیــن اتفاق هايی بود کــه قیمت 
گوجه فرنگی در بازار به طور متوسط از 9 هزار 
تومان به بیش از 20 هزار تومان افزايش يافت 
و سیب زمینی از کیلويی 1۸ هزار تومان به 25 

هزار تومان رسید. 
قبل از همه اينها برنج بــود که در يک ماه 
گذشــته، بین 7 تا 10 هزار تومــان افزايش 
داشــته و به کیلويی 125هزار تومان رسیده 

است. 
از 7 مهرماه سال جاری قیمت محصولات 
لبنــی 30درصــد افزايش يافت که شــامل 
14درصــد افزايش ناشــی از تغییــر قیمت 
شــیرخام و 1۶درصد هزينه های سربار تولید 
است. اين کم بود؟ يک افزايش قیمت جدی 
هم از اواسط آبان ماه احساس شد که به خاطر 
افزايش صادرات چربی هايی مانند کره و خامه 
به روســیه اتفــاق افتــاد. همچنــان عرضه 
فرآورده های لبنی تنظیم بازار، کره حیوانی و 
خامه پاکت صورتی قطره چکانی در فروشگاه ها 
توزيع می شود. علاوه بر اين همزمان با اين دو 
مورد بخش زيادی از روغن های ايرانی به اين 
کشور رسید که باعث شده پیدا کردن روغن 
کمی تا اندازه ای دشوار شــود. کمیاب  شدن 
روغن می تواند در ادامه زمینه افزايش قیمت 

اين کالا را هم فراهم کند. 
تخم مرغ هم از اين ماراتن افزايش قیمت جا 
نماند و مبلغ هر شانه آن اواخر آبان ماه 30 هزار 

تومان بیشــتر از قبل شــد. در حــال حاضر 
سوپرمارکت ها هر شــانه تخم مرغ را در بازار 
شانه ای 150 هزار تومان به فروش می رسانند.

بعد از اين همه بخور و بپــوش و افزايش 
قیمت آنها، شورای اقتصاد اعلام کرد که قصد 
دارد عوارض 5 جاده را افزايش دهد. آن هم با 
اين اســتدلال که مبلغ عوارضی آنها 5 سال 
اســت تغییر نکرده. مصوبه شــورای اقتصاد 
می گويد کــه از اين به بعد عــوارض کرج- 
قزوين به 15 هزار تومان برسد. تهران-قم هم 
همین قیمت را داشته باشد و اين يعنی يک 
افزايش 12 برابری را می خواهد پشت ســر 
بگذراند. نــرخ عوارض جــاده بندرعباس –
رجايی شــهر حدود 9 هزار تومان و قزوين –

زنجان 45 هــزار تومان خواهد شــد. مبلغ 
عوارض راه تهران-ساوه هم به 20 هزار تومان 

خواهد رسید. 
شوکه کننده ترين افزايش قیمت را هم که 
همه می دانند: خــودرو. 30 آبان در حالی که 
کســی فکرش را نمی کرد قرار اســت چنین 
اتفاقی بیفتد خودروهای داخلی ايران خودرو و 
سايپا 1۶ تا 35 درصد افزايش قیمت داشتند. 
مثلا تارا اتوماتیــک وی4 53 میلیون تومان 
گران شــد. 207 اتوماتیک هم يک شبه 45 
میلیون تومــان افزايش قیمت داشــت. دنا 

چقدر؟ 43 میلیون تومان.
نرخ معاينه فنــی هم در امــان نماند. نرخ 
معاينه فنــی خودروهای ســبک تر از 1400 
کیلوگرم 2۶5 هزار تومــان و نرخ معاينه فنی 
خودروهای سنگین تر از 1400 کیلوگرم نیز 
290 هزار تومان تعیین شده است. پیش از اين 
نرخ معاينه فنی برای همه خودروها به صورت 
يکسان تعیین شــده و 92 هزار تومان بود اما 
براساس محاسبات جديد صورت گرفته نرخ ها 
مرزبندی شده و برای دو نوع خودرو سبک و 

سنگین تعیین شده است.
آخر هفته اعلام شــد کــه بیمه تکمیلی 
بازنشسته ها قطع شده است. اين ماجرا زندگی 
هزاران بازنشسته تامین اجتماعی را تحت تاثیر 
قرار می داد. برای همین وزير سريع خبر داد که 
مشکل را حل کرده و بیمه دوباره برقرار شده 
اســت. البته با يک تفاوت مهــم؛ در قرارداد 
جديد، حق بیمه تکمیلی هر بازنشسته 430 
هزار تومان تعیین شده است. اين مبلغ نسبت 
به سال گذشته که حدود 300 هزار تومان بود، 
افزايــش قابل توجهی و 40 درصدی داشــته 
است  از اين مبلغ، 50 درصد آن، ) 215 هزار 
تومــان( را ســازمان تأمین اجتماعی تقبل 
می کند و بقیــه مبلغ برعهده بازنشســتگان 

خواهد بود.
آخر هفته پیش زمزمه هــای اين آمد که 
بلیــت هواپیما ۶0 درصد گران خواهد شــد.  
انجمن شرکت های هواپیمايی اما گفت چنین 
خبری درســت نیســت. يعنی بلیــت گران 
نمی شود؟ معلوم است که می شود. به گفته او 
قیمت ســوخت هواپیما بر اساس توافقی که 
صورت گرفته به 7 هزار تومان می رسد. هزينه 
سوخت هر ساعت صندلی در حال حاضر 24 
هزار تومان است که با سوخت 7 هزار تومانی 

2۸0 هزار تومان می شود.
ايــن از هواپیمــا. قطار چطور؟ بررســی 
بلیت های عرضه شده در بخش 5 ستاره نشان 
می دهد قیمت ها حــدود 30 درصد افزايش 
يافته اســت. در پیش فروش های قبلی، بلیت 
قطار های 5 ستاره با قیمت حدود 995 هزار 
تومان بود که در پیش فروش آذرماه 1403 با 
مجوز راه آهن جمهوری اسلامی ايران قیمت 
اين نوع بلیت به يک میلیون و 2۸5 هزار تومان 

افزايش يافت. يعنی رشد29/2درصدی.
چه خبــر از قیمت ســوخت؟ فعلا نتیجه 
افزايش قیمت بنزين معلوم نیســت. فقط تا 
اينجای کار می دانیم که بنزين سوپر قرار است 
با نــرخ آزاد وارد کشــور شــود. رئیس مرکز 
پژوهش های اتاق بازرگانی تهران هفته پیش 
به نقل قولی از رئیس جمهور اشاره و تايید کرده 
که نرخ بنزين قرار اســت تا 40 درصد ســال 
آينده افزايش يابد. دولت فعلا اين موضوع را 

تايید يا تکذيب نکرده است. 
چه خبر از برق؟ انتشــار نــرخ تعرفه های 
جديد برق در روز شنبه سوم آذر ماه حاکی از 
آن بود که هزينه مصرف برق برای خانوارهای 
ايرانی تا میزان الگوی مصــرف در حدود 3۸ 
درصد و برای مشترکان با میزان بیش از الگوی 

مصرف تا ۸3 درصد جهش يافته است.
اوضاع گاز هم همین است و به زودی تا هفته 
ديگر نرخ جديدی برای آن اعلام خواهد شد. 
حمید پورمحمدی، رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه يک هفته پیش اعلام کرد که شورای 
اقتصادی دولت راهکارهايــی برای مديريت 
مصرف گاز داشته که تا 15 روز آينده بايد آن 
را ابلاغ کند. دقیقا چه چیزی بايد ابلاغ شود؟ 
وزارت نفت با همکاری سازمان برنامه و بودجه 
کشور، وزارت امور اقتصادی و دارايی و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مکلف است تعرفه های 
جديد گاز بخش خانگــی را طراحی و جهت 
تصويب به هیــات وزيران ارائــه کند. آن هم 
طوری که اثر بازدارنده ای داشته باشد که اين 

يعنی بايد تعرفه آن افزايش يابد.

بعد از خودرو حالا برق گران شده، در مواد غذایی هم تورم همچنان وجود دارد

ماراتننفسگیرافزایشقیمتها
فوتبال اروپا، بهاره رهنما و 

منارجنبان
کاربران فضای مجازی در گوگل، 

تلگرام، اینستاگرام، توییتر، 
ویکی پدیا، یوتیوب و ایتا به دنبال 

چه موضوعاتی بودند؟
گوگل – از شامگاه سه آذر تا چهار آذر: 

بازی سلتاویگو مقابل بارسلونا، لگانس مقابل 
رئال مادرید و ساوت همپتون مقابل لیورپول؛ 
یعنی به طور کلی فوتبال اروپا مهم ترین ترند 

این موتور جست وجو بوده است، بعد از آن 
ماجرای خواب حسن روحانی در مورد نامزدی 
در انتخابات سال 1۳92 و سپس جشن حافظ 

سال 140۳ ترندهای مهم روز بودند. 
پس از آن مرتضی عقیلی، منچسترسیتی، 

نتیجه کشتی ایران و روسیه، شبکه ورزش، 
ایپسویچ مقابل منچستریونایتد، رودخانه 

کرج، محمد نوذری، رشید کاکاوند، علی 
قلی زاده، محمدجواد کولیوند، عباس ایروانی، 

بابک مرادی، صفدرحسینی، ابوعبیده، 
انهدام ماهواره جاسوسی و الهلال، کلمات و 

عباراتی بودند که مردم در گوگل به دنبال آنها 
گشتند. 

تلگرام – شنبه ۳ آذر: ترفند کلاهبرداری 
جدید با عنوان »مامور پست هستم«، توییت 
جدید حساب رهبری به زبان عبری، تعطیل 

شدن پنج شنبه ها برای بانوان کارمند 
کردستانی، شکسته شدن رکورد ایلان 

ماسک توسط خودش، استقبال آمریکا و 
تروییکای اروپا از بیانیه شورای حکام علیه 

ایران، جزییات موارد ابطال گارانتی خودرو و 
آخرین پیش بینی های هواشناسی مورد توجه 

قرار گرفته است. مجموعا 44۷ هزار و ۷۷۶ 
کانال به روز شده که ۳۳ درصد از کل کانال ها 

بوده و این کانال ها ۸ مطلب در هر کانال 
داشتند و میزان بازدید آنها1/94 میلیارد 

بازدید و به طور متوسط ۵۷1 برای هر مطلب 
بوده است. البته مطلب اول یعنی همان 

کلاهبرداری به تنهایی1/22  میلیون بازدید 
در ۵1 کانال داشته است. 

اینستاگرام – از شامگاه شنبه تا شامگاه 
یکشنبه: صفحات بهاره رهنما، شاهین 

صمدپور، محمدرضا گلزار، احسان علیخانی، 
علی صادقی، عاطفه نوری، رگی ژان، آیسان 
اسلامی، گلوریا هاردی، آتوسا لطیفی، بهاره 

رهنما و کامیلا کابیو مورد توجه بودند و 
آهنگ های »ریمیکس فرهاد فرهادی بالا 

بلنگ بلنگ بالا«، آهنگ »بی کلام معروف 
اینستاگرام با پیانو«، آهنگ »من اون شکسته 

بالم که دارد شوق پرواز«، آهنگ »ریمیکس 
نری نگین دق می کنم«، آهنگ »معروف آوات 

بوکانی«، آهنگ »ریمیکس دیگه پیرم 
دراومد«، آهنگ »ریمیکس دلبرت خنده کنه 

با دگران«، آهنگ »ریمیکس ایسترسن 
داغلار داغلار«، آهنگ »ریمیکس دلم 

طوفانی از غم«، آهنگ »کی می گیره جاتو«، 
آهنگ »شبا همش به میخونه میرم من«، 

آهنگ »ریمیکس اگه عاشقی خلاف قاضی«.
توییتر – روز ۳ آذر: فردی آمده و درباره 
این نوشته که طرفداران کاکرو و سوباسا در 

کارتون فوتبالیست ها چه شخصیتی داشتند، 
اکانت فلات ایران از کاربران خواسته که اگر 

عکس زیبایی از شهر سمنان دارند بفرستند؛ 
فردی از رسمی عجیب در جنوب غربی کشور 

گفته که در آن قبر افراد تازه درگذشته را نبش 
می کنند و آلت تناسلی آنان را برای جادو و 

جنبل می برند، فرد دیگری نوشته آیا 
می دانستید دختران صبح ها به حمام می روند 

و فقط به موهایشان شامپو می زنند؟ و در 
نهایت یک توییت درباره شرح ماوقع آنچه در 

کنسرت شماعی زاده گذشته است. 
ویکی پدیا: ده مقاله پربازدید عبارتند از 
منارجنبان، سید محمد جهان آرا، سریال 

دختر امپراتور، سریال کیمیا و جمعه سیاه 
)خرید(. پنج مقاله هم محتوای جنسی داشته 

است. 
یوتیوب – 24 ساعت منتهی به شامگاه 

یکشنبه: بیشترین میزان بازدید از ویدئوی 
نامبر وان روز بوده است. 

ایتا – 24 ساعت منتهی به شامگاه 
یکشنبه: هشتگ های پراستفاده عبارتند از 

فاطمیه، هفته بسیج، وعده صادق، ایران 
همدل و ایام فاطمیه. 

اینجا بدون اروپا
ادامه ازصفحه   اول  در همین حال، اروپایی ها 

به شدت نگران موضع دولت ترامپ درباره 
جنگ اوکراین هستند و احتمالا توان 

چانه زنی خود با آمریکا را در این راه صرف 
کنند و خیلی نگران رویکرد آمریکا درباره 

ایران نباشند. شاید اروپایی ها زمانی نگران 
افزایش تنش در خاورمیانه به خاطر برنامه 

اتمی ایران بودند اما همین حالا هم شرایط در 
خاورمیانه از کنترل خارج شده به طوری که 

بیش از یک سال است که جنگ در غزه ادامه 
دارد، لبنان به طور منظم بمباران می شود و 
ایران و اسرائیل هم وارد فازی از زد و خورد 

مستقیم شده اند. دولتی جدید در ایران 
یک بار موفق شد که تحریم های سازمان 

ملل علیه ایران را تعلیق کند، اما دولت تازه 
شکل گرفته آقای پزشکیان برای جلوگیری 

از بازگشت تحریم های سازمان ملل کار به 
مراتب سخت تری در پیش دارد و در این راه 
خیلی هم نمی تواند روی اروپا حساب کند.  

رند
ت

نبه
وش

ن د
ستو



pr@7sobh.com
www.7sobh.com

  هفت صبح | روزنامه فرهنگی ، اجتماعی ، شهری و اقتصادی 
  سال چهاردهم | شماره 3924|  دوشنبه|  5 آذر 1403

صاحب امتیاز: شرکت هفت صبح ماندگار
 مدیر عامل: علی مزینانی

 نشانی : تهران ، خیابان سهروردي جنوبي، خیابان اقلیمي، كوچه شازاد، پلاك 3  
کد پستی 15667-65351 
تلفن و  نمابر : 88403854 |شماره پیامك: 09202001707
سازمان آگهي ها: 88431988 -021  توزیع : دنیای اقتصاد تابان | چاپ : پیام همشهری- جام جم
www.jaaar.com:اشتراك اینترنتي   

بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
اجازه کتبی مجاز است، در غیر این صورت 

ممنوع و قابل پیگیری قانونی است
مدیر مسئول و سردبیر: آرش خوشخو

دبیر آنلاین: صدرا بکتاش
مدیر هنری: وحید غفاری

 اوقات شرعي تهران:  اذان صبح 05:20| طلوع خورشید 06:50| اذان ظهر 11:52| غروب خورشید 16:52| اذان مغرب 17:12 

امام محمدباقر علیه السلام  
نوبِ حَتّی یَخزُنَ لِسانَه  لا یَسلِمُ اَحَدٌ مِنَ الذُّ

هیچ کس از گناهان سالم نمی ماند، مگر اینکه زبانش را نگه دارد.

 واگویه های انتظار
 حرفی نداشتم بزنم خواستم فقط

خاطر نشان كنم كه تو در خاطری هنوز...

 دستور زبان عشق
   وقتی تو دلخوشی همه شهر دلخوشند

خوش باش!
 نجمه زارع انسیه آرزومندیهم به جای خودت / هم به جای من...

مورچه ها حمله کرده اند به آشپزخانه. مثل کسی 
هستم که ســرزمینش مورد تجاوز دشمن قرار 
گرفته. پاهای کوچک سیاهشــان را می بینم که 
روی شــکلات و لبه گلدان حرکت می کنند. به 
آن جثه ریز و همیشه در شــتاب خیره می شوم 
و فکر می کنم چه جانداران نفرت انگیزی! نوک 
اسپری الکل را به سمتشــان می گیرم و شلیک. 
لحظه ورودشــان از لبه پنجــره را دیده ام. مثل 
ســربازانی دلیر و کم عقل از آن حفره باریک رد 
می شوند و فکر می کنند خاک تازه ای را تصرف 
کرده اند. کافی اســت با سلاحم همان جا کمین 
کنم و روی سرشان باران الکل ببارم. یادم نیست 
کجا خوانده بودم که مورچه را باید با الکل کشت. 
برای دفاع موقت جواب می دهــد اما نمی توانم 
زندگی ام را تعطیل کنم و تبدیل به تک تیراندازی 
شوم که مورچه شــکار می کند. گوگل می کنم: 
روش های از بین بردن مورچه. یک سایت رندم 

باز می کنم. لعنتی متــن را از تاریخچه به وجود 
آمدن مورچه آغــاز کرده! فکــر می کنم چقدر 
این هایی که نمی توانند موجز و مفید حرف بزنند 
کلافه ام می کنند. سطرها را پایین می آیم. پایین، 
پایین تر. دریغ از یک راهنمایی کاربردی. می دانم 
که باید جواب درست را کجا پیدا کنم. پاتوق زنان 
خانه دار؛ زن های باتجربه ای که همه چیز را پیش 

از این امتحان کرده و بالاخره جواب گرفته اند.
یکــی نوشــته: »رهایــی از مورچــه. توروخدا 
راهکارهاتون رو بگین.« چند نفری گفته اند در 
مسیرشان فلفل ســیاه و دارچین بپاش و چند 
نفر دیگر سرکوفت زده اند که اگر هر روز خانه ات 
را جارو می کشــیدی گرفتار این بلا نمی شدی. 
دلم برای زن می سوزد. 6 ســال قبل نوشته بود 
از مورچه می ترســد و حالا حشــره کل خانه را 
گرفته؛ حمام، نشیمن، آشــپزخانه، حتی اتاقی 
که قرار است اتاق خواب بچه شــود. نوشته بود 

می ترسد مورچه ها قطاری وارد گوش نوزاد شوند. 
قسم خورده بود هر روز خانه را تمیز می کند اما 
مورچه ها قصد رفتن و مردن ندارند. بالاخره کسی 
پیدا شــده بود که جوابی متفاوت داشت. بدون 
قضاوت و سرزنش نوشته بود: »نگران نباش. فقط 
لونه شــون رو پیدا کن و روش چسب مایع بریز. 
دمشون رو می ذارن روی کولشون و در می رن.« 
فکر می کنم کاش چسب جواب داده باشد. حالا 
حتماً بچه 6 ساله است و دیگر مورچه ای در حفره 

گوش هایش زندگی نمی کند. 
باید بگــردم لانه مورچه ها را پیــدا کنم، تق تق 
به دیوار بکوبم و بگویم: »بگیــن ملکه تون بیاد 
دم در.« بعد در حالی که با یک دســت چسب و 
با دســت دیگر بطری الکل را گرفته ام صدایم را 
خشن کنم و دم گوشش بگویم زن! دست از این 
ماجراجویی ها بردار و سربازهای احمقت را به لانه 

برگردان؛ اینجا خانه من است.

  ستون فقرات             آنالی اکبری

اینجا خانه من است

و جایزه می رسد به خانم شاهی
درباره جشن حافظ با کمی تاریخ نگاری و چیزهای دیگر 

جوایز جشــنواره حافظ که پریشــب اهدا شد 
تاریخچه ای بسیار طولانی دارد و به همت مرحوم 
علی معلم و تلاش همســر ایشــان خانم معمار 
پایه ریزی شــد. زمانی  بود کــه دنیای تصویر و 
گزارش فیلــم و از همه مهم تر مجلــه فیلم هر 
ســال جوایز ســینمایی خود را اهدا می کردند. 
در دوران رونق نشــریات سینمایی و رقابت این 
سه نشریه با هم )تازه یک هفته نامه سینما هم 
در میدان بــازی حضور داشــت( از دهه هفتاد 
حرف می زنم و یکی دوسال ابتدایی دهه هشتاد.  
مکانیسم جوایز و مراسم هرکدام هم فرق داشت. 
مجله فیلم سنگین بود و فاخر و محور مراسمش 
خود منتقدان بودند؛ گزارش فیلم پرشور بود و 
پرسروصدا و محوریت ماجرا خوانندگان مجله و 
تماشاگران بودند و دنیای تصویر هم مراسمش 
پرزرق و برق بود و محوریت ماجرا ستاره ها بودند. 
مراســم مجله فیلم انتخاب هایش حساب شده 
بود و برمبنای ارزش های انتقادی فیلم ها بودند 
و انتخاب های گزارش فیلم سویه مردمی و البته 
تعهد اجتماعی با کمی گرایش به ســمت چپ 
داشت و البته در نظر داشــتن منافع خودی ها! 
دنیای تصویــر هم با نوعی حســابگری تجاری 
دوراندیشانه جایزه ها را تقسیم می کرد.  گزارش 
فیلم و مجله  فیلم برحسب فشارهای بیرونی جا 
زدند و مراسمشــان را تعطیل کردند. اما دنیای 
تصویر مراســمش را حفظ کرد و ســویه های 

تجاری اش را نیز تقویت کرد. 
مراسم پریشب جشن حافظ که در غیاب مرحوم 
علی معلم با مدیریت پسر و همسر ایشان برگزار 
شد باز هم نشان داد که آن شیوه تقسیم جوایز 
مرســوم دنیای تصویر  همچنان برقرار است و 
ارزش های انتقادی و ســینمایی در اولویت های 
بعدی قرار می گیرند. نمونه بارزش جایزه بهترین 
بازیگر کمدی به قدرت الله ایــزدی بود. بازیگر 
محبوب اصفهانی که به خاطر سریال مگه تمام 
عمر چندتا بهاره جایزه برد. این در حالی اســت 
که  حتی در همان سریال، مجید یوسفی و کاظم 
سیاحی بهتر از او بازی کردند و اگر قرار به جایزه 
بود این دو نفر ارجحیت داشتند. طبیعی است 
که محبوبیت ایزدی بخصوص پس از جوکر در 

این انتخاب دخیل بوده.  
یکی از جوایز جالب اهدای جایزه بهترین بازیگر 
زن سریال های درام به ژیلا شاهی بود در حالیکه 
هدی زین العابدین و ســحر دولتشاهی برای در 
انتهای شــب و افعی تهران نمایش های بهتری 
به عنوان بازیگر داشتند. خانم شاهی مرا به یاد 
فرانســس مک دورماند می اندازد. این توصیف 
در درجه اول ستایش آمیز به نظر می رسد )که 
خب در واقع چنین مقایسه ای به هرحال نوعی 
تحســین در خود پنهان دارد( امــا اصل ماجرا 
به این اندازه تحســین آمیز نیســت.  خانم مک 
دورماند بازیگر خوبی هستند)بر منکرش لعنت 

وقتی دوتا اســکار در کارنامه خود دارند( اما در 
اکثر قریب بــه اتفاق نقــش آفرینی هایش یک 
نوع شــیوه بازیگری دارند که بر شالوده چهره 
»بی تفاوت در هر شــرایطی«، بنا شده است که 
احتمالا برخاسته از شــخصیت خود خانم مک 
دورماند است. به نظر می رســد ژیلا شاهی هم 
ناخواســته  از چنین موهبتی برخوردار است. او 
در تمام فیلم هایش تقریبا به یک شــکل بازی 
کرده. با همان نگاه ناراضــی و معترض و همان 
لحن و صدا که لهجه قابل تشخیصی ته آن لانه 
کرده است  که خب این مشخصات  از کلیشه های 
بازیگری در سینمای ایران به دور است و خانم 
شاهی همیشه این شــانس را دارد که به عنوان 
بازیگر متفاوت ارزشگذاری شــود. شخصا فکر 
می کنم خانم شاهی هرچند بازیگر خوبی هستند 
اما بیشتر ازآن به خاطر لحن و چهره خاصشان، 
 خوش شانس محسوب می شــوند. شخصا فکر 
می کنم در هر مقیاســی هــدی زین العابدین و 
خانم سحر دولتشــاهی بازیگر بهتری نسبت به 
پرفورمنس تکراری و یکنواخت خانم شــاهی 
هســتند. و خب این اختلاط معیارها  در ایران 
خیلی عجیب نیســت. در همین تهران هستند 
چهره های سینمایی که حاضرند بازیگران نسبتا 
خوبی مثل ژاله صامتی و شــبنم مقدمی و ریما 
رامین فر را به عنوان نخبه های بازیگری مطرح 

کنند!

  سایت نگار

ژنِ خوب سوباسا، پیدا شدن قربان، انتقاد از تشکیلات
   برترین ها نوشت: به تازگی توئیت یک کاربــر درباره کارتون مشهور فوتبالیست ها 
بحث برانگیز شده. این کاربر در توئیت خود یک ادعای متفاوت را مطرح کرده: »اونایی که 
طرفدار کاکرو بودن 99 درصد آدمای ادایی بودن که می خواستن متفاوت باشن، آدمای 
نرمال طرفدار سوباسا بودن.« خب سوباسا و کاکرو در واقع نماد یک رقابت تمام عیار بودند که 
البته در نهایت در تیم ملی ژاپن در کنار هم قرار گرفتند. در واقع این کارتون، اتوپیای فوتبال 

ژاپن بود و به فرزندان این کشور باکیفیت شرق آسیا اجازه رویاپردازی می داد.
  البته که شاید در جام جهانی قطر، ژاپنی ها توانستند بخشی از این رویا را با شکست آلمان 
و اسپانیا محقق کنند. حالا اما پس از سال ها توجهات به سمت لایه های دیگری از این مانگا 
رفته. در واقع این اثر به قدری تاثیرگذار بوده که محدود به نسل خاصی نشده و برای چند 
دهه مورد توجه مردم بوده. در این مطلب به سراغ مسائل زیرمتنی کارتون فوتبالیست ها که 

قابل بحث بوده می رویم و البته شاید کمی بامزه هم جلوه کند. با ما همراه باشید.
کاربری به نام نیما نوشــت: کاکرو نماد بچه زحمتکش و فقیری بود که با توانایی و تجربه 
خودش به جایی رسید، سوباسا چون خوش قیافه بود، پولدار بود و مربی خوبی داشت حتی 
در بین مردم و هم تیمی هایش محبوب بود. کاکرو هیچکسی رو نداشت، کاکرو مرد بود و 

سوباسا فقط یه پسر از ژن خوب!
سامان هم طرفدار کاکرو بوده: به هیچ وجه کسانی که طرفدار سوباسا بودن نرمال نبودن. 
بچه لوس و ننری که همیشه می گفت پام درد می کنه و فلان. کاکرو به تنهایی کلی واسه 

تیمش و هم تیمی هاش زحمت کشید.
الینا هم کامنت بامزه ای منتشر کرده: تنها کســی که خالصانه دوسش داشتم و آیندم رو 

باهاش تصور می کردم کاکرو بود.
ناهید هم نظر متفاوتی دارد: این اعصاب خوردکن ترین کارتون تاریخه. چرا؟چون نشون داد 

تو هرچقدر هم تلاش کنی آخرش اونی تشویق می شه و محبوبه که پول داره و استعداد.
علی به سراغ کاراکتر تارو رفته: من یادمه طرفدار »تارو« بودم و حتی وقتی تنهایی فوتبال 
بازی می کردم هم خودمو تارو صدا میزدم. کسی که شخصیت اصلی نیست و یهو به تیم 
اضافه میشه به همشون کمک میکنه و از داستان خارج می شه و خب همچنان هم خیلی 

تارو هستم.

  همشهری نوشت: بلک فرایدی یا همان جمعه سیاه! روزی که حالا سال های سال است  
برخی از ایرانی ها ولع بیشتری از غربی ها برای آمدنش دارند؛ آن هم به امید خریدی ارزان تر. 
درواقع هرچه بخواهیم تقویم را بالا و پایین کنیم و بهانه ای درست و درمان برای برگزاری 
بلک فرایدی ایرانی پیدا کنیم باید بگوییم هیچ بهانه ای وجود ندارد! صرفا چون بلک فرایدی 
در غرب برگزار می شود، ما هم هر سال آذرماه در ایران شاهد برگزاری این به اصطلاح حراج 
سال هستیم. گرچه حالا خیلی ها سعی می کنند استقبال از زمستان و شب یلدا را به این 
مناسبت بچسبانند و خرید و فروش های بلک فرایدی خود را توجیه کنند، اما فایده ندارد؛ 
چراکه حتی اگر بتوان این بهانه ها را هم قبول کرد، مسئله ای که وجود دارد این است که 
حتی واقعیت بلک فرایدی هم در ایران اجرا نمی شود و برگزاری این مناسبت در کشور ما 

دچار سوء تفاهم هایی شده که کلا ماهیت آن را هم زیر سؤال برده است.
برای اینکه قربانی فروشنده های سودجوی بلک فرایدی نشوید، اول آگاهی تان را نسبت 
به خرید کالایی که چشم تان تخفیفش را گرفته، بالا ببرید و بدون آگاهی و اطلاع از قیمت 
واقعی آن خرید نکنید و دوم حواستان به هزینه های ارســال کالا باشد؛ چراکه در برخی 
مواقع این هزینه ها جبران تخفیف داده شده را می کند و در نهایت سعی کنید اگر هم قصد 
خرید در این ایام را دارید از هول حلیم توی دیگ نیفتید و کالاهای بی کیفیت و بدون تاریخ 

نصیب تان نشوند.

  احمد فرتاش در عصر ایران نوشــت: محمد مایلی کهن در انتقاد از حضور امیر 
قلعه نویی در رأس کادر فنی تیم ملی ایران گفته است: »واقعا باید تاسف خورد که در فوتبال 

ایران افراد کوچک صاحب مناصب بزرگ می شوند.«
   به یک معنا باید گفت که حق با مایلی کهن است. یعنی در فوتبال ایران افراد کوچک صاحب 
مناصب بزرگ می شوند. مثال بارزش انتخاب خود مایلی کهن به عنوان سرمربی تیم ملی 

ایران در سال 1374 است! 
   وقتی مایلی کهن به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب شد، بسیاری از اهالی فوتبال ایران 
منتظر بودند ناصر حجازی سرمربی تیم ملی شود. آن موقع استانکو پوکله کوویچ تازه از 
مربیگری تیم ملی کنار گذاشته شــده بود. تیم ملی ایران با هدایت استانکو در بازی های 
آسیایی 1994 نتیجه خوبی کســب نکرد ولی در مقایســه با تیمی که یک سال قبل در 
مسابقات راهیابی جام جهانی 1994 تحت هدایت علی پروین بود، تاکتیکی تر بازی می کرد. 
در همان بازی های آسیایی هیروشــیما، ناصر حجازی درباره عملکرد تیم استانکو گفت: 
مشخص است که تیم ملی با تاکتیک بازی می کند ولی در گل زنی و نتیجه گرفتن مشکل 

دارد. 
   جمله »با تاکتیک بازی می کند«، معنایش این بود که تیم ملی ایران مثل پاییز سال 1372 
بازی نمی کند. در آن پاییز تلخ، تیم ملی با هدایت علی پروین، حقیقتا علی اصغری و یلخی 

بازی کرد و جام جهانی 1994 را مفت از دست دادیم. 
البته استانکو در بازی های آسیایی 1994 بدشانســی بزرگی هم آورد. یعنی علی دایی را 
همان اولِ بسم الله از به علت آسیب دیدگی شدید از دست داد. شاید اگر آن دایی آماده در 

تیم باقی می ماند، استانکو نتایج بهتری با تیم ملی ایران می گرفت.
   به هر حال استانکو چند ماه بیشتر مربی ایران نبود و بعد از عزل او، بسیاری منتظر بودند 
ناصر حجازی مربی تیم ملی شود. حجازی می توانست همان ویژگی تاکتیک پذیریِ تیم 
ملی را حفظ کند و ویژگی های خاص خودش را هم مایه تقویت تیم ملی ســازد. از دانش 

و تجربه کافی گرفته تا شخصیت کاریزماتیک و سابقه درخشان در فوتبال ایران و آسیا.
   ولی حجازی »آدم ِ آقایان« نبود و تیم ملی را به او نسپردند. به جای حجازی، مایلی کهن 
به عنوان مربی تیم ملی انتخاب شد؛ انتخابی که تعجب جامعه فوتبال ایران را برانگیخت. 
ناصر حجازی کمی بعدتر در واکنش به این انتخاب گفت: مربی تیم ملی باید کسی باشد که 

شخصیتش در حد تیم ملی باشد. 
  باری، مایلی کهن را به عنوان مربی تیم ملی انتخاب کردند و او اگرچه بهترین نسل بازیکنان 
تیم ملی را، در تمامی ادوار، در اختیار داشت و با آن ها توانست عربستان را در مرحله گروهی 
3 بر صفر شکست دهد، اما در مرحله نیمه نهایی جنگ تاکتیکی را به وینگادا مربی عربستان، 
که گویی در بازی اول در برابر درخشش دایی و خداداد و باقری غافل گیر شده بود، واگذار 

کرد و آن نسل طلایی هم نتوانست ایران را به فینال جام ملت های آسیا برساند.

  بخش هایی از گفت و گوی  علی کفاشیان در مورد حق پخش بازی ها و سابقه اش: 
در دوره ریاست جمهوری آقای احمدی نژاد، جلســه ای میان او، آقای ضرغامی به عنوان 
رئیس وقت صداوسیما و آقای علی آبادی رئیس سازمان تربیت بدنی وقت برگزار و مقرر شد 
که حق پخش، پرداخت شود. این پول با اینکه عدد کمی بود هر سال پرداخت می شد. آن 
زمان حدود 2۰ میلیارد می دادند و سعی کردیم این مبلغ را زیاد کنیم. در ادامه که ریاست 
صداوسیما تغییر کرد، پرداخت این پول قطع شد و دیگر پرداخت نشد. آن زمان من حتی 
جلسه ای با شبکه الجزیره برگزار کردم که آن ها حق پخش ما را بخرند و بازی ها را پخش کنند 
اما صداوسیما با این موضوع موافقت نکرد. در نهایت کار به جایی رسید که ما جلوی پخش 
بازی ها را گرفتیم و دو بازی هم بدون پخش بازی ها برگزار شد. در ادامه شورای امنیت کشور 
تشکیل جلسه داد و گفتند برای حق پخش راهکاری داده شود. ما هم راهکار دادیم گفتیم 
که درآمدهای فوتبال را با صداوسیما تقسیم می کنیم و آن ها با ما توافق کردند و گفتند فعلا 
اجازه بدهید بازی ها پخش شود و بعد راهکاری پیدا کنیم. متاسفانه زیر بار این توافق نرفتند 
و بعد هم با ما به خاطر پیگیری این قضیه برخورد کردند. صداوسیما از محل پخش بازی ها 

درآمد دارد. از این موضوع حتی AFC هم ناراحت است. آن ها می گویند سایر کشورها 1۰۰ 
میلیون دلار برای حق پخش پرداخت می کنند اما صداوسیمای ایران نمی دهد و اگر هم بدهد 
بسیار کم پرداخت می کند. ما درباره این موضوع حتی گفتیم شبکه ورزش را به ما بدهید 
ما خودمان این شبکه را اداره می کنیم و برای فوتبال هم درآمدزایی می کنیم اما این کار را 
نکردند و حتی اجازه ندادند که با شبکه های خارجی قرارداد ببندیم. چرا در سال های ۸۸، ۸9 
و 9۰ حق پخش پرداخت می شد اما الان پرداخت نمی شود و می گویند ردیف بودجه برای 
این کار نداریم؟ حساب کنید برای یک مسابقه فوتبال صداوسیما چقدر از محل تبلیغات 

درآمد دارد. متاسفانه صداوسیما در این زمینه انحصار دارد و زورش زیاد است.
او در پاســخ به این ســوال که الان برای وصول حق پخش تلویزیونی چه کاری باید انجام 
شود هم گفت: وقتی صداوسیما حق پخش را پرداخت نمی کند، باید جلوی پخش بازی ها 
گرفته شود. یا اگر نمی شود چنین کاری کرد، فوتبال را تعطیل کنید. چون اراده ای پشت 

این قضیه نیست.
کفاشیان در پاسخ به این سوال که ارزش واقعی حق پخش تلویزیونی چقدر است، گفت: 
اگر با نرخ همان 2۰ تا 3۰ میلیارد که در سال ۸۸ تا 9۰ ما می گفتیم محاسبه کنید، 2۰۰ 
میلیارد تومان است اما به نظر من حق پخش واقعی فوتبال ایران 2 هزار میلیارد تومان است.

  در رقابت کشتی آزاد دوستانه بین ایران و روسیه که با نام لیگ پادوبنی در مسکو روسیه 
برگزار می شود، ایران در یک نبرد ســنگین و به دلیل داشتن امتیاز فنی بیشتر موفق شد 

روسیه را شکست دهد.
این مسابقه در برد انفرادی ۵ بر ۵ و در امتیاز مثبت 21 بر 21 شد تا امتیازهای فنی کشتی 
گیران تیم پیروز را مشخص کند. در امتیازات فنی ایران به برتری میلیمتری ۵4 بر ۵2 رسید 

تا برنده این دیدار حساس شود.
در حالیکه روس ها در مسابقه رودررو پنج برچهار از ایران پیش بودند و امتیاز فنی بیشتری 
هم داشتند تنها شانس ایران برای برتری مقابل روسیه پیروزی امیرحسین زارع در آخرین 
دیدار آن هم با اختلاف ده امتیاز یا ضربه فنی بود. موسایف روس همان دقیقه اول دو امتیاز 
گرفت اما زارع نا امید نشد و نتیجه شگفت انگیز دوازده بر دو را برجای گذاشت تا تیم کشتی  
آزاد ایران مثل فرنگی پس از تساوی پنج بر پنج در ده وزن با امتیاز مثبت بیشتر تیم پیروز 

لقب بگیرد.
آن هم در شبی که عموزاد و امیرمحمد یزدانی به حریفان خود باخته بودند.

  نیویورک تایمز به نقل از مقام های دفاعی اسرائیل و کارشناسان تسلیحاتی نوشت موشک 
ضد تانک الماس مورد استفاده حزب الله، به روش مهندسی معکوس در ایران ساخته شده 

است.
 این موشک پیشرفته با برد 16 کیلومتر و سامانه های هدایت پیشرفته از روی موشک های 
ضد تانک اسپایک اسرائیل ساخته شده که در سال 2۰۰6 حزب الله آن را به دست آورده و 

برای تکثیر به ایران فرستاده بود.
 پیش تر وال استریت ژورنال گزارش داده بود نیروهای اسرائیلی انبارهای بزرگ تسلیحات 

روسی را در جنوب لبنان یافته اند که توان جنگی حزب الله را تقویت کرده اند.
 با این حال موشــک الماس از انبوه مهمات عمدتا با کیفیت پایین تری مانند موشک های 

ضدتانک روسی مدل Kornet، پیشرفته تر است.
 الماس یک موشک هدایت شونده است که برای شلیک به دید مستقیم نیاز ندارد و از طریق 

وسایل زمینی، پهپادها، بالگردها و لوله های پرتاب دستی می توان آن را استفاده کرد.
 این موشک از نوع »حمله از بالا« است، یعنی می تواند به صورت عمودی از بالا به اهداف ضربه 

بزند و تانک ها را از نواحی کم تر مقاوم و آسیب پذیر، هدف قرار دهد.

  مسابقات وزنه برداری قهرمانی جهان قرار است نیمه آذر ماه سال جاری در کشور بحرین 
برگزار شود و کیانوش رستمی که حاضر به شرکت در تمرینات تیم ملی ایران نیست به دنبال 

این است که زیر پرچم کوزوو وزنه بزند.
به گزارش تسنیم؛ رستمی به تازگی در پستی اینستاگرامی با انتقاد از آنچه »بی عدالتی و 
سنگ اندازی« خوانده، از مردم خواسته »صدای« او باشند تا به گفته او »قهرمانان ملی قربانی 
بی عدالتی« نشوند. این در شرایطی است که بر اساس قوانین، جمهوری اسلامی ایران کوزوو 

را به عنوان »کشور« به رسمیت نمی شناسد.
رستمی در شرایطی از مردم طلب کمک کرده که نه »بی عدالتی«، بلکه »قوانین« باعث شده 

با حضور او در کوزوو موافقت نشود.

   مدیرعامل هلال احمر مازندران گفت: پیکر قربان گوهررســتمی مرد 6۰ ســاله 
رامسری که در جنگل های جواهرده مفقود شده بود، پس از چهار ماه پیدا شد.

به گزارش مشرق، غلامعلی فخاری مدیرعامل جمعیت هلال احمر مازندران اظهار داشت: 
حدود چهار ماه پیش قربان گوهررستمی مرد 6۰ ساله رامسری در جنگل رامسر مفقود شد 

که به هلال احمر شهرستان رامسر اعلام شد.
وی افزود: این مرد به همراه یکی از دوستانش به قصد کوهنوردی از خانه خارج شده بود اما 
در میانه راه ناپدید شد و بلافاصله جست وجوی تیم های هلال احمر و مردم برای یافتن او 

آغاز شد که بی نتیجه بود.
این مسئول تصریح کرد: روز یک شنبه چهارم آذر بنا بر اعلام نیروهای هلال احمر، جسد 
وی در منطقه زین پشت ییلاق جواهرده شناسایی شد. یک چوپان حوالی ساعت 16 روز 
شنبه سه آذرماه از مشاهده یک جســد با بوی متعفن در منطقه زین پشت جواهرده خبر 
داده بود که پس از اعلام این خبر نیروهای هلال احمر و انتظامی به محل اعزام شدند و پس 
از 12 ساعت عملیات جست وجو پیکر قربان گوهررستمی شناسایی و به نیروی انتظامی 

تحویل داده شد.

   مشرق نیوز نوشت: 
تشکیلات )Teşkilat(، یک مجموعه تلویزیونی ترکیه ای در ژانر پلیسی- امنیتی است 
که به مأموریت های نیروهای سازمان ملی اطلاعات و امنیت )میت( در خارج از این کشور 
می پردازد که می خواهند اسناد امنیتی مربوط به برنامه مهم پهپاد را که به سرقت رفته به 

کشور بازگردانند.
این سریال که محصول سال 2۰21 شبکه دولتی »تی آرتی« کشور ترکیه است، دارای سه 
فصل است که از سوی برخی سکوهای شبکه نمایش خانگی هم مانند فیلیمو و آپارات در 

حال پخش است.
در برخی از قسمت های این سریال، پای ایران هم به میان کشیده می شود و گاهی شاهد 
اتهام زنی به کشورمان در رابطه با حمایت از گروه های نیابتی تروریست هستیم. سازندگان 
این سریال ترکی در بعضی قسمت های آن، گستاخی را به نهایت رسانده اند و ضمن نمایش 
ورود نیروهای امنیتی و نظامی ترکیه به کشورمان برای نجات یک جاسوس، شاهد تهدید 

کشورمان به حمله نظامی از طرف ترکیه نیز هستیم.
به طور مثال در قسمت 2۸ از فصل دوم این ســریال، یک عملیات هوایی برای به هلاکت 
رساندن سردسته ها و رهبران گروه های تروریستی توسط سازمان اطلاعات ترکیه )میت( 
در عراق برنامه ریزی می شود. در این قســمت به عناصر اصلی تروریست های کشورهای 

همسایه ترکیه از جمله ایران در عراق اشاره می شود.
 یک سریال تولید شده از سوی شبکه ملی ترکیه که اتفاقاً با استقبال مخاطبان ترک در 
داخل این کشور هم مواجه شــده، سعی دارد اولًا حضور اشــغالگرانه نیروهای ترکیه در 
کشورهای سوریه و شمال عراق را مشروع نشان دهد و ثانیاً نیروهای مقاومت و مردمی در 

برابر اشغالگری آنها، به خصوص در سوریه را که ایران حامی آنهاست، معرفی کند.

  چهارم آذر 1343. بالاخــره در تهران باران 
باریــده آن هم سیل آســا و عکــس روی جلد 
خیابان های تهران اســت کــه در آب فرو رفته 
است و خبرنگار کیهان گفته که تهران در معرض 
خطر سیل قرار دارد. دو فیلم پرنده باز آلکاتراز 
و فیلم پاریس می جوشد با بازی ادری هپبورن 
همزمان به اکران رسیده اند. همین طور آگهی 
فیلم ســقوط امپراطوری رم ســاخته آنتونی 
مان با شــرکت چارلتون هستون و سوفیا لورن. 
فهرست فیلم های اکران شــده در سینماهای 
تهران طی همین سال 1343 مایه کلافگی هر 
عاشق سینمایی است.  در دهه چهل شهرداری 
وقت نظارت مشخصی روی مسئله درختکاری 
داشته است و فکر کنم تهران سرسبز کنونی آن 
هم بدون رودخانه حاصل وســواس شهرداری 
دهه چهل بوده اســت. مردچهل ساله ای به نام 
علی در قریه بازچه گاوبندی بوشــهر دو ساعت 
با یک پلنگ جنگیده و در حالیکه تا پای خورده 
شدن توسط پلنگ پیش رفته،  جسارت کرده و 
پلنگ را با دســتانش خفه کرده است! نمی دانم 
دوســتداران حیوانات در آن سال کجا بوده اند. 
چون قاعدتا به روال دوران ما توصیه می کردند 
که علی آقا جلوی پلنگ وا بدهد و خورده شود،  
چون پلنگ جانور ارزشــمندی اســت که مثلا 
وقتی به گله گوسفندان حمله می کند باید انسان 
بنشیند و نگاه کند که بره ها و مادرانشان طبق 
قانون طبیعت )نمی فهمم قانون طبیعت اگر بود 
که این گوسفندها این طوری دسته دسته کنار 
هم برای کشتار جمع نمی شدند. اما از قرار مرگ 
گوسفند مهم نیســت!( یعنی علی آقا طبق این 
فرضیه بهتر بود می مرد اما پلنگ را نمی کشت. 
فوقش خســارت مرگش را به شکل سنگین به 
خانــواده اش پرداخت می کردنــد! بهتر از این 
بود که پلنگ طفلی کشته شــود! علی فعلا در 

بیمارستان بستری است. 
از پنجشــنبه هفت آذر یک گروه جز ایتالیایی 

شــامل ۵ جوان رعنا در هتل هیلتــون  اجرای 
برنامه خواهند داشــت. هتل میامی هم از یک 
گروه آمریکای لاتین به نام چهار ریشو پذیرایی 
خواهد کرد که هرشب در این هتل برنامه خواهند 
داشــت که در آگهی مدعی شده اند مستقیما از 
کاباره لیدو پاریس به تهران آمده اند.  یک سری 
مسابقه در تهران در حال اجراست با نام مسابقات 
دوشیزگان و بانوان ورزشــکار که در رشته های 
دوومیدانی و والیبال و بسکتبال در جریان است. 
در مهم ترین دیدار تیم انجمن دوشــیزگان که 
اسکلت تیم ملی والیبال ایران را )مثل ماری تت 
و مهری منوچهرزاده( در اختیار داشــته دو بر 
یک تاج را شکست داده است. در دوی صد متر 
رکورد 13/1ثبت شده و در پرش ارتفاع نصرت 
کردبچه که بعدها به ازدواج تیمور غیاثی درآمد 
و در دوره ای رئیس دفتر فائزه هاشمی بود از مانع 
یک متر و سی و هفت پریده است .پادشاه و ملکه 
بلژیک هم در  آخرین قسمت سفرشان به ایران 
رفته اند کارخانه چیت ســازی جهان را بازدید 

کرده اند و بالاخره بازگشته اند به بروکسل. 
 غلام علیشــاهی مــی رود قهوه خانــه و وقتی

 قهوه چی استکان چای را به صورت کج داخل 
نعلبکی جلوی او می گذارد عصبانی می شــود و 
مجادله ای شکل می گیرد و غلام با چاقو می زند 
و حبیب کردخانی را به ســادگی می کشد. سر 
قرار دادن استکان در نعلبکی! حبیب به حبس 

ابد محکوم شده است.
الهه صبوری یک دختر 9 ساله با استعداد است 
که حالا می خواهــد در امتحانات پایه ششــم 
شرکت کند به شــکل متفرقه و پای به کلاس 
هفتم بگذارد!  ایــن مســئله وزارت آموزش و 
پرورش را گیج کرده اســت کــه در مقابل این 
پدیده چه باید بکنند.جســت و جوی اینترنتی 
کردیم و با الهه صبوری هــای متعددی روبه رو 
شدیم. یکی ازآنها در شهر سیاتل آمریکا سکونت 
دارد و روانشناس و شاعر کودک است  و  یکی از 
آنها میکاپ آرتیست است و آن یکی هم مدرس 
حسابداری! و بالاخره این که خط هوایی تهران 
به کابل و تهران به قندهار هم راه اندازی شده و 
اگر کسی طالب سفر به افغانستان است می تواند 

لذتش را ببرد.

  روزنامه خوانی در شصت سال پیش - 97  ) این پاورقی روزهای زوج منتشر  می شود(                                   آرش خوشخو

نبرد دوساعته علی اهل بوشهر با پلنگ 

  بحارالانوار)ط-بیروـ( ج75، ص178
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متین شیري| کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 
۱۴۰۴ در روز شنبه تصمیم گرفت تا وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( با استناد به فهرست افرادی 
که  بنیاد شهید و امور ایثارگران معرفی می کنند ، 
مجوز واردات یک دستگاه خودرو برای جانبازان و 
ایثارگرانی که بیش از ۵۰ درصد جانبازی دارند را  
صادر کند. در همین راستا پس از بررسی فهرست 
خودروهای مجاز وارداتی به ســراغ یک محصول 
بســیار محبوب در بازار خودروی ایران رفتیم که 
اگر چه بخواهید آن را بفروشید با بازار خوب و مملو 
از مشتری مواجه هســتید و هم اگر بخواهید از آن 
استفاده شــخصی داشته باشــید قطعا از تصمیم 
خود پشیمان نخواهید شد. تویوتا کمری دیلوکس 
2۰2۵ که قرار اســت توسط شــرکت برساوش به 
بازار ایران وارد شــود، خودروی مورد بررسی این 

گزارش است.
اعطا تسهیلات ویژه به جانبازان در تمام تقاط دنیا 
امری رایج اســت، در ایران به دلیل شرایط خاص 
صنعت و بازار خــودرو این امــکان در اختیار این 
عزیزان قرار گرفته، اما نکته این اســت که می شد 
خودروهای این عزیزان بدون محدودیت باشــد یا 
این واردات با تسهیلاتی برای این عزیزان رخ می داد 
تا بسیاری از آن ها برای معاش خود دست به فروش 
این خودروها نزنند، چراکه برای فردی که جانبازی 
بالای ۵۰ درصد دارد اســتفاده طولاني مدت تمام 
خودروهای داخلی بدون استثنا در هر مسیر بالای 
یک ســاعت، قطعا آزاردهنده خواهد بــود. نکته 
دیگری که باید به آن توجه شــود این است که اگر 
شخصی توسط بنیاد شهید و امورایثارگران معرفی 

شود، اما توان مالی خرید چنین خودرویی را نداشته 
باشد، آیا باید از این امتیاز محروم بماند یا تدبیراتی 

برای این موضوع اندیشیده شده است؟
کمری؛ نامی کــه در دنیای خودروهــا با اصالت و 
اعتماد عجین شده است. حالا، تویوتا با مدل 2۰2۵ 
نسخه دیلوکس این سدان محبوب، داستانی تازه 
برای طرفــداران خود روایت کرده اســت. روایتی 
که با ترکیــب هنر طراحی و پیشــرفت های فنی، 
تجربه ای متفاوت از یک خودروی شــهری لوکس 

ارائه می دهد.

   مشخصات كمري ديلوكس 2025
وقتــی کمــری دیلوکــس 2۰2۵ را می بینیــد، 
نخســتین چیزی که توجهتــان را جلب می کند، 
چهره جســور و طراحی آئرودینامیک آن اســت. 
چراغ های LED ماتریسی جلو با طراحی باریک تر 
و خطوط کشــیده ای که از جلو به کناره ها امتداد 
یافته اند، حس پویایی و شیکی را به اوج می رسانند. 
جلوپنجــره بزرگ بــا طراحی مشــبک کرومی و 
رینگ های ۱9 اینچی آلیاژی، به آن هویتی خاص 
می بخشــند که شــما را به نگاه طولانی تر دعوت 
می کند.وقتی در کابیــن دیلوکس را  باز می کنید، 
انگار وارد یک ســوئیت لوکس شده اید. استفاده از 
چرم ناپا در صندلی ها، تزئینات چوبی و نورپردازی 
محیطی قابل تنظیم، تجربــه ای فراتر از رانندگی 
عادی به شما می دهد. سیستم اطلاعات و سرگرمی 
۱2/3 اینچی لمســی با پشــتیبانی از اپل کارپلی 
و اندروید آتو، به همراه شــارژ بی ســیم و نمایشگر 

هدآپ، شما را با تکنولوژی روز همراه می کند.

   مشخصات فنی: تلفیق قدرت و بهره وری
کمری دیلوکــس 2۰2۵ مجهز به یک پیشــرانه 
هیبریدی 2/۵ لیتری با قدرت 2۰8 اسب بخار است 
که همراه با جعبه دنده CVT بهینه شــده تا راننده 
بتواند رانندگی را در اوج آرامش وشــتاب توامان 
تجربه کند. ترکیبب شــتاب نرم و مصرف سوخت 
اقتصادی از دیگر مزیت ای این ســامورایی جوان 
است. این خودرو با مصرف سوخت تنها ۴/7 لیتر در 
هر ۱۰۰ کیلومتر، در کنار سیستم تعلیق ارتقایافته 
و شاســی جدید، رانندگی لذت بخشی را حتی در 
مسیرهای طولانی ونسبتا ناهموار مثل جاده ها یا 
آزادراه های برون شهری یا گاه حتی درون شهری 

ایران را تضمین می کند.
تویوتا پس از نقدهایی که طی یــک دهه اخیر در 
بحث امنیــت و رفاه متحمل شــد، تصمیم گرفت 
تا تغییراتی را با افزودن برخی آپشــن ها نظرات و 
دیدگاه ها را نســبت به خود تغییر دهد؛ برای مثال 
تویوتا در کمری دیلوکس مدل 2۰2۵ که خودروی 
مورد بررسی ما هست با استفاده از سیستم ایمنی 
پیشرفته Safety Sense، تضمین کرده است تا 
در این مدل از تویوتا کمری آرامش خاطر داشــته 
باشید. از سیستم جلوگیری از تصادف با تشخیص 
عابر پیاده گرفته تا کروز کنترل تطبیقی و هشدار 
خروج از خط، این خودرو را به محافظی بی نظیر در 
جاده تبدیل کرده است تا نشان دهد که سامورایی ها 
می توانند به ســادگی نقطه ضعف را به نقطه قوت 
خود تبدیل کنند. در پایان بایــد گفت که کمری 
دیلوکس 2۰2۵ نه فقط یک خودرو، بلکه بیانیه ای 

از هنر و فناوری ژاپن در سطح بین المللی است.

گاراژ

موستانگ 1969 فست بک؛ اسطوره ای جاودان از قدرت و زيبايی 
موســتانگ مدل ۱969 فســت بک، نمادی از روح 
آزاد آمریکایی و جــادوی طراحــی صنعتی دهه 
6۰ میلادی اســت؛ خودرویی کــه همچنان قلب 
علاقه مندان دنیای خــودرو را به تپش وامی دارد. با 
ظاهری خیره کننده و عملکردی که نام "موستانگ" 
را در تاریخ ماندگار کرده است، این اسطوره  کلاسیک 

هنوز هم چشم ها را به خود خیره می کند .
 موستانگ فست بک ۱969 با خطوط کشیده و فرم 
تهاجمــی اش، همچون یوزی آماده شــکار به نظر 
می رســد. طراحی بدنه با چراغ هــای دوگانه جلو، 

جلوپنجره عریض با لوگوی نمادین موستانگ، 
و سقفی که با شیبی هنرمندانه به بخش عقب 
می رسد با رنگ های بدنه که معمولًا با نوارهای 
سفید یا مشکی روی کاپوت ترکیب می شدند، 
به آن شخصیت و قدرتی بی نظیر می بخشیدند 
، تمامی این موارد دست به دست هم داده اند تا 
بتوانند یک روح بی قرار را در جسمی سرکش به 
بهترین شکل ممکن جای دهند تا هنگام تردد 
این خودرو در هر جای دنیا چشــم هر انسانی 

فارغ از ســن و جنســیت برای حداقل لحظه ای به 
زیبایی و وقار دلربای آن ربوده شود. 

زیر کاپوت این فســت بک آمریکایی جذاب ، قلبی 
پرشــور می تپد: موتور 8 ســیلندر v8 با حجمی 
تا  حدود 7/۰ لیتر که توانایــی تولید 33۵ تا 37۵ 
اســب بخار قدرت را داشــت. این اعداد برای زمان 
خود فوق العاده بودند و موســتانگ را به یک غول 
ســرعت در جاده های آزاد تبدیل می کردند، شاید 
خودروهای امروزی روی کاغذ و به واسطه تکنولوژی 
بتوانند از این خودرو ســبقت بگیرند ولی هنوز هم 

حضور این مدل از موستانگ در هر جاده و پیستی 
برای لحظه ای رعشــه ای به انــدان دیگر رانندگان 
می اندازد. صــدای غرش اگزوز ایــن خودرو، هنوز 
هم گوش نوازترین ســمفونی بــرای علاقه مندان 

خودروهای عضلانی است.
داخل کابین، فضایی شــیک و در عین حال ساده 
طراحی شــده بود. داشــبورد منحنــی و فرمان 
سه شــاخه، همراه با نشــانگرهای عقربه ای بزرگ، 
راننده را به یک خلبان جت جنگنده تشبیه می کرد. 
صندلی های چرمی و فضای جــادار، راحتی و لذت 
رانندگــی را در ســفرهای طولانی تضمین 

می کردند.
موستانگ ۱969 فست بک، تنها یک خودرو 
نیســت؛ بلکه قصه ای از شجاعت، نوآوری و 
تمایل به بی نهایت اســت. حتی امروز، این 
شاهکار مهندسی در حراجی ها و گاراژهای 
کلکســیونرها، همچنان باارزش و محبوب 
است؛ چرا که هیچ گاه جایگزینی برای اصالت 

وجود ندارد.  

خودروی شیائومی در تهران ديده شد

به تازگی تصاویری از حضور یک دســتگاه شیائومی SU7 در تهران منتشر 
شده که توجهات زیادی را به سمت خود جلب کرده است. به گزارش زومیت،  
به تازگی تصاویری از حضور یک دســتگاه شیائومی SU7 در تهران منتشر 
شده که توجهات زیادی را به ســمت خود جلب کرده است. از ویژگی های 
این خودرو می توان به موتور پیشرفته آن به اسم HyperEngine اشاره 
کرد که شــتاب ۵٫2 ثانیه ای را ثبت می کند. باتری های قدرتمند SU7 با 
قابلیت طی کردن 8۰۰ کیلومتر مسافت با یک بار شارژ، از جمله ویژگی های 
مهم این خودرو است. شــیائومی SU7 مانند گوشــی های این شرکت از 

سیستم عامل HyperOS استفاده می کند.

ترمز موقت برخی خودروها و تیک آف جانانه 
برخی ديگر

بازار خودرو دیروز پس از تداوم ارتقا قیمت ناشی از التهابات پس از افزایش 
قیمت خودروسازان دولتی، روز گذشته ترمز رشد قیمت خودروها متوقف 
شــد تا بازار خودرو دوباره فرصتی برای تنفس خود پیدا کند.در سال های 
گذشته معمولا بازار تهران و منطقه عباس آباد و خیابان انقلاب نرخ قیمت 
را در بازار مشخص می کردند، اما این بار ساکنین جاده مخصوص قیمت ها 
را به نحوی تغییر دادند که بازار تقریبا یک روز در شــوک فرو رفت و سپس 
نیز نتوانست افزایش قیمت را به شکل قابل توجهی تجربه کند، چرا که این 
میزان افزایش قیمت به حدی زیاد بود که قیمت ها در کارخانه و بازار بسیار به 
یکدیگر نزدیک شدند. در گام اول باید به سراغ بزرگ ترین خودروساز دولتی 
کشور رفت که هیچ یک از خطوط تولید خود را از افزایش قیمت بی نصیب 
نگذاشت. در خط تولید دیگر ایران خودرو، تارا در لوکس ترین و فول ترین 
مدل خود به شکل رند 2 درصد افزایش قیمت را تجربه کرد و از قیمت یک 
میلیارد  تومان به قیمت یک میلیارد و 2۰ میلیون تومان رســید. پژو 2۰7  
جوان پسندترین محصول آبی پوشــان جاده مخصوص نیز از این قائله نیز 
مستثنی نماند و طی روندی قابل پیش بینی در ساده ترین مدل خود از 68۰ 
میلیون تومان به 73۰ میلیون تومان رسید.سایپا نیز در بازار دیروز نتوانست 
حرکت و جهش چشمگیری را برای هیچ کدام از محصولات خود ثبت کند 

به جز  دو خودروی جدید این شرکت.
اطلس هنوز در بازار نیامده نســخه کنار رفتن خود تا حداقل یکسال آینده 
را نوشــت و مهر کرد و حدود 2۱ میلیون تومان گران شد تا با قیمت نهایی 
۵8۰ میلون تومان در بازار معامله شود.ســهند نیز برادر صندوق دار اطلس 
نیز شاید از وضعیت بهتری برخوردار باشد، این خودرو  روز گذشته از ۵2۵ 
میلیون تومان با افزایش قیمت ۱۵ میلیــون تومانی به قیمت نهایی ۵۴۰ 

میلیون تومان رسید.

جیپ رانگلر سوفلو، سلطان آفرودی ها

شــرکت تیونینگ آمریکایی »Soflo Custom« از پیکاپ جیپ رانگلر 
سوفلو، توسعه یافته بر پایه نسخه کانسپت جیپ JL آلتیمیت رونمایی کرد. 
به گزارش خبرآنلاین، مدیر تیم طراحی شــرکت Soflo Custom با نام 
»ژوزف گاتاس«، در طراحی این پیکاپ جذاب و قدرتمند از خودرو افسانه 
ای رانگلر JL Ultimate الهام گرفته اســت. این کمپانی تیونینگ برای 
تغییر کاربری این خودرو از شاسی بلند به پیکاپ، درهای عقب آن را حذف 
کرده و به جای آن، یک تخت بار ۱۵۰۰ میلی متری را در عقب تعبیه کرده 
است. یک بخش بار مربعی با طول ضلع 6۰ ســانتی متر هم در نظر گرفته 
شده است تا به نوعی خیال خریداران JTT را از بابت حمل بار اضافه راحت 
کند. طراحان شرکت Soflo کاستوم تصمیم گرفتند تا برای تداعی حال 
و هوای رانگلر J2 کانســپت از میل های تقویتی آلومینیومی بخش بار هم 
استفاده کنند. سوفلو سعی داشته تا در طراحی کلی JTT هویت اصلی جیپ 
رانگلر را نشان دهد؛ با این حال استفاده از المان هایی خاص و جذاب که در 
نسخه های عادی و شــرکتی رانگلر JL آلتیمیت یافت نمی شوند چهره ای 
متمایز را برای محصول SoFlo به ارمغان آورده اند. ازجمله تغییرات بصری 
این خودرو می توان به ترکیب رنگ خاص خاکی نظامی اشــاره کرد که به 
صورت براق پرداخت شــده و از چند لایه آستر برای زیرسازی بهتر رنگ و 
جلوگیری از افت کیفبت رنگ در شرایط مختلف آفرودی و آفتاب سوزان 
بیابان ها بهره مند شده است. رینگ های آفرودی بزرگ و اسپرت 2۰ اینچی 
در جلو و 22 اینچی در عقب به ترتیــب درون تایرهای آفرود 37 و ۴۰ قرار 

گرفته اند تا JTT بتواند در تمامی مسیرهای آفرودی به راحتی تردد کند.

تجمع معترضان به دلیل بدقولی سايپا

معترضان به بدقولی ســایپا در تحویل خودروهای وارداتی روز شنبه 3 آذر 
مقابل شرکت سایپا جمع شدند. بدقولی شرکت سایپا در تحویل خودروهای 
وارداتی به اعتراض ثبت نام کنندگان خرید این خودروها انجامیده است. یکی 
از معترضان در توضیح بیشتر در این باره به ایلنا گفت: من به همراه حدود دو 
هزار نفر دیگر در مرداد سال جاری هر یک مبلغ یک میلیارد و ۵۱۱ میلیون 
تومان به حساب سایپا واریز کردیم تا این شرکت پس از 9۰ روز یک دستگاه 
خودروی چانگان CS۵۵ پلاس را به هر یک از ما تحویل دهد، ســایپا این 
مدت را به ۱2۰ روز تمدید کرد اما مهلــت ۱2۰ روزه هم 3۰ آبان به اتمام 
رســید و هیچ خبری از تحویل خودرو به ثبت نام کنندگان نشد و این مبلغ 
از آن زمان تاکنون در حساب سایپا مانده است. وی افزود: ما روز شنبه سوم 
آذر از سراسر کشور در مقابل شرکت سایپا گرد هم آمده ایم تا اعتراض خود 
را به تخلف سایپا در تحویل در موعد قرارداد نشان دهیم. او گفت: سایپا در 
واکنش به اعتراض ما اظهار می کند که خودروها در گمرک اســت و امکان 
ترخیص آنها وجود ندارد؛ در نهایت تجمع کنندگان با وعده  فاکتور و تحویل 
تا آخر آذر ماه به تجمع خود پایان دادند.ســایپا پــس از مذاکره با نماینده 
 CS۵۵ معترضان متعهد شد فاکتور و تحویل خودروهای وارداتی چانگان
واریزی مرداد نهایتا تا 3۰ آذر ماه انجام شــود و سود تاخیر تا زمان تحویل 

خودرو به مشتری محاسبه شود.

دندهمعکوس 

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد 

معرفی تویوتا کمری دیلوکس ؛ تشکری نه چندان کامل، اما الزامی از جانبازان

بازگشتیکاسطورهباطعمیلوکستر

صدای رئیس مجلس از 
وضعیت واردات بلند شد

 آقای اتابک چرا قانون هایی که تصویب شــده اجرا 
نمی کنید؟

در چند وقت اخیر این چندمین باری اســت که محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس درباره وضعیت و شــرایط خودرو صحبت کرده است. 
دیروز هم در مجلس او کمیسیون مربوط به صنایع را خطاب قرار داد 
که باید به وضعیت قانون هایی که در حوزه وزارت صمت تصویب شده، 

رسیدگی کنند که چرا وزیر اجرا نمی کند.
او در صحن علنی مجلس گفــت، قالیباف اظهار کــرد: قریب به دو 
سال است که واردات خودروی دســت دوم را تصویب کرده ایم؛ چرا 
نمی گذارند این موضوع اجرایی شــود؟ چطور می شــود آنهایی که 
قطعات وارد می کنند، ســالانه بیش از 8 میلیــارد دلار قطعه وارد 
می کنند اما وقتی که موضوع واردات خودرو مطرح می شود، می گویند 
که برای واردات پول نیست؟ چرا این گونه است؟ چون نمی خواهند 
اجازه رقابت بدهنــد. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در پاســخ 
به تذکر حسینی کیا گفت: ما روزهای سه شــنبه در جلسات صحن 
مباحث نظارتی را داریم و سه شــنبه هفته جاری نیز مباحث مربوط 
به حوزه انرژی و قطعی برق در دستور کار صحن مجلس قرار دارد اما 
خواهش من این است که کمیسیون ها این موضوعات را به طورجدی 
در جلسات خود مورد بررسی و کارشناسی قرار دهند و وزیر مربوطه 
در جلسات کمیسیون ها حاضر شــوند و بررسی های لازم انجام شود 
و کمیســیون ها در این بخش کم نگذارند چرا که باید موضوعات در 
کمیسیون ها مشخص و روشن شود و به صحن ارجاع شود. وی با تأکید 
بر اینکه حتماً موضوع گرانی ها در اولویت مجلس قرار دارد، گفت: بطور 
مثال ما قبلًا تجربه خودرو را داشتیم؛ مگر در دولت قبل خودرو را به 
بورس نبردند؟ چه اتفاقی افتاد؟ قیمت ها مگر بالا نرفت؟ آیا کمیسیون 
صنایع باید نســبت به این موضوع بی تفاوت باشــد؟ حتماً که نباید 
بی تفاوت باشد.قالیباف تصریح کرد: قریب به دو سال است که واردات 
خودروی دست دوم را تصویب کرده ایم؛ چرا نمی گذارند این موضوع 
اجرایی شود؟ چطور می شود آنهایی که قطعات وارد می کنند، سالانه 
بیش از 8 میلیارد دلار قطعه وارد می کنند اما وقتی که موضوع واردات 
خودرو مطرح می شــود، می گویند که برای واردات پول نیست؟ چرا 
این گونه است؟ چون نمی خواهند اجازه رقابت بدهند.رئیس مجلس 
با بیان اینکه »کمیسیون ها حتماً پیگیری های لازم را در مورد مسائل 
روز انجام دهند«، افزود: کل وقت سه شــنبه صحن مجلس متمرکز 
به این موضوعات است اما تا زمانی که در کمیسیون کار کارشناسی 
مربوطه انجام نشود و وزیر مربوطه حاضر نشود و گزارش آن به صحن 

نیاید، نمی شود که در صحن موضوعات را بررسی کرد.
اما سوال اینجاست،  آقای قالیباف وقت آن نرسیده به عنوان رئیس 
مجلس به ماجرای کمیســیون صنایع ورود کنید تــا از وزیر صمت 
بپرسند چرا قانون هایی که تصویب شــده به مرحله اجرا نمی رسد؟ 
آقای اتابک، وزیر صمت که حدود صد روز است سرکار هستند حتی 
یک بار هم با خبرنگاران جلسه نگذاشتند تا لااقل خبرنگاران بپرسند 
چرا قانون ها اجرایی نمی شــود؟ مجلس که قانــون تصویب می کند 
چرا نظارتی بر روند اجرای قوانین ندارد! اصلا مسئله واردات خودرو 

کارکرده با منشا ارز شخصی چه شد؟!
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میزان جابه جایی مسافران هما در 100 روز
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( به عنوان شرکت حامل پرچم 

کشور، در 100 روز ابتدایی خدمات دولت چهاردهم، تعداد ۴۲0 
هزار و ۲۵۹ مسافر در پروازهای داخلی و خارجی هما با انجام ۴ هزار و 
۲0۶ پرواز جابه جا شدند. طی این بازه زمانی، بیش از ۲ میلیون و ۸۵۶ 

هزار کیلوگرم بار در شبکه پروازی هما حمل شده ، همچنین حمل 
پست نیز از دیگر خدمات هما است که در مدت یاد شده به میزان 

۹ هزار و ۴۵۶ کیلوگرم محموله پستی با پروازهای هما جابهجا شده 
است. انجام تعداد 1۴۸ پرواز اربعین و جابه جایی بیش از ۲۷ هزار زائر 

حسینی از فرودگاه های تهران، اصفهان، زنجان، سمنان، شهرکرد و 
بجنورد از جمله اقدامات انجام شده در مدت ایام اربعین بود.

افزایش عرضه گوشت مرغ در مهرماه
مرکز آمار ایران اعلام کرد طبق نتایج آمارگیری عرضه گوشت طیور در 

کشتارگاه های رسمی کشور در مهر 1۴0۳ نسبت به ماه قبل )شهریور 
1۴0۳( در حدود ۷ درصد افزایش داشته است. براساس نتایج این طرح، 

وزن گوشت عرضه  و انواع طیور کشتار شده در کشتارگاه های رسمی 
کشور در مهر 1۴0۳ در مجموع ۲۲1 هزار و ۸۵1 تن گزارش شده که 
سهم گوشت مرغ بیش از سایر انواع طیور بوده است. بر اساس نتایج این 

آمارگیری، گوشت مرغ با ۲1۶ هزار و ۷۳۵ تن، ۹۷/۷ درصد از وزن کل 
گوشت طیور عرضه شده را به خود اختصاص داده است. گوشت بوقلمون با ۲ 
هزار و ۸۶۵ تن و سایر انواع طیور با ۲ هزار و ۲۵1 تن، به ترتیب 1/۳ درصد و 

یک درصد از وزن کل گوشت طیور عرضه شده را به خود اختصاص داده اند.

رفع نوسانات بازار روغن خوراکی
دبیر انجمن روغن خوراکی می گوید واردات روغن خام 

برای تامین نیاز کارخانجات و در نهایت بازار آغاز شده و 
مجوز داده اند برای شرکت های روغنی که بیشتر بتوانند وارد 
کنند و برای یک ماه آینده بتوانیم مشکلات را برطرف کنیم. 
طی روزهای گذشته گزارشاتی مبنی بر کاهش تأمین روغن 
خام در کارخانجات و کاهش عرضه روغن خوراکی منتشر 
شده است که قیمت ها را در بازار دچار نوسان کرده و ۲0 
تا ۳0 درصد بالاتر از قیمت مصرف کننده معامله می شود. 

کارشناسان می گویند که عدم واردات به موقع روغن خام به 
کشور موجب بروز این مشکلات در بازار شده است.
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شاخص کل بورس تهران در معاملات روز یکشنبه، چهارم 
آذرماه  با ۴۹ هزار و 1۴۲ واحد افزایش، در ارتفاع دو میلیون 
و ۳۳1 هزار و ۲01 واحد قرار گرفت. روز شنبه معامله گران 

در بورس تهران بیش از 1۴ میلیارد و ۳۴ میلیون سهم و 
اوراق مالی را با انجام بیش از ۳۲1 هزار و ۷۲1 معامله 

به ارزش ۹0 هزار و ۳۲۴ میلیارد ریال دادوستد کردند. 
نمادهای فارس، فملی، فولاد، شستا، وبملت، پارسان و وغدیر 

بیشترین اثر مثبت را بر شاخص بورس گذاشتند.

طی روزهای گذشته گزارشاتی مبنی بر کاهش تأمین روغن 
خام در کارخانجات و کاهش عرضه روغن خوراکی منتشر 
شده است که قیمت ها را در بازار دچار نوسان کرده. برخی 
از فروشگاه ها روغن خوراکی را تا 20 درصد بالاتر از قیمت 
روی کالا می فروشــند. از طرف ديگر توزيع روغن در بازار 
با محدوديت هايی روبه روســت و تنوع آن کمتر از گذشته 
شده است. برای مثال در يک محله در غرب تهران، اغلب 
فروشندگان، روغن های مايع سرخ کردنی با وزن کم را در 
بساط خود ندارند و برندهای محدودی را می فروشند. اما 
قیمت هايی که فروشگاه ها برای انواع روغن درنظر گرفته اند. 
برخی فروشــگاه های اينترنتی که روغــن مايع را موجود 
دارند، آن را با همان قیمت ماه قبل به فروش می رســانند. 
مثلا 900 میلی لیتر روغن سرخ کردنی بهار الماس که جزو 
پرفروش هاست، 55 هزار تومان فروخته می شود. با همین 
وزن می توانید روغن سرخ کردنی ســاده بهار را با 50 هزار 
تومان بخريد که قیمت غنچه هم به همین مقدار اســت. 
اويلا روغن ســرخ کردنی کوچک را 55 هزار تومان قیمت 
داده است. نگاهی به پرفروش های بازار می گويد روغن های 
سه لیتری و1/8 لیتری محبوبیت بیشتری بین خريداران 
دارند. برای نمونه روغن ســرخ کردنی بهار الماس که وزن 
آن سه لیتر است،  با قیمت 181 هزار و  800 تومان فروش 
خوبی دارد و خريداران از آن با وزن 1/8 لیتر و قیمت 109 

هزار  و 600 خوششان می آيد. 

در بین روغن های آفتاب گــردان؛ لادن حاوی ويتامین ای 
و دی با وزن 2/7لیتر محبوب است که برای خريد آن بايد 
161 هزار و 100 تومان هزينه کنید. همین روغن با وزن 
1/8 لیتر 97 هزار و 900 تومان فروش می رود. اگر دنبال 
وزن کمتر باشــید، می توانید روغن آفتابگردان لادن را در 
وزن 900 میلی لیتــری با قیمت 50 هــزار و 500 تومان 
بخريد. روغن آفتابگردان حاوی توکوفرول با وزن1/8لیتری 
97 هزار و 900 تومان بوده و فــروش خوبی دارد. يکی از 
گران ترين روغن آفتابگردان های موجــود در بازار از برند 
داتیس اســت که1/8 لیتر وزن دارد و برای خريدش بايد 

417 هزار تومان هزينه کنید. 
در بین روغن های جامد، لادن پنج کیلوگرم با قیمت 321 
هزار و 500 تومان محبوب اســت. روغن نیمه جامد لادن 
طلايی با وزن2/7کیلو هم جزو پرفروش هاســت که برای 
خريدش بايد 164 هزار و 200 تومان هزينه کنید. روغن 
نیمه جامد لادن 900 گرمی، 85 هزار و 800 تومان است. 
هايلی پنج کیلوگرمی هم با نام اولتــرا هايلی 321 هزار و 
500 تومان فروش می رود و بــرای برند اصیل بايد همین 

پول را بدهید.
 غنچه چهار کیلويی 261 هزار و 700 تومان بوده و روغن 
جامد از برند اصیل با وزن دو کیلو، 990 هزار و 100 تومان 
فروخته می شود. شما می توانید همین روغن را با وزن يک 

کیلو و 578 هزار و 570 تومان بخريد.

   بازارکسبوکار

انواع روغن را در بازار چند بخریم؟
آبان فرزیان | نشســته بودم پشــت میز و داشتم با 
خودم می گفتم خدا را شــکر که ســردبیر صدايم زد. 
رفتم پیشش تا بگويد خواننده ها از خاطره های بامزه ام 
خوششان می آيد. گفتم خدا را شکر! ولی هرچی فکر 
کردم يادم نیامد خاطره ای تعريف کرده باشــم يا اگر 
بخواهم دقیقش را بگويم، يادم نیســت تا الان چیزی 
به اســم خاطره بامزه تعريف کرده باشم. برای همین 
صادقانه پرسیدم کدام خاطره بامزه؟ سردبیر روزهای 
يکشــنبه خیلی پرحوصله نیست و گفت احتمالا شما 
روايت هايم درباره اينکه فلان چیز را 20 ســال پیش 
چقــدر می خريديم و الان چقدر می خريم خوشــتان 
آمده. توی ســرم لامپی روشن شــد، صدای دينگی 
شنیدم و فهمیدم بايد بیشــتر از اينها برايتان خاطره 

بامزه تعريف کنم.
هفته قبل از ســوپرمارکت محل يک شــانه تخم مرغ 
برداشتم. دستم ســمت هیچ چیز ديگری نرفت. يک 
شانه تخم مرغ گذاشتم روی میز و چشم دوختم به آقای 
فروشنده. او هم نگاهم کرد و با طمانینه پرسید: فقط 
همین! کارت بانکی را گرفتــم و رمز را گفتم. کارت را 
کشید روی دستگاه پوز و پرسید رمزتون چند بود؟ برای 
اينکه کار خودم زودتر راه بیفتد، رمز را گفتم و قبل از 
اينکه کارت را توی جیبم بگذارم به رسید کاغذی نگاه 
کردم. 146 هزار تومان! ناخودآگاه گفتم خدا را شکر. 
مطمئنم تا پلــک روی هم بگذاريــم، قیمت هر عدد 
تخم مرغ از تقريبا پنج هزار تومان، به »يادش بخیر يک 
زمانی اينو پنج هزار تومان می خريديم« خواهد رسید.

اجازه بدهید از بحث اصلی پرت نشويم. قصدم تعريف 
کردن خاطــرات بامزه بود. ســال 1395، تازه ازدواج 
کرده بوديــم و هنوز می توانســتیم شــاد و خندان، 
برويم فروشــگاه زنجیره ای، يک چرخ خريد برداريم 
و با گذشتن از قفســه ها آنچه برای يک ماه زندگی دو 
نفره مان نیاز داريم را تويش بچینیم. قشنگ به ياد دارم 
وقتی جلوی صندوق می رســیديم و پروسه رد و بدل 
کردن کارت بانکی و لبخند و رمز کارت تمام می شد، 
حدود 288 هزار تومان از حســابمان کســر می شد. 
زندگی طوری بود که محض تفنن چندتايی خوراکی 
هم به کیســه خريدهايمان راه پیدا می کرد. خوب به 
خاطر دارم 88 هزار تومان از کل خريدهايمان به يک 
کیلو گوشت چرخ کرده مخلوط اختصاص پیدا می کرد 
و باقی پروتئین ها، از جمله مرغ و گوشت خورشتی را 
جداگانه تهیه می کرديم اما حالا يک شــانه تخم مرغ 
خودش تنهايی 146 هزار تومان شده است برای يک 
کیلو گوشــت چرخ کرده تنظیم بازاری بايد 275 هزار 

تومان پول بدهیم.
شــما را نمی دانم ولی من از بزرگ ترها يــاد گرفته ام 

اين جور وقت ها بايد بگويی خدا را شــکر چون معلوم 
نیست سال ديگر چطور بايد میزان ناشکری خودت را 
توجیه کنی. نمونه حاضر و آماده اش می شود افزايش 
نرخ عوارض آزادراه ها که همین هفته قبل به شــکل 
رسمی تصويب کردند. جايی وجود دارد به اسم شورای 
اقتصاد که اگر وزارتخانه ای يا نهاد دولتی احساس کند 
اموراتش بــا نرخ های فعلی نمی گذرد، درخواســتش 
را می برد آنجا. اعضای شــورای اقتصاد هم تشخیص 
می دهد بــا آن موافقت کند يا نکنــد. هفته قبل وزير 
راه و شهرسازی، بابت درخواستی که به شورای اقتصاد 
برد و موفق شــد مجوز افزايش هزار درصدی عوارض 
آزادراه ها را بگیرد، مورد انتقاد قرار گرفت و ظاهرا هم 

کمی ناراحت شد.
نرخ جديد عوارض آزادراهی را بــه نظرم الکی بزرگ 
کرده اند. چون رقم 15 هزار تومان آنقدر نیســت که 
پای شــورای اقتصاد، وزير راه و آن همه دم ودستگاه 
را وسط بکشــیم. اگر منصف باشیم می شود اندازه سه 
تا تخم  مرغ. ولی منتقدان، به میــزان افزايش عوارض 
آزادراهی اعتراض دارند و می گويند نفس اينکه عوارض 
اتوبان کرج – قزوين را يک مرتبه از هزار و 200 تومان 
به 15 هزار تومان برسانی با توجه به رشد هزار و 150 
درصدی، قشــنگ نیســت. آنها هم حق دارند و نبايد 
اوضاع اين شکلی باشد ولو اينکه بالاخره بايد با يک خدا 

را شکر سروته اين قضیه را هم بیاوريم.
افزايش تعرفه برق داستان ديگری است و اخبارش از 
هفته قبل، سیاستمدارانه به رســانه ها درز پیدا کرد. 
ابتدای امر گفتند رشد 38 درصدی تعرفه برق شامل 
حال پنج درصد مشــترکان بی نزاکت می شود که در 
زمره پرمصرف ها قرار می گیرند. پس حقشــان است 
و نبايد برايشان دل بســوزانیم. چند روز بعد در اخبار 
خوانديم افزايش تعرفه برق، جزئیات بیشــتری دارد. 
مثل اينکه چون قرار است افزايش تعرفه برق به شکل 
پلکانی محاســبه خواهد شد، شــامل حال 75 درصد 
مشــترکان نمی شــود. يعنی چی؟ يعنی مصرف برق 
شما را در سال گذشته مبنا قرار می دهند و اگر بفهمند 
نسبت به پارسال برق بیشــتری مصرف کرده ايد، رقم 
قبض شــما افزايش پیدا می کند. کشــف بامزه تازه ام 
اين است که رشــد 38 درصدی را به عنوان متوسط 
اعلام کرده اند و آنهايی که واقعا پرمصرف هستند، قرار 
است قبضی به دستشان برسد با میزان 78 و حتی 83 
درصد. باور کنید در قیاس با رشد هزار و 150 درصدی 
عوارضی اتوبان کرج – قزوين رقم زيادی نیست. ضمنا 
آدم اين جور وقت ها دســتش باز است و می تواند چند 
مرتبه پشت سر هم بگويد خدا را شــکر! خدا را شکر! 

خدا را شکر!

  بی ستون

چند بار پشت سر هم بگو خدا را شکر
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27میلیون و 300هزار

25میلیون و 900هزار

32میلیون تومان

30میلیون تومان

44میلیون تومان

27میلیون تومان

37میلیون و 550هزار

55میلیون تومان

34میلیون تومان

28میلیون و 280هزار

قیمت انواع ماشین ظرفشویی

اسنوا 

بکو 

مایدیا 

بکو

وست پوینت 

جی پلاس 

جی پلاس 

مایدیا 

مجیک

زیرووات

SDW-A20W

DFN28424 W

WQP6-3206BS

BDFN36641

WYG-15824.EC

GDW-N1362W

GDW-P5993NS

WQP8-3803A

KOR-2155B

FCD 3550 W
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2

3

4

5

6

7

8

9

10

پرفروش ترین فلش های 256 گیگابایتی

سن دیسک

سن دیسک

سن دیسک

پتریوت

تیم گروپ

سن دیسک

پی ان وای

یوسمز

پی ان وای

ای دیتا

Ultra Dual Drive Luxe 

Ultra Dual Drive Go

Ultra Flair CZ73 

Patriot RAGE LITE

 C211

IXPAND FLIP

ELITE STEEL

Speed-ZB202

 DUO LINK USB 3.2

 UV128

یک میلیون و 400 هزار

یک میلیون و 250 هزار

یک میلیون و 160 هزار

یک میلیون و 320 هزار

980 هزار

سه میلیون و 200 هزار

890 هزار

یک میلیون و 360 هزار

یک میلیون و 750 هزار

یک میلیون و 218 هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین 70 هزار و 8

73 هزار و 260

19 هزار و 238

دو هزار و 30

53 میلیون و 295 هزار

50 میلیون و 595 هزار

27 میلیون و 310 هزار

17 میلیون و 190 هزار

هفت میلیون و 920 هزار

چهار میلیون و 678 هزار 

جدولقیمتطلاوارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

کمترین 68 هزار و 680 

71 هزار و 580

18 هزار و 799

هزار و 980

51 میلیون و 820 هزار 

49 میلیون و 360 هزار

26 میلیون و 760 هزار

16 میلیون و 640 هزار

هفت میلیون و 720 هزار

چهار میلیون و 517 هزار و 400

  مسکن

رازهای خرید و اجاره خانه در منطقه پنج
صاحبخانههادوررهنراخطکشیدهاند

طبق آخرين گزارش مسکنی که بانک مرکزی آن را اعلام 
کرد و مربوط به مرداد ماه امســال بود، هــر متر خانه در 
منطقه پنج، واقع در غــرب پايتخت با قیمت متری 106 
میلیون و 410 هزار تومان فروخته می شود. با اين حساب 
متوسط قیمت خانه های 100 متری 10 میلیون و 641 
هزار تومان و خانه های نقلی 50 متری پنج میلیون و 300 

هزار تومان بود.
 در آن زمان 510 واحد مسکونی در منطقه به فروش رسید. 
منطقه پنج يکی از محبوب ترين مناطق در تهران محسوب 
می شــود و بالاترين میــزان خريد و فــروش واحدهای 

مسکونی در همان جا صورت می گیرد. 

خرید خانه در منطقه پنج
قیمت خانه ای 97 متری در برج رويال پلاس پونک متری 
170 میلیون و 103 هزار تومان اســت و شما برای خريد 
چنین واحدی بايد 16 میلیارد و 500 هزار تومان هزينه 
کنید. اين خانه دوخوابه بوده و سال 1402 ساخته شده 
و در طبقه ششم قرار گرفته اســت. واحدی که در مورد 
آن صحبت می کنیم، دارای آسانسور، انباری و پارکینگ 
است و از استخر، سونا و جکوزی و سالن ورزشی برخوردار 
شده. در کوی فردوس می توانید خانه ای يک سال ساخت 
و 145 متری را با قیمت متری 136 میلیون و 551 هزار 
تومان بخريد. اين خانه سه خوابه در طبقه سوم قرار گرفته 

و دارای امکانات کامل اســت و 19 میلیــارد و 800 هزار 
تومان قیمت دارد. 

همچنین شــما می توانید با متری 175 میلیون و 909 
هزار تومان ســراغ واحد 219 متری در جنت آباد جنوبی 
برويد و اين خانه ســه خوابه را با 38 میلیارد و 700 هزار 
تومان بخريد. خانه  موردنظر ما در طبقه اول ســاختمانی 
پنج طبقه قرار گرفته و سه پارکینگ دارد وآشپزخانه اش 
فول فرنیش اســت. برای خريد خانه 66 متری در شهران 
شمالی که سال 1401 ساخته شده نیاز به هفت میلیارد 
و 800 هزار تومان پول داريد. ايــن خانه دو خوابه بوده و 
متری 118 میلیون و 118 هزار تومان قیمت دارد. خانه  ای 
که ما آگهی آن را ديده ايم در طبقــه چهارم قرار گرفته و 
فول امکانات و پرنور اســت و بالکن و پنجره های وســیع 
دارد.گزينه بعدی 115 متری و دوخوابه و دوسال ساخت 
است که 11 میلیارد و 500 میلیون تومان است. خانه در 
طبقه سوم قرار گرفته و متری 100 میلیون تومان است و 

آسانسور، انباری و پارکینگ دارد و پنجره های آن قدی با 
نور زياد است. اگر دنبال واحد 72 متری در پونک باشید، 
کارتان با 9 میلیارد و 360 میلیون تومان راه می افتد. هر 
متر از چنین واحدی 130 میلیون تومان است. خانه ای که 
برای فروش گذاشته اند در طبقه دوم از ساختمانی شش 
طبقه قرار گرفته و يک خوابه اســت و آسانسور، انباری و 

پارکینگ و بالکن دارد. 
در بلوار کوهســار با پنج میلیــارد و 950 میلیون تومان 
می توانید صاحب خانه ای 75 متری و يک خوابه شويد. اين 
خانه در طبقه ســوم قرار گرفته و امکاناتش کامل است و 
لابی من و سرايدار مقیم دارد. نور واحد چندان زياد نیست 
و بالکن هم ندارد. خانه ای که در مــوردش می گويیم در 

سال 1398 ساخته شده است. 
يعنی مال پنج سال پیش اســت. خانه نوساز نیست، اما 
صاحب ملک تاکید کرده به تازگی فول بازسازی شده و به 
خصوص کابینتهای فلزی آپارتمان به کابینتهای چوبی 

تغییر کرده ااست.
اجاره خانه در منطقه پنج

در کوی فردوس واحدی 135 متری و شش سال ساخت 
آگهی شــده که برای ســکونت در آن بايد 500 میلیون 
تومان وديعه بدهیــد و ماهی 50 میلیــون تومان اجاره 
بپردازيد. اين خانه سه خوابه است و در طبقه چهارم قرار 
گرفته و از آسانســور، انباری و پارکینگ برخوردار شده و 
بالکن و ويوی خوبی دارد. شما می توانید واحدی 90 متری 
و دوسال ســاخت و دوخوابه را در پونک با 300 میلیون 
تومان وديعه و ماهی 40 میلیون تومان، اجاره کنید. اين 
خانه فول امکانات بوده و در طبقه سوم قرار گرفته و بالکن 
دارد و در محله دنجی قرار گرفته اســت. برای واحد 200 
متری در پونک که در طبقه پنجم قرار گرفته و سه خوابه 
است و پارسال ســاخته شــده، بايد علاوه بر وديعه يک 
میلیــارد و 500 میلیون تومانی بايــد ماهی 79 میلیون 

تومان هم پول بدهید.

 اين خانه در طبقه پنجم ســاختمانی شــش طبقه قرار 
گرفته و آسانسور، انباری و پارکینگ دارد. در همان حوالی 
واحدی 66 متری وجود دارد که می توانید با 200 میلیون 
تومان وديعه و ماهی 20 میلیون تومان ســاکنش باشید. 
اين خانه در طبقه سوم قرار گرفته و آسانسور ندارد، اما از 
پارکینگ و انباری برخوردار اســت و سال 1392 ساخته 

شده است. 
گزينه بعدی در جنت آباد جنوبی بوده و چهار ســال قبل 
ساخته شده و 55 متری و يک خوابه است و شما می توانید 
با 900 میلیون تومان آن را رهن کنید. برای اجاره 100 
متری دوخوابه و 10 سال ساخت،  به 300 میلیون تومان 
پول پیش و ماهــی 35 میلیون تومان پــول نیاز خواهید 
داشت. اين خانه فول امکانات بوده و در برج جام جم همت 
قرار گرفته است. به گفته صاحبخانه، سالن نشیمن غرق 
نور و پرده خور است و هر دو اتاق خواب کمد ديواری بزرگ 

و کاربردی دارد. 

   گوسفند و گوساله 
کســانی که گوشت گوسفند و گوســاله را از  
بــازار تره بار خريد می کننــد، قیمت کمتری 
می پردازنــد چــون قیمت انواع گوشــت در 
بازارهــای تره بار بــا فروشــگاه های بزرگ و 
قصابی ها متفاوت اســت. در حــال حاضر هر 
کیلو گوشت گوســفند در بازار تره بار تهران 
بیــن 560هزار تومــان تا 570هــزار تومان 

است. اما اگر به قصابی مراجعه کنید، قیمتها 
خیلی متفاوت است. مثلا برای خريد هرکیلو 
ران گوســفندی بايد بین 780هــزار تومان 
تا 830هزار تومــان هزينه کنیــد. يک کیلو 
گردن گوســفندی بیــن 610هزارتومان تا 
630هزارتومــان قیمت دارد و بــرای خريد 
يک کیلو سردست گوســفندی حداقل بايد 
640هزار تومان تا 680هزار تومان بپردازيد. 

يک کیلو راســته با اســتخوان گوسفندی با 
قیمت 720هزار تومان تــا 780هزار تومان 
فروخته می شــود و بــرای خريد يــک کیلو 
گوشت چرخ کرده بدون چربی بايد حدود يک 
میلیون تومان هزينه کنید. يک کیلو گوشت 
خورشتی گوســفندی با قیمت يک میلیون 
تومان تا يک میلیــون و 50هــزار تومان به 
فروش می رسد و برای خريد يک کیلو گوشت 

گوســفندی مخصــوص آبگوشــت بايد بین 
480هزار تومان تا 520هزار تومان بپردازيد. 
کسانی که طرفدار ماهیچه هستند برای خريد 
يک کیلو از اين قسمت لاشه گوسفندی بايد 
بین 990هزار تومان تا يک میلیون و 100هزار 
تومان کنار بگذارند.کف دســت گوســفندی 
هم بین 880هزار تومان تــا 920هزار تومان 
قیمت دارد. میانگین قیمت گوشــت گوساله 

در تهران 562هــزار تومان و در کل کشــور 
حدود 472هزار تومان اســت. اگر گوشــت 
گوســاله را از قصابی می خريــد، برای خريد 
يک کیلو سردست بايد بین 650هزار تومان 
تا 680هزار تومان بپردازيد. يــک کیلو مغز 
ران گوساله بین 680هزار تومان تا 700هزار 
تومان قیمت دارد و برای خريد يک کیلو کف 
دست گوساله بدون دنده بايد بین 650هزار 
تومان تا 680هزار تومــان هزينه کنید. يک 
کیلو مغز راسته گوســاله با قیمت 840هزار 
تومان تا 880هزار تومان به فروش می رســد 
و هزينه خريد يک کیلو ماهیچه گوساله بین 
700هزار تومــان تا 720هزار تومان اســت. 
يک کیلو قلوه گاه گوســاله با قیمت 510هزار 
تومان تا 530هزارتومان فروخته می شــود و 
خريد يک کیلو گوشــت گوساله مخلوط بین 
500 تا 530هزار تومان خرج روی دســتتان 
می گذارد. يک کیلو گوشــت کوهان گوساله 
بین يک میلیــون و 200هــزار تومان تا يک 
میلیون و 250هزار تومان قیمت دارد. کسانی 
که طرفدار گوشت چرخ کرده گوساله هستند 
نیز برای خريد يک کیلو از اين گوشــت بايد 
520هزارتومــان تا 550هزارتومــان هزينه 

کنند. 

    شتر و شتر مرغ
شــتر و شــتر مرغ هیچ ربطی به هم ندارند. 
شتر چرنده است و شــترمرغ پرنده  و از نظر 
ظاهر هم هیچ تناســبی با يکديگــر ندارند، 
 اما به دلیل اينکه اسمشــان شــبیه هم است 
در يک گروه قیمت آنها را بررســی می کنیم. 
گوشت شتر را بیشــتر اهالی کوير و شهرهای 
مرکزی مثل اصفهان و يزد و شهرهای جنوبی 
خوب می شناســند، اما در شهرهای ديگر هم 
گوشــت اين حیوان صبور طرفدار پیدا کرده. 
گوشت شــتر به دلیل طبع گرمی که دارد در  
پايیز و زمســتان و روزهای سرد  پرفروش تر 
می شــود. در حــال حاضر هر کیلو گوشــت 
شــتر 800هزار تومان تا 850هزار تومان به 
فروش می رسد. گوشت بچه شتر هم در بازار 
طرفدار دارد چون دقیقا مثل گوشت بره نرم و 
لطیف و خوشمزه است. برای خريد يک کیلو 
گوشت بچه شتر بايد بین 780هزار تومان تا 
830هزار تومان هزينه کنید. يک کیلو گوشت 
چرخ کرده شــتر با قیمت 630هــزار تومان 
 تا 670هزار فروخته می شــود. اما داســتان

 شــتر مرغ خیلی متفاوت اســت. چون مثل 
گوسفند و گوساله بیشــتر قطعات اين پرنده 
قوی هیکل بــه فروش می رســد. از گردن و 

ران گرفته تا ســینه و ماهیچه و ساق. با اين 
اوصاف يک کیلو گوشت فیله شتر مرغ بدون 
چربی و  اســتخوان  باقیمت 705هزار تومان 
تا 740هزار تومان به فروش می رسد. قیمت 
گوشت ران شتر مرغ بالاتر اســت و هر کیلو 
از آن با قیمت  830هــزار تومان تا 850هزار 
تومان فروخته می شود.گوشــت چرخ کرده 
شترمرغ نیز در بازار موجود است وبرای خريد 
هر کیلــو از آن بايد بین 530هــزار تومان تا 
550هزارتومان هزينه کنید. گردن شتر مرغ  
هم فروخته می شــود ولی چون سايز گردن 
شترمرغ بزرگ اســت ممکن است وزن يک 
گردن به بیش از دو کیلوگرم هم برسد. برای 
خريد يک کیلو گردن شــتر مــرغ  بايد بین 
330هزار تومان تا 370هــزار تومان هزينه 
کنید. گوشت گردن بی اســتخوان شده شتر 
مرغ هم  با قیمت 420هزار تومان تا 480هزار 
تومان به فروش می رسد. کسانی که ماهیچه 
شــتر مرغ می خرند برای خريد هر کیلو بايد 
بین  650هزار تومــان تا 700هــزار تومان 
بپردازند.  کسانی که با گوشت شتر مرغ کباب 
درست می کنند بايد فیله بخرند، قیمت يک 
کیلو فیله پاک شــده 670هزار تومان تا 680 
هزارتومان اســت و خريد يک کیلو فیله مغز 
ران شتر مرغ بین 690 هزار تومان تا 710هزار 

تومان خرج روی دستتان می گذارد.  

    مرغ و بوقلمون و بلدرچین
مــرغ پرفروش ترين پرنــده بازار اســت، اما 
وقتی هوا سرد می شود پای بوقلمون و هم به 
ســبد خريد خانوار باز می شود. چون گوشت 
بوقلمون طبع گرمی که دارد، در روزهای سرد 

بیشتر طرفدار پیدا می کند
. با اين اوصاف به دلیل محبوبیت گوشت مرغ ، 
اول قیمت مرغ را بررســی می کنیم. در حال 
حاضر  حداقل قیمت گوشــت مرغ در تهران 
78هزار تومان و حداکثر آن حدود 100هزار 
تومان اســت. میانگین قیمت گوشــت اين 
پرنده هم  در کل کشــور هم حدود 90هزار 
تومان اســت. لازم نیســت تکرار کنیم اين 
قیمتها مخصوص بازار تره بار است، چون اگر 
بخواهید از فروشگاه های بزرگ و پروتئینی ها 
خريد کنید،  قیمت يک کیلو مرغ بالاتر از بازار 

تره بار است.
 در حال حاضر  يک عدد مرغ کامل ســمین 
که حدود يک کیلو و 200گــرم وزن دارد با 
قیمت 130هزار تومان تــا 135هزار تومان 
فروخته می شــود.  هر کیلــو ران مرغ بدون 
پوست با قیمت 210هزار تومان تا 230هزار 

تومان به فروش می رســد. قیمــت يک کیلو 
سینه مرغ بدون پوست بین 210هزار تومان  
تا 220هزار تومان اســت.  يک کیلو مغز ران 
بین 225هزار تومان تا 235هزار تومان قیمت 
دارد و بــرای خريد يک کیلو ســاق ران بايد  
بین170هزارتومان  تا185هزار تومان  هزينه 
کنیــد. قیمت هر کیلــو کتف مــرغ نیز بین 
120هزارتومــان تا 140هزارتومان اســت و 
اگر می خواهید مدل زعفرانی آن را خريداری 
کنید برای هر کیلو بايد بین 190هزار تومان 
تا 220هزار تومان بپردازيد. هر کیلو بال مرغ 
هم بین 100تا 110هــزار تومان قیمت  دارد 
و برای خريد يــک کیلو فیله مــرغ بايد بین 
270هزار تومان تا 280هزار تومان بپردازيد. 
کســانی که با گوشــت چرخ کرده مرغ غذا 
درست می کنند برای خريد يک کیلو گوشت 
چرخ کرده مخلــوط ســینه و ران بايد بین 
265هزار تومان تا 280هزارتومان بپردازند. 

خود بوقلمون اصلا نــه قیافه دارد و نه صدای 
دلنشین ولی گويا گوشــتش به دلیل خواص 
زيادی که در آن نهفته، مشتريان زيادی دارد.  
اگر بخواهید يک عدد بوقلمون بخريد قیمت 
هر کیلو از گوشت آن بین 190هزار تومان تا 
210هزار تومان است. يک کیلو ران بوقلمون 
بدون اســتخوان با قیمت 180هزار تومان تا 
200هزار تومان  به فروش می رســد و برای 
خريد يک کیلو سینه بوقلمون بدون استخوان 
بايد بین 180هزا رتومان تا 230هزار تومان 
هزينــه کنیــد.  در فروشــگاه های بزرگ و 
قصابی ها گوشــت چرخ کــرده بوقلمون هم 
موجود است که با قیمت بین 160هزارتومان 
تا 180هزار تومان به فروش می رســد. گردن 
بوقلمون هم بــا قیمت 155هــزار تومان تا 
170هزار تومان فروخته می شود. کسانی که 
طرفدار فیله بوقلمون هستند برای خريد هر 
کیلو از آن بین 320هــزار تومان تا 340هزار 

تومان بايد بپردازند. 
حالا که قیمت مرغ و بوقلمون را گفتیم،  بهتر 
است قیمت بلدرچین را هم بدانید.  بلدرچین 
جثه ای ندارد،  اما قیمتش بالاست. قیمت هر 
کیلو گوشت بلدرچین بین 300هزارتومان تا 

310هزار تومان است. 

    ماهی و میگو
قیمت ماهی و میگو اصلا با گوشت قرمز قابل 
مقايســه نیســت. به خصوص اگر بخواهید 
ماهی جنوب بخريد. خريد يــک عدد ماهی 
جنوب ممکن است تا دو میلیون و 500هزار 
تومان هم خرج روی دســتتان بگذارد. مگر 

اينکه بخواهید ماهــی منجمد و در وزن های 
زير يک کیلو گرم خريداری کنید. ماهی شیر 
که يکــی از پرطرفدارترين ماهی های جنوب 
اســت با قیمت کیلويی 580هــزار تومان تا 
600هزار تومــان فروخته می شــود. حلوای 
ســفید يا زبیدی يکی از گرانترين ماهی های 
جنوب اســت که برای خريد يک عدد ماهی 
زبیدی به وزن دو کیلو بايــد بین دو میلیون 
و 300هزار تومان تــا دو میلیون و 500هزا ر 
تومان هزينه کنید. ماهــی هامور که يکی از 
ماهی های محبوب خلیج فارس اســت هم با 
قیمت 800هزار تومان تا 830هزار تومان به 
فروش می رســد.  برای خريد يک کیلو ماهی 
شوريده بايد بین 810هزار تومان تا 870هزار 
تومان بپردازيد.  ماهی تازه راشــگوی جنوب 
هم با قیمــت 920هزار تومان تــا 960هزار 
تومان فروخته می شود. برای خريد يک کیلو 
ماهی صبیتی نیز بايد بین 780هزار تومان تا 
820هزارتومان هزينه کنید. يک کیلو حلوای 
ســیاه هم در بازار با قیمت بیــن 690هزار 
تومان تا 720هزار تومان فروخته می شــود.  
 در بین ماهی های شمال کشور ماهی سفید و

 قــزل آلا ، کپور و کفــال جــزو ماهی های 
پرطرفدار بازار هستند. برای خريد يک کیلو 
ماهی ســفید بايد بین 480هــزار تومان تا 
560هزار تومــان بپردازيد. هــر کیلو ماهی 
کفال با قیمت 300تا 350هزار تومان فروخته 
می شود. يک کیلو ماهی کپور بین 250هزار 
تومان تا 300هزار تومان قیمت دارد.  ماهی 
قزل آلا جزو پرفروش ترين ماهی های شــمال 
و پرورشی است. ماهی قزل آلای رودخانه ای 
هم بین 230هزار تومــان تا 250هزار تومان 
قیمت دارد و برای خريد  يک کیلو ماهی قزل 
آلای گوشت نارنجی بالای 500گرم هم بايد 
بین 250هزار تومان تا 280هزار تومان هزينه 
کنید. همچنین يک کیلو قزل آلای پرورشی 
با  قیمت 180هزار تومان تا 200هزار تومان 

فروخته می شود. 
بازار میگو هم اين روزها حسابی داغ است. اگر 
میگوی منجمــد می خواهید برای خريد يک 
بســته 500 گرمی بايد بین 450هزارتومان 
تا 500هزارتومان هزينــه کنید، اما يک کیلو 
میگو تازه  با سر و سايز متوسط با قیمت بین 
345هزار تومان تا 580هــزار تومان فروخته 
می شــود. برای خريد يک کیلــو میگوی ريز 
پاک شده پلويی نیز بايد بین 330هزار تومان 
تا  450هزار تومــان هزينه کنیــد. میگوی 
درشت بوشهر نیز با قیمت 680هزار تومان تا 

730هزار تومان به فروش می رسد. 

وقتیسروکلهشتروشترمرغپیدامیشود
بازارگوشتقرمزفقطدستگوشتگوسفندیوگوسالهنیست،خیلیهااینروزهاگوشتشترو

شترمرغراترجیحمیدهند

گروه بازار| گوشت گوسفند و گوساله در همه فصول سال 
مشتری دارند. اما گوشــت های قرمز خاص مثل گوشت 
شتر، شتر مرغ، بوقلمون و گاومیش در روزهای سرد سال 
مشتری بیشــتری پیدا می کنند. داستان خرید ماهی و 
میگو هم همین شکلی است. هوا که سرد می شود به دلیل 
صید بیشتر ماهی و میگو بازار خرید و فروش این آبزیان 
قیمتی داغتر هم می شود. در حال حاضر حداقل قیمت 
گوشــت قرمز 330هزار تومان و حداکثر آن 635هزار 
تومان اعلام شــده. با این اوصاف متوسط قیمت گوشت 

قرمز به قیمت 472هزار تومان رســیده است. اما رقم 
متوسط قیمت گوشــت قرمز به این معنی نیست که در 
همه قصابی ها و فروشــگاه های بزرگ گوشت را به این 
قیمت می فروشند، این اعداد میانگین همه قطعات گوشت 
گوسفند و گوســاله از قلوه گاه و گردن و ران و سردست 
تا کوهان و راســته و ماهیچه است. پس وقتی به قصابی 
مراجعه می کنید، قیمتها خیلی بالاتر از این حرف هاست. 
برای همین بعضی از مشتری ها سراغ سایر انواع گوشت 
می گردند که در بازار به وفور پیدا می شود. بعضی از آنها 

قیمت کمتری دارند و بعضی از انواع گوشــت هم دست 
کمی از قیمت گوشت گوسفند ندارند. این مطلب درباره 
یک جور ماجراجویی در بازار گوشــت است. اینکه به 
جای خرید گوشت گوسفند و گوساله در سبد خریدتان، 
گوشت شتر، بوقلمون، شتر مرغ یا ماهی و میگو جایگزین 
کنید. در این مطلب اول از همه به بازار گوشت گوسفند 
وگوساله می پردازیم که بیشترین سهم را در سبد خرید 
خانوار دربین گوشت های دیگر دارند و در ادامه قیمت 

بقیه گوشت های قرمز و سفید بازار را بررسی می کنیم. 



استارتاپ
 روزنامه صبح ايران  سال چهاردهم  شماره 3924  دوشنبه  5 آذر  1403

جایزه بزرگ در دست رستوران نویان
در مراسم تجلیل از صد رستوران برتر چه گذشت؟

 در چهارمین دوره آیین تجلیل از یکصد رستوران برتر ایران 
که در مرکز همایش های صداوسیما برگزار شد، برندهای برتر 

معرفی و از کارآفرینان بنام صنعت رستورانی کشور تجلیل 
شد. در این مراسم مجتمع گردشگری »نویان« که یکی از 

قدیمی ترین باغ رستوران های دامنه سرسبز البرز می باشد، 
به عنوان برند برتر در مدیریت نوین رستورانی کشور، جزو 
ده برگزیده ملی معرفی شد. علی مصریان مالک برند نویان 

که یکی از مدرسین حرفه ای رفتارشناسی و برندینگ  کشور 
است، پس از دریافت تندیس برگزیده جشنواره، اینطور 

گفت: ایجاد تمایز با رقبا مستلزم ارایه محصولات یا خدمات 
منحصر به فرد، ارتقای کیفیت، نوآوری مستمر، تمرکز بر 

تجربه مشتری، برندسازی قوی و استفاده از تبلیغات خلاقانه 
است. این راهکارها به برندها کمک می کنند تا در ذهن 

مشتریان متمایز شوند، وفاداری ایجاد کنند و سهم بازار خود 
را افزایش دهند. به گفته این متخصص برندینگ و رسانه، 
برندی که تجربه های ناب و تکرارپذیر برای مشتری ایجاد 

کند، ماندگار خواهد شد. 
این کارآفرین موفق که برای چندمین بار جزو یکصد 

مجموعه رستورانی برترکشور برگزیده شده است، در باره 
رمز ماندگاری برند گفت: برای ماندگاری در بازار، کیفیت 

محصولات باید در اولویت باشد؛ استفاده از مواد اولیه 
باکیفیت، تضمین کننده کیفیت محصولات است. رستوران ها 

با حفظ وارتقای کیفیت غذا و سرو مناسب قادر به جذب و 
وفادار سازی مشتریان هستند و باید با ارایه طیف گسترده ای 

از محصولات، نیازهای »نو به نو شونده« مصرف کنندگان را 
برآورده و تجربه به یادماندنی برای مشتریان خلق کنند.
برندهای برتر معرفی شده در این همایش، توسط هیات 

داوران مورد راستی آزمایی اطلاعات ارایه شده و ارزیابی 
قرار گرفته اند و برگزیدگان در سالن همایش های صداو سیما 

معرفی و مفتخر به دریافت تندیس ۱۰۰ رستوران برتر سال 
۱۴۰۳ شدند. در حاشیه برگزاری این جشنواره، کارآفرینان 
حوزه رستورانی ضمن تشکیل کارگروه تخصصی غذایی به 
منظور ماندگاری برندهای رستورانی با برپایی جلساتی به 

بررسی نقش رستوران ها در رونق صنعت گردشگری کشور و 
مشکلات این صنعت و ارایه راهکارهای جدید پرداختند.

تم
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ادامه ازصفحه   اول

 آیا سندباکس مناسب طلافروش هاست؟
اين طور که معلوم اســت سه بخش دولتی، 
صنفی و پلیســی مملکت با اين کار موافق 
هســتند. احمد نــوروزی، دبیــر کارگروه 
مديريت يکپارچه و هماهنگی محیط های 
آزمون گفته: حضور اين کســب و کارها در 
سندباکس می تواند موجب شناسايی ريسک 
اين مدل فعالیت شود و در بلند مدت نسبت 
به نحوه تنظیم گری متناسب با ريسک های 
شناسايی شده در محیط آزمون برنامه ريزی 

کرد. 
حمیدرضا رســتگار، رئیس اتــاق اصناف 
تهران، در آن برنامه راديويی گفته: بايد توجه 
داشت که فروش آنلاين طلا نیازمند نظارت 
بیشــتری برای جلوگیری از خالی فروشی 
است. چنانچه انبار هوشمند يا بانکی نباشد، 

ممکن است خالی فروشی صورت گیرد. 
محمد کشــتی آرای، عضو هیات رئیســه 
کمیســیون تخصصی طــلا و جواهر اتاق 
اصناف ايران نیز در اين رابطه، ضمن تاکید 
بر اينکه طلا بايد به حاکمیت وصل باشد که 
از همین روی هم بانک کارگشــايی و طرح 
سند باکس وزارت صمت در اين ارتباط فعال 
شــده اند، گفت: اين ضرورت وجود دارد تا 
حتی عیار و ماهیت طلا در نظر گرفته شود.

از آن سو گفته شده پلیس امنیت اقتصادی 
نیز پیگیــر آيین نامه ســامانه هوشــمند 
معاملات و انبارداری فلزات گرانبهاست تا از 
تخلفات موجود در فضای مجازی، جلوگیری 

شود.

   طلافروش های آنلاین ناراضی هستند
اما آن طور که پیوست نوشته طلافروش های 
آنلاين خیلی با اين موضوع همدل نیستند 
و معتقدنــد به دلیل ماهیت فعالیتشــان و 
ضوابطی که از پیش براي آنها تعیین شده، 

نیازی به حضور در سندباکس ندارند.
اظهارنظــر دو نفــر از فعالان اين بــازار را 

بخوانید: 
ســعید صادقی، عضو هیــات مديره میلی 
گلــد: فضــای ســندباکس فقــط برای 

کســب وکارهايی مناسب اســت که هنوز 
قوانین و چارچوب های مشــخصی ندارند و 
نیاز به محیط آزمايشی دارند. صنعت طلا، 
اما تحت ضوابط تعیین شــده توســط اتاق 
اصناف در سال 1399، به خوبی تحت نظارت 
قانونی فعالیت می کنــد و نیازی به ورود به 
فضای سندباکس ندارد. فضای سندباکس 
نزديک به يک ســال اســت که به صورت 
انحصاری فقط يک کســب وکار را در خود 
جای داده و فقط بانک کارگشايی مورد تايید 
آن است. اين همکاری به دلیل شرايط خاص 
بانک، برای بسیاری از کسب وکارها مناسب 
نبوده و می تواند ريســک های قابل توجهی 

داشته باشد. 
اپلیکیشن »میلی« تمامی مجوزهای لازم 
در شــرايط فعلی را دريافت کرده اســت و 
توانســته در اين دوره فعالیت 1/7 میلیون 
کاربر جذب کند. ما به خوبی با چالش های 
اين حوزه آشنا هستیم و آماده ايم در جهت 
اصلاح و بهبــود قوانین موجــود همکاری 
کنیم. اصلاحات لازم بايد توسط اتاق اصناف 
انجام شود و پس از نهايی شــدن، به تايید 
هیات عالی نظارت برسد. فقط از اين طريق 
می توان اطمینان حاصل کــرد که قوانین 
به صورت شــفاف و کامل اجرا می شــوند و 
حقوق تمامی فعالان بــازار طلا محافظت 

می شود. 
شــاهین رفیع پور، مديرعامــل زرپاد هم 
می گويد: مــا هیــچ فعالیــت نوآورانه ای 
انجام نمی دهیــم که نیازمنــد حضور در 
فضای ســندباکس داشته باشــد ما تولید 
کننده شــمش طلای اســتاندارد هستیم 
که می خواهیــم فعالیتمــان را به صورت 
آنلاين انجام دهیم.  شــرايط فعلی که برای 
سندباکس تعیین شده، پاسخگوی بازار طلا 
نیست و مشکلات اين بازار را رفع نمی کند 
به طور مثال در يکی از بندها آمده که قیمت 
طلا بايد میانگین قیمت در 5 استان باشد، 
اما از چه زمانی قیمت طلا را به اين صورت 
محاســبه می کنیم يا اينکه چــرا اصلا اين 
5 اســتان تهران، خراسان رضوی، اصفهان، 
يزد، آذربايجان شــرقی باشــد چرا شهر يا 

استان ديگر نه؟ 

از ســوی ديگــر با توجــه بــه خصوصیت 
ســامانه های آنلايــن طــلا کــه امــکان 
خريدو فروش طلا را به صورت های مختلف 
فراهم می کند مخصوصا ســامانه هايی که 
امکان خريدوفروش C2C طــلا را فراهم 
می کنند، ايــن ســامانه ها بايــد زيرنظر 
ســندباکس بورس قرار گیرند تــا وزارت 

صمت.
حالا فارغ از ايــن ماجراها؛ آيا می توان روی 
ســندباکس به عنوان يک مجوز حساب باز 

کرد؟ 

   سندباکس مجوز نیست
جالب اســت که با همه ايــن آيین نامه ها و 
دخالت بانــک کارگشــايی، دبیرکارگروه 
مديريت يکپارچه و هماهنگی محیط های 
آزمون گفته ســندباکس حکم مجوز را هم 

ندارد!
نوروزی با تاکید فراوان بر ماهیت، رســالت 
و اساس کار ســندباکس که صرفا محیطی 
برای آزمون وخطای کسب و کارهايی است 
که خــلاء قانونی دارند يا مقــررات موجود 
مکفی فعالیت آنها نیست، صدور مجوز برای 
کسب و کار از ســمت اين نهاد را، سوءتعبیر 
عنوان کرد و گفت مجوزدهی در سندباکس 

اتفاق نمی افتد.
طبق نظر او قرارگیری يک کســب و کار در 
سندباکس به معنای پذيرش محدود فعالیت 
آزمايشی در مدت معین و در چارچوب های 
اعلام شده از ســوی سندباکس به متقاضی 
برای شناســايی ريسک های آن کسب و کار 
اســت. اين شــرايط نه به معنای برخوردار 
بودن از ضمانت حمايت دولتی اســت و نه 
مجوزدهی و نه توصیه و تشويقی به جهت 

استقبال از اين کسب وکار.
نوروزی می گويــد: اين شــیوه حضور در 
محیط آزمون برای کسب و کارهای طلای 
آنلاين در حال طی مراحل آزمون خود است 
و پس از طی شــدن اين مدت معین، نتايج 

مشخص خواهد شد.
از نظــر او ايــن پذيــرش از طريــق يک 
موافقت نامــه چشم پوشــی يــا اصطلاحا 
تفاهم نامــه همــکاری صــورت می گیرد 

که بعضا ايــن را تحت عنــوان مجوز تلقی 
می کننــد. با توجه بــه ايــن موافقت نامه 
کســب و کارهای متقاضی برای فعالیت در 
سندباکس، به طور محدود و موقت فعالیت 
می کنند تا ريســک های آن کســب و کار 
شناسايی شــده و به نتیجه مشخصی برای 
شــکل و شــیوه فعالیت آن کار از اين پس 
برسند. به نتیجه رســیدن نیز مستلزم اين 
اســت که آيا مقررات موجود پاســخگو و 
برطر ف کننده نیازهای کســب و کار هست 

يا خیر.
از ســويی مهدوی، دبیر هیات عالی نظارت 
بر سازمان های صنفی نیز در اين خصوص 
می گويد: ضوابط صدور مجوزها در دوره های 
مختلف مــورد بازنگری قــرار می گیرد در 
بســیاری از مواقع ضوابط تسهیل می شود 
و ســندباکس می تواند برای ضابطه گذاری 
جديد پیشــنهادهای خــود را ارائه دهد و 
در نهايت اتحاديه پیشنهاد ضابطه گذاری 
را خواهــد داد و پس از تايیــد اتاق اصناف 
و هیئت عالــی نظــارت در کاربرگ صدور 
مجوز صنفی در درگاه ملــی مجوزها ثبت 

خواهد شد.

   تناقض در سخنان مسئولان دولتی
جالب است که در اين زمینه حتی سخنان 
مسئولان دولتی نیز شــفاف نیست. مثلا 
رئیس مرکز تجــارت الکترونیکی يک جا 
گفته: در 3 مورد ســندباکس موضوعیت 
دارد؛ اگر مجوز يا ضوابط مشــخصی برای 
فعالیتی تعريف نشده اما متقاضی فعالیت 
در آن حوزه وجود دارد يا اگر ضوابط موجود 
کارا نیست يا دست و پاگیر است و متقاضی 
فعالیت نیازمند مدل جديدی از تنظیم گری 
است همچنین اگر ضوابط موجود نیازهای 
کســب و کارها را برآورده نکند و قالب های 
فعالیت کســب و کار متفاوت باشد حضور 
کسب و کارها در سندباکس ضروری خواهد 

بود. 
ولی يک جای ديگر در مورد ســندباکس 
طلافروشــی ها گفته: مهم ترين ريســک 
در فروش طلا، خالی فروشــی است. يعنی 
کسب و کار پول را از مشتری دريافت می کند 

ولی طلا را در اختیار ندارد.
 بر اســاس نامه اخیر بانک مرکزی که مورد 
حمايت مرکز تتا هم هست، طلای فروخته 

شده بايد موجود و در بانک ذخیره شود . 
اين در حالی است که کسب و کارهای آنلاين 
طلا معتقدنــد حضور در ســندباکس هم 
ريسک خالی فروشی کسب و کارهای آنلاين 
طلا را برطرف نمی کند بلکــه بايد ضوابط 

موجود اصلاح شود.

   400 بازیگر غیرمجاز؟
همه اين حرف ها در حالی اســت که هفته 
پیش در راديو مجری طرح سامانه هوشمند 
معاملات و انبارداری فلزات گرانبها، گفته 
اصالت طلای 400 ســايت  فروش آنلاين 
طلا، که صرفا با مجوزهای تشکلی به دنبال 
فروش طلا در فضای مجازی هســتند، در 
سامانه هوشمند معاملات و انبارداری فلزات 

گرانبها احراز نشده است. 
عضو هیات رئیسه کمیسیون تخصصی طلا 
و جواهر اتاق اصناف ايران هم با تايید اين 
صحبت ها گفته: در فــروش آنلاين طلا در 
فضای مجازی، بايــد نظارت های حاکمیت 
وجود داشته باشــد و برای عرضه در پنل 
فروشــندگان انبار هوشــمند برای عرضه 

قرار دهند.
 کشتی آرای افزود: مجوزهای اتحاديه های 
صنفی برای فروش طلا در فضای مجازی، 
لازم است اما کافی نیست؛ کنترل حاکمیت 
در بازار آنلاين طلا بايد وجود داشته باشد تا 
سرمايه مردم و کشور دچار نقصان نشود. او 
در رابطه با درگاه های اينترنتی خطرآفرين 
در فضای مجازی هم گفته: طی هفته پیش، 
حســاب بانکی 200 مورد از اين متخلفان 
بسته شده اســت. غربال گری اين فعالان 

غیرمجاز، درحال انجام است.
در اين شــرايط بــه نظر می رســد اگرچه 
حاکمیت بايــد خیلی زود بــرای ماجرای 
طلافروشــی های آنلاين فکــری کند ولی 
بايــد نارضايتی بازيگران بــزرگ اين بازار 
از طرح ســندباکس را نیز در نظر بگیرد و 
از دخالت های دولتی مثــل دخالت بانک 

کارگشايی تا جای ممکن پرهیز کند. 

 جویندگان قانون برای طلای آنلاین
از طرح جدید دولت برای  وب سایت های خرید و فروش مجازی طلا چه می دانیم؟

رئیس کمیسیون بانک، مالیات، کار و تامین اجتماعی اتاق تبریز:
جایگاه نماینده اتاق بازرگانی در هیئت های حل اختلاف مالیاتی تثبیت و تقویت شد

هفت صبح - لیلا پاشایی: جلسه کمیته مالیاتی اتاق بازرگانی تبریز با حضور مدیرکل امور 
مالیاتی استان و معاونین این اداره کل برگزار شد. رئیس کمیسیون بانک، مالیات، کار و تامین 
اجتماعی اتاق تبریز، هدف از برگزاری این جلسه را هم اندیشی برای افزایش تعامل و طرح مسائل 
مالیاتیِ اعلام شده، توسط تشکل ها عنوان کرد. مهدی امینی گفت: با اصلاح ماده 244 قانون 
مالیات های مستقیم، جایگاه نماینده اتاق بازرگانی در هیئت های حل اختلاف مالیاتی تثبیت و 
تقویت شد و استقلال هیئت ها از اداره امور مالیاتی اتفاق افتاد و اتاق بازرگانی نیز در شیوه انتخاب 
و معرفی نمایندگان خود در این هیئت ها و همچنین ارزیابی عملکرد آن ها رویکرد جدیدی را اتخاذ کرده است. مدیرکل امور مالیاتی استان در 
این نشست گفت: مطابق قانون، این اداره کل، استقلال هیئت های حل اختلاف مالیاتی را اجرایی کرده است و علیرغم کمبود فضای فیزیکی، 
با بازسازی سالنی در ساختمان مرکزی، آن را در اختیار هیئت ها قرار داده ایم و در نظر داریم فضای فیزیکی بهتری را در یکی از ساختمان های 
اداری به هیئت ها اختصاص دهیم. عیسی اورج زاده با اشاره به مشکلات سامانه مودیان و انعکاس آنها به سازمان امور مالیاتی گفت: با توجه به 
اینکه هر سامانه ای در ابتدای راه اندازی مشکلاتی خواهد داشت، تقاضا دارم تمام مشکلات موجود سامانه را از ما استعلام کنید تا راهنمایی لازم 
را ارائه دهیم و موارد خارج از اختیار خود را از سازمان امور مالیاتی و دفتر فنی سازمان کمک گرفته و ارائه طریق کنیم. اورج زاده در خصوص 
تقسیط بدهی در سامانه مودیان گفت: در صورتی که تعداد اقساط مدنظر مؤدی کم باشد، می تواند از طریق سامانه اقدام کند، اما به دلیل 
اینکه چون مؤدی خواستار افزایش تعداد اقساط است، به اداره مراجعه می کند و ما مجبور هستیم، سهمیه تعیین شده را احصاء کنیم. زمان بر 
بودن اقساط هم به زیان ما و هم به زیان مؤدی است و افزایش هر قسط موجب تعلق 2 درصد جریمه می شود. مدیرکل امور مالیاتی استان در 
خصوص استرداد مالیات بر ارزش افزوده اظهار کرد: از دوره چهارم سال 1402 با راه اندازی سامانه مودیان، استرداد از طریق این سامانه انجام 
خواهد شد و بخشنامه مربوطه در حال تدوین است و بعد از این، اداره کل در استرداد نقشی نخواهد داشت و صورتحساب های صادره از طریق 
سامانه، مورد قبول سازمان است و اداره کل حق بررسی صورتحساب ها را ندارد و ما تا دوره سوم سال 1402 باید استرداد ها را انجام دهیم و 
تقریباً تمامی استردادهای مربوط به قبل از سال 1402 پرداخت شده است و استردادهای پرونده های مربوط به سه ماهه سال 1402 را شروع 
کرده ایم. معاون حسابرسی مالیاتی شرکت های اداره کل امور مالیاتی استان در خصوص دستورالعمل بخشودگی جرائم و تقسیط گفت: ایراد 
این دستورالعمل و بخشنامه های مربوطه، این است که از سال 1400، مبنای شروع تاریخ تقسیط و کسر 2 درصد از جرائم )به ازای هر ماه تا 
پایان اقساط( از تاریخ ابلاغ برگ تشخیص در نظر گرفته می شود و با توجه به اینکه اکثراً مودیان به برگ تشخیص معترض هستند، با ابلاغ 
برگ تشخیص مالیات، مؤدی فرصت یک ماهه برای حق اعتراض دارد و 4۵ روز مراحل دادرسی ماده 238 طول می کشد و عملاً این پروسه، 
3 ماه زمان می برد و مؤدی، 3 ماه از مجموع تعداد ماه های تقسیط را از دست می دهد و از این تسهیلگری به شکل کامل بهره مند نمی شود. 
غلامعلی چراغی افزود: اصلاح دستورالعمل جهت تغییر مبنای شروع تاریخ تقسیط از تاریخ برگ تشخیص به تاریخ برگ قطعی مالیات لازم 
است، تا مؤدی امکان استفاده کامل از این تسهیل گری را داشته باشد. مدیر دادرسی مالیاتی استان با اشاره به تغییر آیین نامه دادرسی مالیاتی 
از سال 1400 گفت: با تغییر این آیین نامه، استقلال در آرای هیئت ها اتفاق افتاده است و مطابق این آیین نامه برخی شرایط هیئت ها تغییر 
یافته از جمله اینکه پیشتر تشکل های صنفی، نماینده بند 3 را معرفی می کردند، اما حالا نمایندگان بند 3 محدود به معرفی از جانب ۷ نهاد 
) اتاق بازرگانی، اتاق تعاون، جامعه حسابداران رسمی، جامعه مشاوران رسمی مالیاتی، مجامع حرفه  ای، اتاق اصناف، شورای اسلامی شهر، 
کانون وکلا و مرکز وکلا،  کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده( شده اند که به مدت سه  سال منصوب می  شوند و عبارت نماینده صنف تغییر 
یافته است. حسن تیموری غرب افزود: در صورتی که انجمن های صنعتی و تولیدی نسبت به معرفی نماینده تشکل خود اقدام کنند، معرفی 

آنها پذیرفته نیست و معرفی را مطابق این دستورالعمل منوط به معرفی از جانب اتاق بازرگانی می کنیم.

با دریافت لوح تقدیر فرمانده سپاه عاشورا؛
مدیرکل امور مالیاتی آذربایجان شرقی فعال برتر خدمت جهادی معرفی شد

هفت صبح - لیلا پاشایی: مدیرکل امور مالیاتی آذربایجان  شرقی فعال برتر برگزاری 
میزهای خدمت جهادی بسیج کارمندان استان شد.  مسئول سازمان بسیج کارمندی سپاه 
عاشورا در جلسه تبیین و ابلاغ برنامه های این سازمان، لوح تقدیر فرمانده سپاه عاشورا به 
مناسبت برگزاری میزهای خدمت جهادی را به مدیر کل امور مالیاتی استان اهدا کرد.  دکتر 
ریحانی خواه گفت: هفته بسیج بزرگداشت جان فشانی  هایی است که برای سربلندی این 
سرزمین صورت گرفته است و کارمندان بسیجی موتور پیشران  کار و خدمت در صحنه 
ادارات هستند. وی با بیان اینکه بسیجی باید همیشه در صحنه باشد افزود: قطعا وقتی 
کارمند بسیجی باشد احساس مسئولیت و روحیه پاسخگویی در او به مراتب در حد بالاتری 
خواهد بود. ریحانی خواه کارآمدسازی و سالم سازی ادارات را از وظایف بسیج عنوان کرد و 
اظهار داشت: سلامت اداری از ارکان اصلی نظام اداری است و کارآمدسازی یا کمک به کارآمدی نظام اداری از اصلی ترین برنامه های 
سازمان بسیج کارمندی آذربایجان  شرقی است.مسئول سازمان بسیج کارمندی سپاه عاشورا ضمن تاکید بر برگزاری منظم حلقه های 
صالحین توسط فرماندهان پایگاه های مقاومت بسیج در ادارات، خاطر نشان کرد: تکریم مراجعین به ادارات مختلف و برگزاری میزهای 
خدمت تحت عنوان میز خدمت جهادی، عاملی مهم و موثر در جهت تسکین آلام و مشکلات مردم مستضعف و اهتمام دولتمردان 
برای رفع مشکلات آنهاست. عیسی اورج زاده، مدیرکل امور مالیاتی آذربایجان  شرقی نیز در این جلسه ضمن تبریک فرارسیدن هفته 
بسیج و قدردانی از فرماندهی محترم سپاه عاشورا و بسیج کارمندی با ارائه گزارشی از عملکرد این اداره کل، رسالت اصلی نظام مالیاتی 
را تأمین درآمدهای پایدار کشور عنوان کرد و گفت: نظام مالیاتی با اتخاذ سیاست های لازم برای جلوگیری از فرار مالیاتی، توسعه 
مؤدی  مداری با عدم ایجاد فشار بر مؤدیان خُرد، هوشمندسازی نظام مالیاتی، ساماندهی معافیت  های مالیاتی و اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان در مسیر تأمین درآمدهای پایدار دولت قدم بر می دارد. وي عزت، استقلال و امنیت امروز کشور را مرهون 
ایثارگری، فداکاری و مقاومت بسیجیان و رزمندگان در هشت سال دفاع مقدس عنوان کرد و گفت: بایستی بیش از پیش قدردان این 
ایثارگری ها و دلاور مردی  های خانواده معظم شهدا، جانبازان و آزادگان باشیم. در پایان دیدار دکتر ریحانی  خواه با اهدای لوح تقدیر با 
امضای فرمانده سپاه عاشورا، از مدیرکل امور مالیاتی آذربایجان  شرقی به خاطر انتخاب به عنوان یکی از موثرین و فعالین برتر برگزاری 

میزهای خدمت جهادی بسیج کارمندان استان در سال های 1402 و 1403 قدردانی کرد.

استاندار اصفهان:
توسعه گردشگری از اولویت های استان اصفهان است

اصفهان -  کارپناه:  استاندار اصفهان گفت: توسعه گردشگری یکی از اولویت های 
استان اصفهان است و باید تلاش کنیم تا زمینه تقویت و حضور سرمایه گذاران بخش 
خصوصی در صنعت گردشگری را فراهم کنیم.  مهدی جمالی نژاد، در همایش توسعه 
گردشگری استان های اصفهان، قم و مرکزی، اظهار کرد: دولت بستر لازم برای سرمایه گذار 
را فراهم می کند و بخش خصوصی همواره نشان داده به بهترین شکل کار می کند. وی با 
اشاره به ظرفیت های گردشگری در استان اصفهان تاکید کرد: صنعت گردشگری، منبع 
خلق ثروت است و باید از  این صنعت استفاده کرد تا بخشی از دغدغه ها و مشکلات اشتغال کشور حل شود. استاندار اصفهان تصریح 
کرد: گردشگری بازوی ایجاد اشتغال و کارآفرینی است که مشارکت و تعامل همکاری همه دستگاه ها برای تحقق اهداف در حوزه 
گردشگری و صنایع دستی از اهمیت بالایی برخوردار است. جمالی نژاد با اشاره به ضرورت همکاری با استان های همجوار در حوزه 
گردشگری افزود: موفقیت در حوزه گردشگری با روش فعلی امکان پذیر نیست و از این رو تلاش می کنیم تا شاهد پویایی بیش از پیش 
در حوزه گردشگری باشیم و زمینه حضور بخش خصوصی و سرمایه گذار تقویت شود. همچنین استاندار اصفهان از کتابخانه روستای 
علوی به په عنوان برگزیده دهمین دوره جشنواره روستاها و عشایر دوست دار کتاب دیدن کرد و گفت: سرانه مطالعه بین ایرانیان پایین 
است و مسئولان باید جوانان را ترغیب کنند تا به کتاب و کتابخوانی علاقمند شوند.وی اظهار کرد: شبکه شهرها و روستاهای دوستدار 
کتاب، اقدام مشترکی بود که از سال 13۹۵ بین وزارتخانه های کشور و فرهنگ و ارشاد و سازمان همیاری شهرداری ها و دهیاری ها 
شکل گرفت که اقدامی اثربخش بود که توانست فرهنگ مطالعه و کتابخوانی را در دورترین روستاهای کشور ترویج کند. جمالی نژاد با 
اشاره به ایجاد رقابت سالم بین شهرها و روستاها با اجرای طرح شهرو روستای دوستدار کتاب افزود: رقابت سالم، باعث رشد و پیشرفت 
می شود و رقابت در توسعه کتابخانه ها بین مسئولان شهرها و روستاها می تواند یکی از رقابت های بسیار زیبا و جذابی باشد که رشد و 
توسعه ایران را به دنبال دارد. همایش توسعه گردشگری استان های اصفهان، قم و مرکزی با هدف شناسایی ظرفیت های گردشگری و 

اجرای برنامه های مشترک گردشگری در روزهای اول و دوم آذر در کاشان برگزار شد.

فرماندار شهریار:
فرمانداری از هر اقدامی که در راستای منافع مردم و پیشرفت شهر باشد، حمایت می کند

شهریار - نرگس اصلانی:  فرماندار شهریار در جلسه بررسی مسائل شهر صباشهر  که 
با حضور حقوردی نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی ، حجت الله والمسلمین بجانی 
امام جمعه صباشهر ، برنجی شهردار و اعضای شورای اسلامی صباشهر برگزار شد ،  گفت: 
فرمانداری شهرستان شهریار از هر اقدامی که در راستای منافع مردم و توسعه و پیشرفت 
منطقه صورت پذیرد حمایت کامل خود را ایفا خواهد کرد.  فاتحی نژاد در جلسه پیگیری و 
بررسی مسائل و مشکلات صباشهر، ضمن تقدیر از اقدامات صورت گرفته توسط شهرداری 
صباشهر گفت: در یکسال اخیر اقدامات خوبی در حوزه های مختلف عمرانی، ورزشی، آموزشی و خدماتی در صباشهر انجام شده است 
که افزایش سرانه های عمومی در این شهر را در پی داشته است. وی با اشاره به اقدامات پیش رو افزود: ساماندهی رودخانه شادچای 
یکی از مطالبات دیرینه مردم صباشهر و حتی شهرستان شهریار بود که در حال حاضر فاز اول آن شروع شده و برای اتمام آن نیازمند 
تخصیص اعتبار پنجاه میلیارد تومانی هستیم که با پیگیری های فرمانداری و نماینده مردم در مجلس این مهم محقق خواهد شد. 
فرماندار شهریار در ادامه اظهار داشت: کاهش آسیب های اجتماعی و جمع آوری معتادین متجاهر از دیگر موارد مهمی است که باید 
با تعامل دستگاههای ذی ربط تا رسیدن به نقطه مطلوب پیگیری شود. فاتحی نژاد در پایان خاطرنشان کرد: فرمانداری شهرستان از هر 

اقدامی که در راستای منافع مردم و توسعه و پیشرفت منطقه صورت پذیرد حمایت کامل خود را ایفا خواهد کرد

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی گیلان: اراضی طرح های راکد صنعتی پس  گرفته می شوند
رشت - زهرا رضازاده : مهدی محبوبی در نشست خبری تصریح کرد: بزودی در کمیته ای 
سه جانبه متشکل از دادگستری، استانداری و شرکت شهرک های صنعتی با تقویت شیوه نامه 
صنعتی، اراضی که پیشرفت فیزیکی آنها طبق زمانبندی انجام نشده خلع خواهند شد؛هم اکنون 
۵0 هکتار از این اراضی در مراحل دادگاهی است که پس از طی مراحل لازم  به چرخه باز 
می گردد. وی با بیان اینکه طی سالهای 13۹۹ تا 1402 این شرکت در ایجاد زیرساختها هزار و 
هشت درصد رشد داشت و ایجاد بسترهای مناسب برای سرمایه گذاری ها در استان ادامه دارد، 
افزود: در شهرک های صنعتی استان گیلان یکهزار و 30 واحد تولیدی دارای پروانه بهره برداری مستقر هستند که از این تعداد 838 واحد 
معادل 82 درصد فعال هستند. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی گیلان، مهمترین اصل در جذب سرمایه گذار را وجود زیرساختهای 
مناسب در شهرک های صنعتی دانست و بیان کرد: سرمایه گذار بدنبال سود و منفعت است با توجه به این رویکرد در نواحی صنعتی شهرستانها 
ورود کرده و برنامه ای تدوین کردیم که با استفاده از روش های مختلف بتوانیم منابع مالی پروژه های زیرساختی را در شهرک ها و نواحی 
صنعتی تامین کنیم. محبوبی گفت: در گذشته به دلیل نبود منابع بسیاری از پروژه های راه، برق و تصفیه خانه کم و بیش رها شده بود که 
توانستیم پروژه های با پیشرفت فیزیکی 10 تا ۵0 درصد را تکمیل کنیم؛ با به روزرسانی قراردادها و تکمیل پروژه های نیمه تمام برق امروز به 
تمام تعهدات در حوزه برق عمل کردیم اما ناترازی برق مشکلی مجزا از این مقوله است. وی با بیان اینکه سال گذشته در صنایع بزرگ فرصت 
مناسبی برای جذب جوانان تحصیلکرده در استان فراهم شد، تصریح کرد: در ایجاد تصفیه خانه ها نیز طی سالهای گذشته هفت مدول تصفیه 
خانه در شهرکها و نواحی صنعتی استان به بهره برداری رسید. وی اظهار کرد: این مدول ها در شهرک های صنعتی رشت، لاهیجان، لنگرود، 
لوشان و فومن تکمیل و به بهره برداری رسیده است و مدول تصفیه خانه شهرک صنعتی سپیدرود با هزار و ۵00 میلیارد ریال اکنون آماده 
افتتاح و قابل بهره برداری است و بزودی کلنگ احداث مدول دوم این تصفیه خانه نیز بر زمین زده خواهد شد. محبوبی تصریح کرد: برای 
فراهم کردن امکان استقرار شرکت های دانش بنیان در شهرک های صنعتی استان و حمایت از افراد نخبه و نوآور و دانش بنیان 380 عرصه 
کارگاهی 188 و 200 متر مربعی آماده شد که ۶ واحد کارگاهی 230 متری احداث و 12 واحد نیز در مرحله احداث قرار دارد که بصورت 

اجاره ای در اختیار این شرکتها قرار خواهد گرفت و پس از توسعه عرصه های بیشتری در اختیار این شرکتها قرار خواهد گرفت.

تخصیص ۸۰ درصد اعتبارات نخستین سفر رییس جمهور به سیستان و بلوچستان در حوزه راه و شهرسازی
زاهدان - محمد شکوهی فر:  مدیر کل راه و شهرسازی استان سیستان و بلوچستان 
از اختصاص 80 درصد مصوبات نخستین سفر رئیس جمهور دولت چهاردهم به این 
با اقدامات برجسته،  اله اکبری افزود:  استان به حوزه راه و شهرسازی خبر داد. عطاء 
تلاش ها و رایزنی های گسترده در طول سالهای اخیر جایگاه و اهمیت وظایف وزارت 
راه وشهرسازی در استان گسترده شده است به گونه ایی که در سفر اخیر پر خیر وبرکت 
رییس جمهور و وزیر راه و شهرسازی 1۶ مصوبه با 2۷ هزار میلیارد تومان به مجموعه 
وزارت راه وشهرسازی)جاده ای و ریلی( در استان اختصاص پیدا کرد یعنی 80 درصد اعتبار در دوسال، که قطعا باعث تحولات 
شگرفی خواهد شد. وی تاکید کرد: تکمیل و راه اندازی پروژه های حوزه راه و شهرسازی در استان نه تنها به بهبود زیرساخت های حمل 
و نقل کمک خواهد کرد، بلکه به توسعه اقتصادی و اجتماعی منطقه نیز شتاب می بخشد. مدیر کل راه و شهرسازی استان سیستان 
و بلوچستان تصریح کرد: این اقدام گامی موثر در راستای تحقق اهداف توسعه ای و پیشرفت استان به شمار می آید و نشان دهنده 
عزم راسخ دولت چهاردهم برای خدمت به مردم است. وی با اشاره به افتتاح بزرگراه زابل_ زاهدان تا دو ماه آینده گفت: از جمله 
نتایج پیگیری ها در استان اتمام بزرگراه زابل_ زاهدان است وقطعا با همین شتاب توسعه شبکه بزرگراهی استان به سمت خراسان 
جنوبی، کرمان و  چابهار را ادامه خواهیم داد.  اکبری با بیان اینکه هر قدر ایمنی در حوزه جا بجایی و حمل بار و مسافر برقرار باشد 
در آن صورت می توان به داشتن یک اقتصاد پویا، فعال و زنده در تمامی عرصه های اقتصادی و اجتماعی امیدوارتر بود، تاکید کرد: 
از آنجاییکه سیستان و بلوچستان با توجه  به مرزهای خاکی و آبی گسترده و وجود بندر اقیانوسی چابهار دروازه صادرات و واردات 
کشور با دنیا است توسعه شبکه بزرگراهی و ریلی نقطه عطفی برای پیشرفت و اقتصاد پایدار در قالب راهبردی اساسی، توسعه ای، 

کنشگرا و تحول آفرین بشمار می رود.

بازسازی دکل های بحرانی انتقال برق در جنوب خوزستان
برق  شرکت  جنوب  ناحیه  بهره برداری  امور  مدیر  محمدی:  رحمان  - سید  اهواز 
منطقه ای خوزستان گفت: با هدف جلوگیری از خطرات و حوادث احتمالی، سه دکل 
بحرانی 132 کیلوولت درمنطقه تالاب شادگان بازسازی شد. رضا جعفری بیان کرد: سه 
دکل از دکل های خط 132 کیلولت در ناحیه جنوب به دلیل عمر بالا و فرسودگی، در 
معرض خطر سقوط بوده و نیاز به بازسازی داشتند. وی افزود: اجرای این برنامه در قالب 
تعویض و مونتاژ یک دکل کامل و تعمیر و بازسازی اساسی دو دکل دیگر انجام گردیده 
است. مدیر امور بهره برداری ناحیه جنوب شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: همچنین جهت پایداری شبکه برق و جلوگیری 
از ایجاد حادثه ناخواسته، تعمیر و بازسازی دکل های دیگر نیز باتوجه به میزان آسیبی که در بازدیدهای دوره ای مشخص می شود، 
در دستور کار قرار می گیرند. شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در 2 استان خوزستان و کهگیلویه و 

بویراحمد را بر عهده دارد.

استاندار یزد مطرح کرد: 
ضرورت افزایش بودجه استان یزد با توجه به سهم پررنگ یزد در اشتغال کشور 

یزد-  زهرا افضلیان:  استاندار یزد با اشاره به سهم 1.۶ درصدی استان از بودجه به رغم 
سهم 2.4 درصدی در کیک اقتصادی کشور گفت: بر این اساس انتظار می رود در سطح ملی 
نگاه ویژه ای به استان یزد در بحث بودجه و اعتبارات شود. نشست مشترک 1۵ نماینده 
کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید مجلس شورای اسلامی با استاندار یزد و نماینده مردم 
یزد، اشکذر و زارچ برگزار شد. استاندار یزد در این نشست با بیان اینکه سهم پررنگ یزد در 
اشتغال کشور متناسب با خدمات ارائه شده در سطح ملی نبوده است، اظهارداشت: علاوه بر 
حضور بی رویه اتباع خارجی، بیش از 41 درصد بیمه شدگان تامین اجتماعی استان غیربومی بوده و 100 هزار بیمه شده غیر یزدی در 
استان شاغل هستند. محمدرضا بابایی با اشاره به برهم خوردن نسبت جنسی در برخی از شهرستان های استان یزد تصریح کرد: در حال 
حاضر در این مناطق به ازای هر 100 زن 130 مرد وجود دارد که ناشی از ورود نیروی کار غیربومی و مجرد به استان است. وی در ادامه به 
سهم 2.4 درصدی استان یزد در کیک اقتصادی و تولید ناخالصی کشور اشاره و عنوان کرد: در حالی که یزد در سال های اخیر همواره جزو 
8 استان برتر کشور در حوزه کسب درآمدها بوده سهم استان از بودجه و اعتبارات کشوری تنها 1.۶ درصد است. استاندار یزد خاطرنشان 

کرد: با توجه به ظرفیت های استان صنعتی و معدنی یزد انتظار داریم در سطح ملی نگاه ویژه ای به استان یزد در بحث بودجه شود.

آتش نشانان و کارکنان عملیاتی تاسیسات انبارگرگان آمادگی و توانمندی خود را به نمایش گذاشتند
گرگان- در راستای ایجاد هماهنگی بین واحدهای درون و برون سازمانی، احراز آمادگی و کاهش آسیب پذیری، حفظ زیر ساخت های 
حیاتی، مدیریت بحران ناشی از تهدیدات و اقدامات دشمن و آمادگی برای مقابله با حوادث احتمالی، رزمایش پدافند غیرعامل و پاسخ به 
شرایط بحرانی در تاسیسات انبار نفت گرگان برگزار شد.به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان، 
مسئول ایمنی و آتش نشانی منطقه ضمن اعلام این خبر گفت: این رزمایش براساس سناریو قبلی با حضور گروهای امدادی شهرستان و 
پشتیبانی دستگاههای مرتبط استان)سازمان امداد و نجات، آتش نشانی، اورژانس، خطوط لوله و مخابرات، نیروی انتظامی و پلیس راهور( 
انجام شد.وی افزود: در این مانور، بر اثر وجود "عوامل خرابکارانه و پرتاب شی آتشزا" به داخل تاسیسات آتش سوزی فرضی می شود 
که بعد از ملاحظه آتش و به صدا در آوردن آژیر خطر تیمهای تشکیل شده در تاسیسات با استفاده از امکانات بسیار خوب خودروی 
سنگین آتش نشانی و با بکارگیری سیستمهای ثابت و سیار پس از تلاش، موفق به اطفای آتش می شوند.در این حادثه فرد خرابکار 
توسط نیروهای حراستی حاضر در تاسیسات دستگیر و نیروی آتش نشان که  که دچار مصدومیت شده است، با حضور نیروهای امدادی 
و اورژانس معاینه و جهت مداوا به بیرون اعزام می شود.در پایان نیز جلسه جمع بندی و ارزیابی نقاط قوت و ضعف مانور با حضور مدیر 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان، مدیر کل پدافند غیر عامل استان، مدیر کل مدیریت بحران استان و مناطق معین 

همجوار)شاهرود، ساری، خراسان شمالی( و مدعوین در تاسیسات و عملیات انبار نفت گرگان برگزار گردید

خبر
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   توئیت بازی
برنامه نَقل و نُقل

کامنت ها

رسانه تی وی بان نوشــت: »نهایت ایده و خوش فکری گروه 
معارف شــبکه دو، برنامه ای اســت که چند نفر بنشــینند و 
بخورند و بنوشــند و حــرف بزنند و خودشــان کیف کنند و 
مخاطب خســته شــود. داریم از »نَقل و نُقل« می گوییم که 
همه اجزای آن ریشــه در بدســلیقگی دارد: حامد عسگری 
میزبانی همراهی برانگیز نیست و اصلا جنس گفتار و رفتارش 
به چنین برنامه ای نمی خورد. اغلب صحبت ها شعاری است و 
بدتر این که از زبان یک عده ناآشــنا و نه چندان محبوب برای 
مخاطب، روایت می شوند. دکور، قرار است گرما و صمیمیت 
خانه و دورهمی ها را تداعی کند کــه نمی کند. »نقل و نقل« 
باســمه ای، خســته کننده، حراف و فاقد آورده برای بیننده 
است.« در خبر رسمی مربوط به برنامه هم آمده است: » این 
برنامه که یک دورهمی صمیمانه با اهالی فرهنگ و هنر است، 
با حضور مهمانان ویژه و اجرای حامد عسکری لحظات خوشی 
را برای مخاطبان رقم می زند. برنامه »نَقل و نُقل« کاری از گروه 
معارف اسلامی شبکه دو سیما به تهیه کنندگی محمدحسام 
مدنی و سردبیری و کارگردانی علیرضا کاردان امین است که 
سری جدید آن به صورت روتین شنبه ها و یکشنبه ها میزبان 

مخاطبان شبکه دو سیماست.«

  احمد رنجبر: نقدی که درباره »نَقل و نُقل« نوشته شده، 
وارد است. این را کســی می گوید که برنامه شبکه دو را تماشا 
کرده و کلی حرص خورده. به صرف داشتن یک ایده متفاوت، 
نمی توان برنامه ای موفق تولید کرد. »نَقل و نُقل« سردرگم است 

و به سختی می توان نکته ای مفید از آن دریافت کرد.

  منیژه خسروی:  هنگام تماشــای »نَقــل و نُقل« از خود 
می پرسم آیا کسی چنین برنامه ای را می بیند؟ یعنی اصلا طاقت 
چنین کار ســختی را دارد؟ بماند که ترکیــب مهمانان و خود 
مجری ابتدا به ساکن مخاطب را پس می زند؛ در طول برنامه هم 

چیزی دستگیر بیننده نمی شود.

   آنالیز    رصد خانه

سعید شیخ زاده از سن پایین وارد عرصه هنر شده و بازیگری را تجربه کرده است. او حالا 
جزو مجریان و دوبلورهای سرشلوغ محسوب می شــود. مثلا همزمان برنامه زنده »سفر 
بخیر« را برای شبکه دو اجرا می کند و اجرای برنامه ضبطی »مجرینو« شبکه امید را برعهده 
دارد. تا چندی پیش هم مجری برنامه »کافه این« شبکه تماشــا بود. همین تفاوت ژانرِ 
برنامه ها نشان می دهد برای سعید شیخ زاده فقط میکروفن اجرا مهم است! کاش او کمی 
وسواس به خرج می داد و هر پیشنهادی را نمی پذیرفت؛ بلکه بعد از سال ها کار حرفه ای، از 
یک مجری متوسط فراتر برود. راستش با هر متر و معیاری نمی توان درک کرد چرا اجرای 
»سفر بخیر« را پذیرفته. دادن اطلاعات سفر و نکات دیگر از عهده همه بر می آید. چنین 

انتخاب هایی است که اجازه می دهد شیخ زاده تبدیل به چهره ای موفق شود.

تصویربرداری سریال»هزار و یک شب« به کارگردانی مصطفی کیایی و محصول پلتفرم فیلیمو 
که مدت ها در حال ساخت بود، در تهران به تازگی به پایان رسید. به گزارش ایسنا فیلمبرداری 
این سریال در ترکیه به تازگی به پایان رسیده و به تازگی تصویربرداری آن در اطراف تهران به 
پایان رسید. در این لوکیشن ها دکورهایی در نظر گرفته شده که داستان »هزار و یک شب« 
در آن روایت می شود.»هزار و یک شب« سریالی است که با حضور بازیگران مطرح دو کشور 
ایران و ترکیه، همزمان در دو کشور، منتشر خواهد شد.پیشتر هم از حضور چهره هایی چون 
پرویز پرستویی، هدیه تهرانی، بهرام رادان، سحر دولتشاهی، محسن کیایی، حبیب رضایی، 
پانته آ پناهی ها، بانیپال شومون، پدرام شریفی و سوگل خلیق به عنوان بازیگران اصلی این 
سریال یاد شده بود. در کنار این بازیگران، چهار بازیگر خارجی هم در این سریال حضور دارند.

امین حیایی، یکی از داوران مسابقه »عصر جدید« شبکه سه مصاحبه ای با ایرنا انجام داده و در 
بخشی از آن نظر خود درباره احتمال ساخت سری بعدی برنامه را مطرح کرده است: » مسابقه 
»عصر جدید« در دوره خودش واقعا توانست جذب تماشاگر و مخاطب کند و همه این برنامه را 
خیلی دوست داشتند و برخوردشان با این کار و ارتباطی که برقرار کرده بودند خیلی جذاب بود. 
فکر نمی کنم دیگر فعلا برای تلویزیون این اتفاق دوباره بخواهد تکرار شود. در پلتفرم ها برده اند، 
دارند کار می کنند که یک سری مسابقات متفاوت تری است.« او همچنین درباره فعالیت دیگر 
احسان علیخانی یعنی »جوکر« گفته: »این روزها بر اساس جنگ هایی که در دنیا شکل گرفته 
و همچنین شرایط نامناسب اقتصادی جامعه، باعث شده که مردم حال خوبی نداشته باشند، 
بنابراین چنین برنامه هایی که مفرح و شاد هستند می تواند برای مردم عزیزمان مناسب تر باشد.«

سرشلوغ روز      سعید و حد متوسط اجرا

پایان روز      در انتظار هزار و یک شب

نظر روز      دوره عصر جدید تمام شده

دو مجری شبکه سه به زودی 
دور تازه فعالیت خود را شروع 
می کنند. نجم الدین شریعتی 
اجرای سری جدید »حسینیه 

معلی« را بار دیگر برعهده دارد 
و محمد حسین میثاقی سری 

به شبکه ورزش خواهد زد.

فیلم زره داستان جیمز )جیســون پاتریک(، یک راننده کامیون زرهی و الکلی را روایت می کند که با پسرش 
کیسی )جاش ویگینز( رابطه تیره و تاری دارد. این رابطه پس از یک حادثه تلخ سال ها پیش به شدت آسیب دیده 
است. در خلال یک ماموریت تحویل معمولی، آنها به دام گروهی از سارقان حرفه ای به رهبری روک )سیلوستر 
استالونه( می افتند. در این موقعیت خطرناک، جیمز و کیسی مجبور می شوند اختلافاتشان را کنار بگذارند و 
برای زنده ماندن و خنثی کردن نقشه شوم روک، دست به هر کاری بزنند. این فیلم اکشن، درام و هیجان انگیز، 
تلاش های پدر و پسری را برای ترمیم رابطه و مبارزه با خطر نشان می دهد. به نوشته سایت گرند آنلاین، فیلم زره 
با محوریت سرقت یک کامیون زره دار، یادآور فیلم زره دار )Armored( در سال ۲۰۰۹ است؛ نه فقط به دلیل 
شباهت اسم، بلکه به دلیل مفهوم کلی داستان. اما در حالی که فیلم زره دار ۲۰۰۹ با پیش فرض جذابی مبنی بر 
اینکه خود رانندگان کامیون زره دار دست به سرقت می زنند، مخاطب را جذب می کند، فیلم زرهی ۲۰۲۴ به 

یک فیلم اکشن کلیشه ای و بی روح تبدیل شده است. هرچند خیلی ها عکس این نظر را دارند.
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مستند »۱۴ قله، هیچ چیزی 
ناممکن نیست« با گویندگی ۲۱ نفر 

از گویندگان گفتار فیلم در واحد 
دوبلاژ اداره کل تامین و رسانه 
بین الملل سیما دوبله شد. این 

مستند در گونه مستند ورزشی 
و ماجراجویی محصول آمریکا، 
انگلستان و نپال در سال ۲۰۲۱ 

قرار است از شبکه مستند سیما 
پخش شود.

 مجید اکبرشاهی، رئیس مرکز 
سیمرغ با اشاره به مجموعه »آقای 

قاضی« که فصل دوم آن از شبکه 
دو سیما در حال پخش است بیان 

کرد که فصل سوم نیز قرار است به 
تولید برسد.

فعالیت نجم الدين و میثاقی

 شبکهساعتقالببرنامه

ورزش/ آنتن17:3۰لیگ نخبگان آسیاالعین امارات - الاهلی عربستان

سه/ آنتن17:3۰لیگ نخبگان آسیااستقلال - پاختاکور

سه۲۰:3۰سریال ایرانیمهیار عیار

نمایش۲1فیلم ایرانیجزیره گنج

سه/ آنتن۲1:3۰لیگ نخبگان آسیاالریان - پرسپولیس

یک۲۲:15سریال ایرانیسوجان

گروه تلویزیون   
هفتصبح

شامگاه سوم آذر بیست وســومین مراسم سینمایی 
تلویزیونی دنیای تصویر )تندیــس حافظ( با معرفی 
برگزیدگان در بخش های مختلف برگزار شد. خبر 
برگزیده ها را خوانده اید و در گزارش امروز کاری به 
این بخش نداریم. سوژه، نقدی است بر چهار برنده 
تندیس جشن حافظ و نیز اشاره ای به کیفیت نه چندان 

مطلوب مراسم.

   مورد اول| ژیلا شاهی
بلافاصله پس از اعلام جوایز جشــن سینمایی و تلویزیونی 
حافظ حاشیه  ها و انتقادها شروع شد. حتی با لحاظ سلیقه 
داوران، نمی توان از جوایز چند بخش تعجب نکرد؛ نمونه آن 
بهترین بازیگر زن سریال های درام.  این جایزه به ژیلا شاهی 
برای »داریوش« رسید؛ مبارکش باشد و توان و تلاش او را 
از یاد نمی  بریم. منتها 11 رقیب داشت که به نظر، برخی از 
آن  ها مستحق تندیس بودند؛ از جمله هدی زین  العابدین )در 
انتهای شب(، هنگامه قاضیانی و گلچهره سجادیه )سرزمین 

مادری( به همراه پانتــه آ پناهی ها )مــرداب(. حتی الناز 
حبیبی )حیثیت گمشــده( را می توان گزینه ای منطقی تر 
برای اعطای جایزه بهترین بازیگر زن درام سریال ها دانست. 
زین العابدین با ســریال »در انتهای شب« تحسین خاص و 
عام را برانگیخت تا جایی که تصور بازیگری دیگر به جای او 
سخت است. قاضیانی و سجادیه یکی از بهترین عملکردهای 
کارنامه خود در ســریال »ســرزمین مــادری« به نمایش 
گذاشتند و در یک قیاس ساده، خانم شاهی به گرد پای آن ها 
نمی رســد. پناهی ها در »مرداب« گل کاشت و شخصیت 
زنی تنها اما باهوش و محکم را اســتادانه به تصویر کشید. 
حبیبی با »حیثیت گمشده« نشــان داد چطور می توان از 
کلیشه های زن مظلوم و در عین حال مرموز گذر کرد... دیگر 
نامزدها عبارتند از: پردیس پورعابدینی )گناه فرشته(، مهسا 
حجازی )افعی تهران(، فرشته حسینی و دیبا زاهدی )جنگل 
آسفالت(، سحر گلدوست )در انتهای شب( و نسرین مقانلو 
)داریوش(. ژیلا شاهی اگر فقط همین چند رقیب را داشت، 

جایزه اش کمی توجیه پذیر بود. 

   مورد دوم| قدرت الله ایزدی
قدرت الله ایــزدی جایزه بهترین بازیگر مــرد کمدی برای 
سریال »مگه تموم عمر چند تا بهاره« را از آن خود کرد. او 

سال ها در قامت رشید، یک تیپ ثابت و البته محبوب را به 
نمایش گذاشته بود و این سروش صحت بود که از ظرفیتش 
بهره ای متفاوت برد. ســرآغاز این اتفاق سریال تلویزیونی 
»شمعدونی« است که شکل بهتر آن با »مگه تموم عمر...« به 
بار نشست. حتما عملکرد ایزدی در این سریال واجد تحسین 
است اما شــگفتانه اصلی پیش تر و با سریال »شمعدونی« 
رقم خورده بود. داوران می توانستند برای جایزه این بخش، 
سراغ مجید یوســفی و کاظم سیاحی بازیگران »مگه تموم 
عمر...« بروند که بازی به مراتب بهتری از ایزدی داشــتند. 
البته یوسفی اصلا نامزد نشده بود! از بازی ویژه رضا عطاران 
در »دفتر یادداشت« و نیز بیژن بنفشه خواه )نیسان آبی ۲( 
نگذریم که استحقاق بیشتری برای کسب جایزه نسبت به 

ایزدی داشتند. 

   مورد سوم |میلاد کی مرام
در بخش بهترین بازیگر مرد ســینما رضا عطــاران برای 
»روشــن« و میلاد کی مرام برای »آســمان غرب« جایزه 
بردند. با همــه احترامی که بــرای کی مرام قائلیــم، او را 
شایسته دریافت جایزه نمی دانیم. جالب آن که او نیز رقبای 
موفق تری داشت؛ از جمله سعید پورصمیمی )پرویزخان(، 
نوید پورفرج )بی بــدن(، هادی حجازی فــر و بهرام رادان 

)صبحانه با زرافه ها(، شهرام حقیقت دوست )باغ کیانوش( و 
میرسعید مولویان )جنگل پرتقال(. راستش جایزه کی مرام 
هیچ جوره قابل هضم نیســت. او در نقش شهید شیرودی 
نتوانست، شمایل ملموس شخصیت را منتقل کند و یکی از 

ضعف های اصلی »آسمان غرب« خود خودش بود.

   مورد چهارم| خائن کشی
تعداد بالای جوایزی که به فیلم ســینمایی »خائن کشی« 
رسید هم مورد اعتراض قرار گرفت. مثلا تسنیم نوشت: »با 
توجه به اینکه علی اوجی در مقام تهیه کننده »خائن کشی« 
کارگردانی جشن حافظ را نیز عهده دار بود، جوایز متعدد به 
»خائن کشی« شائبه ایجاد می کرد. در حالی که این فیلم به 
اعتقاد بسیاری از منتقدان و کارشناسان ضعیف تر از دیگر 
آثار کارنامه مسعود کیمیایی بوده است.« البته ما نمی توانیم 
این نظر را بپذیریم یا رد کنیم و منتظر توضیحات متولیان 
جشن حافظ و خود اوجی می مانیم. در هر حال جوایز »خائن 
کشی« این ها هستند:  مسعود کیمیایی  )جایزه ویژه هیات 
داوران(، مســعود ســلامی )بهترین فیلمبرداری(، سهیل 
دانش اشراقی )بهترین دستاورد فنی و هنری برای طراحی 

صحنه فیلم( و ستار اورکی )بهترین موسیقی متن(.

   مورد پنجم |دورهمی خسته کننده
همراهان هفت صبح اطلاع دارند که هر بار پس از برگزاری 
جشن حافظ، از کش آمدن بیهوده مراسم، بی نظمی در اجرا، 
بدسلیقگی ها و... نوشتیم. گویا اعتراض ها افاقه نمی کند و 
این جشن بر همان مدار پیش می رود. امسال نیز، شروع با 
تاخیر بود و سردرگمی ها زیاد. در نهایت مراسم وقتی تمام 
شد که خیلی ها رفتند و خستگی از چهره حاضران می بارید! 

نقدهایی که به چهار برنده تندیس از جشن سینمایی و تلویزیونی حافظ وارد است

ژیلا، رشید، میلاد و خائن کشی

         منظر اول| میثاقی ســینا معتضدی، مدیر شــبکه ورزش با بیان اینکه قرار اســت برای معرفی مجری و 
گزارشگران ورزشی جدید برنامه هایی داشته باشند، از برنامه »۶۰ ثانیه« با اجرای محمدحسین میثاقی به عنوان 
جدی ترین برنامه این شبکه نام برد که در راستای معرفی گزارشــگری و اجرای برنامه های ورزشی است. او به 
ایسنا گفته: » به زودی قرار اســت از تمام نوجوانان و جوانانی که اطلاعات ورزشی خوبی دارند در قالب مسابقه 
»۶۰ ثانیه« دعوت کنیم تا با حضور در شبکه، توان گزارشگری و اجرای برنامه های ورزشی خود را نشان دهند.« 
محمدحسین میثاقی در زمانی که رابطه ای دوستانه با عادل فردوسی پور داشت، در شبکه ورزش اجرای »فوتبال 
1۲۰« را تجربه کرد. آن زمان اما شبکه سه مخالف بود و می گفت میثاقی باید در همین شبکه )برنامه نود( بماند. 
به همین خاطر بود که فصل ابتدایی آن برنامه را حمید محمدی اجرا کرد و در ادامه سکان به میثاقی سپرده شد.

         منظر دوم| شريعتی »حســینیه معلی« ویژه ایام ماه شــعبان این روزها مراحل پیش تولید و ساخت دکور را 
می گذراند. سعید ستودگان تهیه کننده این برنامه به تسنیم گفته: »نجم الدین شریعتی مجری ثابت و میزبان اصلی 
حسینیه خواهد بود و با برگزاری جلسات اتاق فکر به تغییرات و تحولات و هدف گذاری برای فصل های آینده دست 
پیدا می کنیم.« شریعتی این روزها برنامه »سمت خدا« را اجرا می کند که بعد از اذان ظهر از شبکه سه پخش می شود. 
او در ایام رمضان مجری ویژه برنامه سحر این شبکه هم هست. شریعتی با »حسینیه معلی« جنس تازه ای از اجرا را 
تجربه کرده و دیگر صرفا با یک مهمان سوال و جواب نمی کند. بلکه به اقتضای برنامه شور و هیجان بیشتری دارد. به 
نوشته تسنیم، ستودگان به تغییرات در میز ذاکرین که معمولًا در فصل های مختلف اتفاق افتاده اشاره نکرد و احتمالًا 

با شروع تولید می توان درباره جزئیات دیگر این فصلِ »حسینیه معلی« صحبت کرد.

زره
  پخش:   فیلیمو، فیلم نت
  کارگردان: جاستین روت

  بازیگران: سیلوستر استالونه، جاش ویگینز، 
دش میهوک، جیسون پاتریک ، ویکتوریا پیج 

واتکینز و...
  نمره در »imdb«:آمریکا/ ۲۰۲۴

  محصول : 8/5از ۱۰
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فاطمــه علیمــرادی| کتــاب 
»ســفرهايی نزد مردگان« نوشته 
اوژن يونسکو، نويســنده مشهور 
رومانیايــی و يکــی از نمايندگان 
برجســته تئاتر ابزورد، به بررسی 
موضوعات عمیق انســانی، مرگ 
و زندگــی می پردازد. ايــن اثر به 
شکل داستانی فلسفی و نمادين، 
به ماجرای سفر شــخصیت ها به 
دنیای مــردگان می پــردازد و در 

عین حال، به نقــد جامعه و روابط انســانی نیز 
می پردازد. اوژن يونسکو، نويســنده رومانیايی، 
يکی از پیشــگامان تئاتر ابزورد است که بیشتر 
زندگی اش را در فرانســه گذرانده؛ در ايران او را 
بیشــتر با نمايشــنامه هايی مانند کرگدن آوازه 
خوان، طاس درس می شناسند. اين نمايشنامه 
که در 1980 در طول جنگ ســرد نوشته شد، 
مدت ها پس از اقامت يونسکو در پاريس، ديدگاه 
انتقادی او را نسبت به تســلط کمونیست ها در 

زادگاهش يعنی رومانی منعکس می کند.
 يونسکو در اين کتاب با استفاده از زبان نمادين و 
تخیلی، به بررسی وجودی انسان و جست وجوی 
معنا در زندگی می پردازد. داســتان حول محور 
شــخصیت اصلی می چرخد و او را طی ســفری 
عجیب، راهی ديار مردگان می کند. اين سفر نه 
تنها فیزيکی، بلکه روحانی و فلسفی است و به او 
اجازه می دهد تا با مفاهیم عمیق تری از زندگی، 
مرگ و هويت خود مواجه شود. شخصیت اصلی 
داستان، که نماينده انسان مدرن است، در تلاش 
است تا پاسخ هايی برای ســؤالات اساسی خود 
درباره زندگی و مرگ پیدا کند. او در اين ســفر 
بــا ارواح مختلفی ملاقات می کنــد که هر کدام 
نمايانگر جنبه ای از وجود انســانی هستند. اين 
ارواح، در عین حال که داستان های خود را روايت 

می کنند، به شخصیت اصلی کمک 
می کنند تا با ترس ها و ناامیدی های 
خود روبه رو شــود. يونسکو ترس 
انســان از مرگ و ناامیدی حاصل 
از آن را با زبانی شاعرانه و نمادين 
که گاهــی کمیک و اغلــب تلخ و 
اضطراب زاست به تصوير می کشد. 
اما پیشبرد روند داستان، شخصیت 
اصلــی در ســفرش درمی يابد که 
مرگ نــه پايان، بلکــه مرحله ای 
جديد اســت. اين درک به او کمــک می کند تا 
با زندگی خــود و انتخاب هايــش پذيرنده تر و 
متواضعانه تر برخورد کند. يونســکو همچنین از 
طريق شخصیت ها و گفت وگوهای شان، جامعه 
معاصر و ارزش های حاکم بــر آن را نقد می کند. 
مسائلی مانند بی معنايی، تنهايی و بی احساسی 
انسان ها در دنیای مدرن موضوعاتی هستند که 
از نظر نويســنده دور نمانده اند. شخصیت های 
داستان، نماد افرادی هستند که در جست وجوی 
معنا و ارتباط واقعی هستند، اما به دلیل فشارهای 
اجتماعی و فرهنگی، از هــم فاصله گرفته اند. او 
از ديالوگ های فلســفی و تصاويری خیال انگیز 
استفاده می کند تا احساسات عمیق شخصیت ها 
را منتقل کند. اين ســبک نوشتاری، به خواننده 
اين امــکان را می دهد کــه به عمــق تفکرات 
شــخصیت ها پی ببرد و با آن ها همذات پنداری 
کند. در نهايت اين کتاب، فراتر از يک داســتان 
ساده بوده و در عین حال که عمیق و تفکر برانگیز 
اســت به ما يادآوری می کند زندگی و مرگ دو 
روی يک سکه هستند. نويسنده با کشتن نمادين 
قهرمان داســتانش و راهی کردن او به دنیای از 
دنیارفتگان، دعوت مــان می کند که يکبار ديگر 
تا به سوالات اساســی زندگی خود پرداخته و با 
ترس های مان مواجه شــويم. يونسکو با نگاهی 

انتقادی بــه جامعه مدرن، ما را بــه تفکر درباره 
زندگی و مرگ دعوت می کند و نشان می دهد که 
هر کدام از ما بايد پاسخ های خود را برای سؤالات 
بزرگ زندگی پیدا کنیم. در اين سفر اسطوره ای 
که در آن صحنه ها و شــخصیت ها مدام در حال 
تغییر هســتند و گاهی تفکیک بیــن واقعیت و 
رؤيا ســخت به نظر می رسد، نويســنده يک به 
يک مردگانش را همچــون مادر، پدر، نامادری و 
بسیاری ديگر از بستگانش را ملاقات و سپس در 
دادگاهی خیالی محاکمه می کند. او در اين سفر 
اســطوره ای، با فرود آمدن به دوزخی مدرن که 
هیچ راهنمايی در آن نیست، ما را با چالشی عظیم 
و البته دردناک در مورد گذشته، خاطرات کودکی 
و البته زندگــی پس از مرگ روبه رو می ســازد. 
نشــر نیماژ در ســال 1403 و با ترجمه فروزان 
غفاريان اين اثر را به علاقه مندان ادبیات تقديم 

کرده است.

ســتاره روشــن|موراکامی، 
نويســنده  مطرح ژاپنی اين بار با 
طرح سؤالاتی تقريباً جهان شمول 
ســعی بر اين داشــته تا هايائو 
کاوای روان کاو را بــه چالــش 
بکشــد و از گپ وگفتی دوستانه 
کتابی روانشناختی از زيرساخت 
فرهنگی و  اجتماعی ژاپن و قیاس 
فلسفه  شــرق با غرب،  مخاطب 
جهانی اش را به درک درستی از 

قصه های خويشتن برساند. 
در پیش گفتار کتاب آمده موراکامی همیشــه 
از هم نشــینی با کاوای لذتی فراوان می برده و 
صحبت های بین آن ها تا حدی فراتر از گپ های 
ســطحی روزمره بوده و همین امر سبب شده 
موراکامی تصمیم بگیرد شب نشینی ادبی شان 
را به کتابــی مبدل کند که در بطــن آن گره از 
تفکراتی که داستان هايش از آن ريشه گرفته نیز 

به مخاطب اطلاع رسانی شود. 
موراکامــی و کاوای هــر دو مدتــی در آمريکا 
زندگی کرده اند و همین اصل، مواضع )تا حدی( 
غرب زده  موراکامی را از زبــان خودش توجیه 
می کند. فاصله  گرفتن از بومی گرايی موراکامی و 
فرار او از فرهنگ ريشه ای ژاپنی اش شايد همان 
دســتاوردی بود که او را از ادبیات ژاپن متمايز 
کرده و توانسته جايگاهی نســبی در غرب نیز 
به او ببخشــد اما دلیل بازگشتش به ژاپن شايد 
شــبیه انتهای رمان هايش، نامعلوم و گمشده 
باقی مانده و فلسفه  مدونی از آن نصیب مخاطب 

نشده است. 
در ايــن اثــر از تفــاوت پذيرش 
بلايــای طبیعــی و ســیر تکامل 
داســتان پردازی های موراکامــی 
مــورد بحــث قــرار گرفتــه تــا 
اهمیــت فرديــت و روش هــای 
نويــن روان درمانــی. در نتیجــه 
پیکره ايــن مباحــث را می توان 
روانشناســی خواند، به  شرطی که 
از شــیطنت های موراکامی حین 
چفت وبســت دادن اين گپ وگفــت به کتاب 

چشم پوشی کنیم.
در کل بررسی نگاه غرب در پیکره زيست شرق 
توسط دو تن از اســاتید ژاپنی که هريک برای 
خود انديشمندانی جهان ديده محسوب می شوند 
ارزش خوانــدن را دارد.  البته بايــد اين لغت 
»گپ وگفت« را موقع تهیه کتاب جدی بگیريد. 
پايه و اســاس اين  اثر چیزی شــبیه مصاحبه 
نیست بلکه عمیقاً توســط نويسنده و ويراستار 
گوشزد شده که اثر از دل يک قرار دوستانه بیرون 
آمده؛ پس طبیعی است که مفاد فصول کتاب با 
پرش های کلی نیز   همراه باشــد اما موضوعات 
به قدری پیچیدگی های جذاب دارد که شخصاً 

تأکید می کنم ارزش مطالعه را دارد.
 شــايد اگر موراکامی عقايد خودش را من باب 
داستان نويسی قالب متن نمی کرد کتاب بسیار 
پرکشــش تر و چالشــی تر از اثر فعلــی به نظر 
می رسید اما همانطور که می دانید مردان بزرگ 
کارشان را بلدند و موراکامی هم می داند مخاطب 

او آرزو دارد انعــکاس حرف هــای اجتماعی و 
روانشــناختی اش را در آثــارش بررســی کند. 
درکل با تمام انتقادها به ماحصل کار، اثر بسیار 
خلاق و جذاب اســت چراکه ســخنورانی آگاه 
با ريشــه يابی فرهنگی و اجتماعی به چگونگی 
پیشــرفت جامعه شرق و برداشــت از اهمیت و 
پیشرفت غرب توانســته اند چشمان مخاطب را 
به روی درجه  اهمیت فــرد در اجتماع باز کنند. 
اين کتاب چالش برانگیــز را خانم مژگان رنجبر 
با کیفیتی بسیار مطلوب ترجمه کرده و توسط 
نشر »چشمه« در 133 صفحه منتشر شده است. 

حانیه جهانیان: فردی با عنوان کارشــناس 
ادبی ثابــت برنامه با اعتماد بــه نفس کامل 
مقابل دوربین نشســته و شعری را می خواند 
که اصلًا متعلــق به قیصر امین پور نیســت! 
البته کارشــناس قرار نیســت همه چیزدان 
باشد اما فاجعه اينجاست که شاعر اين شعر 
نه تنها قیصر نیست، بلکه شعر مربوطه پر از 
غلط هم هست! ماجرا در واقع برمی گردد به 
شايعه ای که باعث شــده اين شعر در فضای 

مجازی به نام قیصر امین پور مشــهور شود. 
و تأسف اينجاســت در روز درگذشت قیصر 
امین پور، فردی به نام »بهروز اتونی« در برنامه 
»صبحانه ايرانی« شــبکه دو ســیما دعوت 
می شود تا برای يادکردن از اين شاعر معاصر، 
در روز 8 آبــان، شــعری از او بخواند. نتیجه 
شگفت انگیز است! کارشناس مهمان، اين شعر 
پرغلط لفظی و معنايی را روی آنتن می خواند 
و دو مجری برنامــه نه تنها بــه اظهارات او 

اعتراض نمی کنند بلکه حتــی، در پايان هر 
مصرع، سر به تحســین کارشناس اديب هم 
تکان می دهند و در مواقعی برای آن که نشان 
بدهند در جريــان اجرا متمرکــز و آگاه اند، 
واژگان انتهايی برخی مصرع هــا را با »دکتر 
اتونی« تکمیل می کنند! دکتر اتونی؟ کنجکاو 
شــدم و نام ايــن کارشــناس را در اينترنت 
جست وجو کردم. دو لینک ابتدايی متعلق به 
صفحه اينستاگرام و سايت خود اوست. سری 

به سايتش زدم و به نتايج جالبی رسیدم. در 
همان ابتدا »بهروز اتونی« با عنوان دکترای 
ادبیات فارسی، اسطوره شــناس و سخنران 
انگیزشــی معرفی شده اســت. فردی که در 
کانال آپارات خــود، حضورش در برنامه های 
گوناگون تلويزيونی را به عنوان کارشــناس 
بارگذاری کرده است. ماجرا به همین جا ختم 
نمی شود؛ آن طور که در وبسايت اتونی آمده، 
او مولف آثار متنوعی در حوزه روانشناســی، 

فلسفه و شخصیت شناسی هم هست! عناوين 
اين مقالات هم در نوع خود جالب است؛ روی 
جلد آثار خودشناســی و شخصیت شناسی 
اين دکتر ادبیات، گزاره ای آشــنا خودنمايی 
می کنــد: »پــس از آن غروب رفتــن اولین 
طلوع خود باش!« از خدا که پنهان نیســت 
از شــما چه پنهان، در فرهنگســرای رسانه 
هم دورهمی های نوينی برگــزار می کند. از 
کارگاه آنلاين و تعبیر خواب گرفته تا نشست 

»حال خوب« با بهره گیــری از حکايت ها و 
اشعار مثنوی مولوی! اما سوال اينجاست که 
چطور فردی با دکترای زبان و ادبیات فارسی، 
به عنوان روانشناس و ســخنران انگیزشی، 
دوسال بی وقفه در يک برنامه حاضر می شود و 
هیچ کس هم به تپق ها و گزاره های غیرمستند 
او واکنشی نشان نمی دهد؟! شعرخوانی غلط و 
نسبت دادن آن شعر کذايی به قیصر امین پور، 
واکنش های بسیاری به همراه داشت تا جايی 

که ســعید بیابانکی در گفت وگــو با روزنامه 
»هفت صبــح« تاکید کرد، ايــن اعتراضات 
و واکنش هــا تا زمــان عذرخواهی رســمی 
صداوسیما و قطع همکاری برنامه »صبحانه 
ايرانی« با »بهروز اتونی« ادامه خواهد داشت. 
در ادامه برای بررســی بیشتر ابعاد اين اتفاق 
با اسماعیل امینی و سعید بیابانکی که هر دو 
از شــاعران و  منتقدان عرصه شعر و ادبیات 

هستند به گفت وگو نشستیم. 

 اســماعیل امینی )شــاعر(: اینکه تلویزیون در 
مجموع به درست یا نادرست بودن روایت های 
شــعری اهمیــت نمی دهد و دســت اندرکاران 
این گونه برنامه ها هیچگونه حساســیتی ندارند، 
نقطه ضعف بزرگی به حساب می آید. موضوع تنها 
همین مهمان و همین برنامه نیست؛ این اتفاق در 

برنامه های دیگر نیز رخ داده است.

   شعر سعدی و عطار را هم غلط می خواند!
همین مهمان )بهروز اتونی(، تنها شعر قیصر امین پور 
را که اشــتباه نخوانده؛ او وقتی شــعر سعدی و عطار 
را هــم می خواند، با غلط می خوانــد. مجريان همین 
برنامه نیز هرگز متوجه اشتباهات کارشناس مهمان 
برنامه نشــدند. مجموعه اين اتفاقات نشان می دهد 
که تلويزيون کاملا نســبت به شــعر، بی اعتناست. 
اين اتفاق اصلا خوب نیســت. چراکه اين برنامه ها از 
تلويزيون رسمی کشور پخش می شوند. علاوه بر ما، 
مردم فارسی زبان دنیا و مدرسان و کارشناسان ادبیات 
نیز آن را دنبال می کنند. اتفاق دردناک در اين برنامه، 
تحسین مجريان و به به  گفتن مجريان به کارشناس 
همان برنامه است. يعنی نه تنها مجريان نگاه نقادانه 
ندارند و نسبت به آنچه شــنیدند معترض نمی شوند 
بلکه حتی او )کارشناس( را همراهی نیز می  کنند. نکته 
ديگر، هنگامی است که به عوامل اين برنامه ها تذکر 
می دهیم، نه تنها استقبالی نمی کنند بلکه از ما دلگیر 
هم می شــوند. چرا به ماجرا اين طور نگاه نمی کنند 
که انتقاد کارشناسان می تواند باعث پیشرفت برنامه 
بشود؟ چرا با خودشــان فکر نمی کنند که اين اتفاق 
کاملا به نفع آن هاست؟ پس از اعتراضات بنده، هیچ 
 يک از عوامل برنامه پاســخگو نبودنــد. و حتی بابت 
چنین اتفاقی عذرخواهی هــم نکردند! فردای همان 

روز، در برنامه »تقويم تاريخ« شبکه يک، که به عنوان 
يک برنامه علمی شناخته می شود، مجدد همان شعر 
)پر از غلط کــه متعلق به قیصر امین پور نیســت( به 
عنوان اثر قیصر امین پور، خوانده شــد. يعنی به جای 
اينکه کتاب و آثار قیصر را بخوانند، به جست وجو در 
فضای مجازی اکتفا می کنند و با ديدن اولین شــعر 
و اثری که به او نســبت داده می شــود، تولیدمحتوا 
می کنند. چرا از کارشناســان خبره در زمینه ادبیات 
حرفی برای گفتن دارند اســتفاده نمی کنند؟ جالب 
اســت بدانید در همین برنامه، مجری و کارشــناس 
ادبیات دارند اما دقیقا در روزی که اين کارشناس آقا 
حضور دارد، مجری خانم و کارشناس ادبیات )دکتر 

افشاريان( حضور ندارد.

   برنامه های نازل و زرد
تا آن  جايــی که ممکن اســت از تعــداد برنامه های 
وزين درحــال پخش می کاهنــد و بــه برنامه های 
اين چنینی زمان داده می شــود. ساعت ها برنامه های 
تلويزيــون در اختیــار میزبانی از چند ســلبريتی با 
شعبده بازی و سرگرمی است اما نوبت به برنامه های 
ادبی که می رســد، مدت محدود و کمی قائل اند. يک 
خطای بزرگ تلويزيون اين اســت که تصور می کند 
ســرگرم کننده بودن يک برنامه برای جذب مخاطب 
کفايت می کنــد. در هیچ جای دنیا شــبکه هايی که 
نماينده حکومت هستند، اصولا برنامه تفريحی تولید 
نمی کنند. برنامــه تفريحی معمولا در شــبکه های 
خصوصــی تولید می شــود. مــا اينجا آمیــزه ای از 
موضع گیری های رسمی و خشک داريم که به دلیل 
نداشــتن جاذبه برای مخاطب، برای تلطیف فضا از 
يک برنامه نازل و زرد اســتفاده می کنند. علت عمده 
اين اتفاق اين است که صداوسیما در نمايش رقص و 

موسیقی با محدوديت مواجه است. ما تنها تلويزيون 
دنیا هستیم که نمی توانیم ساز نمايش دهیم. به همین 
خاطر چنین محتواهای زرد و ســخیفی جايگزين، 
برنامه های ادبی و فرهنگی می شود. البته عدم نمايش 
ساز در تلويزيون يک انتخاب و تصمیم سلیقه ای است.

   سکوت ما منجر به استمرار این اشتباهات است!
راهکار جلوگیری از چنین اتفاقی واکنش نشان دادن 
علاقه مندان و دلسوزان فرهنگ و ادب است. ما معمولا 
به عنوان کارشناســان به اين وقايع واکنش نشــان 
نمی دهیم. چرا که افراد احســاس می کنند واکنش 
نشان دادن به چنین وقايعی باعث اعمال محدوديت 
و آزارشان می شــود. به اين فکر می افتند که ممکن 
اســت با واکنش نشــان دادن، از اجرا و دعوت شدن 
به برنامه های صداوسیما محروم شوند، پس سکوت 
می کنند. با خود می گويند: »حــالا مگر چه اهمیتی 
دارد؟ يک شــعر از ســعدی غلط خوانده شده، فقط 
همین!« اين اهمیت ندادن تا آنجا آسیب می زند که 
مجريان در برنامه ها و اجراهای شــان از دايره واژگان 
بی بنیان غلط اســتفاده می کنند. مثــل به کار بردن 
»گاها، خواهشا...« و کلمات و ترکیبات غلط و بی پايه 
که با استفاده زياد مجريان، در جامعه رايج می شود. 
حتی گاهی سوره های قرآنی اشتباه خوانده می شوند! 
شخصی در تلويزيون عنوان کرد »سوره مبارکه اُسرا 
و کُهُف!« همچنان بايد ســکوت کنیــم تا تلويزيون 
هر کار دلش خواســت بکند؟! حالا اگر کسی درباره 
يک وزارتخانه و نهاد رســمی صحبتی کند و بگويد 
»گربه های فلان وزارتخانه دم شــان کوتاه است...« 
هزاران روابط  عمومی و کارشــناس پیگیر و پاسخگو 
می شوند... درباره میراث فرهنگی و زبان  مادری مان 
اما هیچ حساسیت و وسواسی وجود ندارد. سال هاست 
درباره اين اتفاقات می نويســم... درســت است که 
اوقات مسئولان تلخ می شود اما همه اين ها به خاطر 

دلبستگی  به شعر و ادبیات است.

   انوشه، شکوری، اتونی و دیگران!
ملاک دعوت و استعلام از میهمانان اين گونه است که 
در مراحل تأيید معیارها، اتفاقات ديگری مد نظر قرار 
می گیرد. همان اتفاقاتی که همه می دانیم... همین 
کارشناســی که به برنامه »صبحانه ايرانی« دعوت 
شده است، نزديک دو سال اســت که به اين برنامه 
می آيد و همواره هرآنچه گفته است، هیچگونه بنیان 
علمی و مســتنداتی ندارد. فقط در فضای مجازی 
جســت وجوی کوتاهی می کند و بعد به عنوان يک 
اديب اسطوره شــناس روی آنتن زنده آن را عنوان 
می کند. پیش از اين هم ما تجربه »دکتر انوشه« را 
پشت سر گذاشتیم، همان فردی که با جعل عنوان، 
اين مسیر را رفت... همان زمان ها،  جوانی در برنامه 
»کتاب باز« گزاره هايی از روانشناسی زرد می گفت. 
حرف هايی که با واکنش انجمن روانشناسان همراه 
شــد و در انتها به گفته همین انجمن، اين شخص 
اصلا روانشناس نبود! تلويزيون در مواجهه با افرادی 
که گزاره های عوام پسند می زنند و مخاطب را پای 

آنتن نگه می دارند، احســاس می  کنــد معدن طلا 
کشف کرده اســت. حضور طولانی مدت و مستمر 
مهمان هايی نظیر کارشناس برنامه »صبحانه ايرانی« 
نشانه مقبولیت و پذيرفته شدن از سوی مردم نیست! 
در واقع مثل يک بازيگر تبلیغاتی اســت که با تکرار 
آگهی، مدام مقابل چشم بیننده قرار دارد و شهرت 
را تجربه می کند. اين افراد بــا اقدامات برنامه  ريزی 
شده و هزينه های گسترده اقدام به جذب مخاطب 
می کنند. افرادی که حرف های پــوچ و باطل را به 
مخاطب منتقل می کنند. آنچه اين فرضیه را تقويت 
می کند، اين است که چطور ممکن است فردی دو 
سال تحت عنوان کارشــناس به اين شکل کار کند 
اما حتی يک نفــر هم در دســتگاه طويل و عريض 
صداوسیما متوجه خطاها و بی دانشی او نشود؟ من 
گمان می کنم کاملا در دعوت از اين گونه کارشناسان 
با داد و ســتد مواجه ايم! در انتها تأکید می کنم که 
زبان فارســی تنها برای دبیران ادبیات نیست! اين 
زبان میراث مشترک همه ماســت، اين طور نیست 
که تنها معلم ادبیات در قبال زبان فارسی دلسوز و 
کنشگر باشد! اين زبان مثل تخت جمشید و میدان 
نقش جهان و هر بنای تاريخی ديگری میراث ماست. 
هیچکس حق تخريب و شوخی با آن را ندارد. يکی از 
مهم ترين ارکان هويتی ما زبان فارسی است. اين طور 
دســت انداختن شعر و ادبیات شايســته تلويزيون 

نیست!

سعید بیابانکی )شــاعر(: اینکه شــعر غلط خوانده 
می شود، در وزارت ارشاد به آن مجوز داده می شود 
و در رســانه ملی پخش می شــود، اصلا چیز تازه ای 
نیست. اما نسبت دادن یک متن سست، ناتندرست، 
ضعیف و بی سروته به نام یک شاعر بزرگ آن هم از 
سوی فردی که رسانه  ملی او را ادیب و اسطوره شناس 
معرفی می کند، واقعا غیرقابل تحمل است. دقیقا در 
روز درگذشت قیصر امین پور )8 آبان(. من همان روز 
دزفول بودم و در آرامگاه قیصر برنامه شعرخوانی با 
جمعیت بالای دوستداران او را داشتیم. اتفاقا همان 
روز با من برای برنامه ای در صداوسیما به مناسبت 
درگذشت قیصر امین پور، تماس گرفته شد و دعوت 

کردند اما از حضور در برنامه منصرف شدم.

   حداقل توقع ما عذرخواهی صداوسیما است
نخستین بار نیست که اين شعر سست به قیصر نسبت 
داده می شــود، اولین باری که خوانده شــد و ما نسبت 
به آن واکنش نشــان داديم در برنامه »دورهمی« بود 
که مهمان برنامه که از قضــا بازيگر هم بود همان متن 
پرت وپلا را خواند و شــاعر آن را قیصر امین پور معرفی 
کرد. حداقل توقع  ما عذرخواهی صداوســیما بود. ولی 
زمانی که يک کارشــناس روی آنتن زنده تحت عنوان 
اديب و اسطوره شــناس چنین چیزی را بیان می کند، 
واقعا غیرقابل تحمل اســت. اتفاقا دوستان، مستندات 
بسیاری از همان کارشــناس در تلويزيون پیدا کردند 
که آثار ديگر شعرا نیز با غلط وزنی و اشتباهات فاحش 
خوانده. کنشی که دوست داشــتیم صداوسیما از خود 
نشــان دهد عذرخواهی کردن بود. اينکه دو مجری در 
کنار او بنشینند و حتی تحسین هم کنند، يک فاجعه 
ملی است! خب عزيز من! کسی که مهمان و کارشناس 
ادبی اســت و از او برای حضور در برنامه صداوســیما 
دعوت شده است، نمی داند مجموعه آثار قیصر امین پور 
توسط انتشارات »مرواريد« به چاپ رسیده است؟ اصلا 
خودش اين کتاب را نــدارد؟ من خودم همین کتاب را 
رايگان به او کادو می دهم، آن را شب قبل از حضور در 
برنامه بخواند تا با آمادگی برود؛ نه اينکه با جست وجو در 
فضای مجازی اولین مطلبی که ديدی را بخوانی و بگويی 
عجب چیزی! اين نشان می دهد اين فرد دانش اين کار را 
ندارد. به تازگی خانواده قیصر نیز به اين موضوع واکنش 
نشان دادند. اين اعتراضات و واکنش ها تا زمان راه  ندادن 
اين فرد به صداوسیما و عذرخواهی عوامل برنامه ادامه 
خواهد داشت! درست است که تلويزيون ديگر مثل سابق 
نیست و بســیاری آن را خالی کردند اما هیچ يک از اين 
دلايل نبايد باعث شــود تا از افراد بی دانش در برنامه  ها 
استفاده شــود. اين کار بی احترامی به حوزه فرهنگ و 
ادب است. هنگامی که اين روند ادامه پیدا می کند، اين 
احتمال به ذهن خطور می کند کــه تلويزيون اصرار بر 

دعوت اين کارشناس دارد!

   مگر مسعود فراستی عذرخواهی نکرد؟
مگر مسعود فراستی منتقد ســینمايی بزرگی نیست؟ 
وقتی در برنامه »کتاب باز« ده بیت از شعر فردوسی را با 
سی غلط خواند، بلافاصله پس از واکنش ها، عذرخواهی 

کرد. معذرت خواهی چیزی از کسی کم نمی کند. وقتی 
مرا برای برنامه ای دعوت می کنند، از آنها درباره سوالات 
و محتوای برنامه می پرسم تا بتوانم خودم را آماده کنم و 
مطالعه کنم. چند کتاب و منبع با خودم به همان برنامه 
می برم تا مســتند صحبت کنم. نه اينکــه هر چه را در 
اينترنت ديدم، بدون تحقیق روی آنتن عنوان کنم. چرا 
بايد با آثار بی سروته و بدون منبعی که به شعرای بزرگ 
نسبت می دهیم، ادبیات را به تمسخر بگیريم؟ مگر به 
جز شعر و ادبیات ديگر چه چیزی برای مان باقی مانده 
است؟ در روزگاری که منابع و انرژی های بی شمارمان 
هدر می روند و از دست شــان می دهیم، حداقل از شعر 

مراقبت کنیم !

   ادبیات میراث ملی ماست
صداوســیما اين بلا را خودش ســر خودش آورد. در 
دهه نود، ســال های 94-95 برنامه »نقد شعر« را اجرا 
می کردم. برنامــه ای زنده و پرمخاطب که يک ســال 
روی آنتن رفت. در اين برنامه بود که برای نخستین  بار 
صدا و تصوير فروغ فرخزاد در آن منتشــر شد و درباره 
فروغ برنامه ساختم. بنیاد علمی و اتاق فکر اين برنامه، 

مطالعه را به شدت جدی می گرفت. از آن برنامه حتی 
يک غلط نمی توان پیدا کرد؛ اگر کســی حرف سخیف 
و يا نســنجیده ای پیدا کرد، من بــه او جايزه می دهم! 
تلويزيون خودش کارشناسان و برنامه سازان خوبش را 
از دست داد. در مواقعی سیاسی کاری ها، اولويت داشته 
است. روز به روز هم با ريزش مخاطب مواجه بوده است. 
عوامل ســازمان صداوســیما بايد به فکر آشتی دادن 
مخاطبان با برنامه هايش باشــد نه اينکه کاری کند که 
حتی افرادی که به آن علاقه منــد بودند هم تمايلی به 
حضور در صداوسیما ندارند. بارها از من دعوت کردند 
دوباره به تلويزيون برگردم، اما پاسخم اين است: جايی 
که اين کارشناس دعوت می شود، من نبايد باشم! چرا 
بايد بیايم؟ از همین رو تلويزيــون از افراد فرهیخته و 
مطلع خالی شده است. اين شــیوه تلويزيون، معنی به 
تمسخر گرفتن شعر و ادبیات ماست. ادبیاتی که میراث 

ملی همه ماست.

   نشر اکاذیب که شاخ و دم ندارد!
از همان سال ها، روند دعوت از مهمانان در برنامه های 
تلويزيون، بر اســاس انتخاب موضوع و فهرست عنوان 

شده از سوی اتاق فکر و عوامل برنامه صورت می گرفت. 
در اين مواقع با مشکل بسیار کمی مواجه شديم. به طور 
مثال، به خاطر دارم در طول يک ســال، بیش از 150 
میهمان دعوت شدند و تنها با حضور دو نفر موافقت نشد! 
دخالتی برای حضور کارشناسان در برنامه وجود نداشت. 
به دوستان سازمان گفته می شد که اين افراد در رشته 
ادبیات صاحب نظر هســتند و معیارهای ديگر برای ما 
ملاک نیست! عوامل سازمان به من و گفته هايم اعتماد 

می کردند و مهمانان مد نظرمان به برنامه می آمدند. 

   چه کسی این کارشناس را معرفی کرده؟!
در برنامه »صبحانه ايرانی« سردبیر برنامه يکی از افرادی 
اســت که بايد انتخاب های فرهنگــی و ادبی اش مورد 
پرسش قرار بگیرد. بايد ديد چه کسی اين کارشناس را 
به عنوان اديب و اسطوره شناس معرفی کرده است؟! بد 
نیست بدانید همین کارشناس پیش از اينکه شعر قیصر 
را بخواند، اشعار ديگر از شعرای ديگر را نیز غلط خوانده 
بود! از گلستان تا اشعار معاصر، تمام شعرخوانی های او 
با غلط های متعدد وزنی و واژگانی اســت. نشر اکاذيب 
و جعل فقط نقل قول های فضای مجازی نیســت. اين 
موضوع ابعــاد گوناگونی دارد. اينکــه روی آنتن زنده 
شعری بی نام به يک شــاعر بزرگ نسبت داده شود هم 
نشر اکاذيب اســت و خانواده قیصر امین پور به سادگی 

می توانند، از اين کارشناس شکايت کنند!

غلط اندر غلط!
 انتقاد تند شاعران و منتقدان به اشتباهات فردی به نام »بهروز اتونی« که دو سال است به عنوان ادیب  و اسطوره شناس به برنامه »صبحانه ایرانی« شبکه دو دعوت می شود 

 »اتونی« در آخرین فهرست سوتی های خود، شعری پر از غلط را که اصلًا متعلق به قیصر امین پور نیست، در سالگرد درگذشت این شاعر به نام او سند زد و خواند!

این آقا را چه کسی به تلویزیون معرفی کرده؟!انوشه، شکوری، اتونی و دیگران!

  سفرهایی نزد مردگان
نگاهی به کتاب اوژن یونسکو، نویسنده مشهور رومانیایی

 شرق و غرب
نگاهی به کتاب »هاروکی موراکامی به دیدار هایائو کاوای می رود«

   جایزه  جایزه  حاشیه  درگذشت

»پرسیوال اورت« برنده بخش داستانی هفتاد و 
پنجمین دوره از جايزه ملی کتاب آمريکا شد. او 
برای نگارش رمان »جیمز« که بازنويســی از اثر 
»ماجراهای هاکلبری  فین« نوشته »مارک تواين« 
است، مبلغ 10 هزار دلار را به عنوان برنده جايزه 
ملی کتاب داستانی دريافت کرد. اين جايزه يکی 
از معتبرترين جوايــز ادبی ايالات متحده آمريکا 
محسوب می شود. »گاردين« نوشت، اين نويسنده 
۶۷ ساله همچنین برای نگارش رمان »جیمز« 
که بیشتر روی داستان شخصیت »جیم« تمرکز 
دارد، به فهرســت نامزدهای نهايی جايزه بوکر 
امســال راه يافته بود و پیش از اعلام برنده نهايی 
»بوکر«، در سايت های پیش بینی به عنوان يکی از 
شانس های اصلی دريافت بوکر در نظر گرفته شده 
بود، با اين حال اين جايزه به »ســامانتا هاروی« 
رسید. »اورت« که پیشتر رمان »پاک کردن« را به 

نگارش درآورده است و در سال 2023 يک فیلم 
برنده اســکار با اقتباس از آن ساخته شده است، 
امسال برای کســب جايزه ملی کتاب آمريکا در 
بخش داستانی با »میراندا جولای«، نويسنده و 
فیلمساز برای رمان »هر چهار نفر«،  »پمی آگودا« 
برای نگارش نخســتین مجموعه داستان های 
کوتاه خود با عنوان »گوستروت«، »کاوه اکبر« 
برای خلق نخستین رمان خود با عنوان »فدايی«، 
»هشام مطر« با رمان »دوستان من« رقابت کرد. 
همچنین در بخش غیر داستانی جايزه ملی کتاب 
آمريکا »جیسون دلئون« برای نگارش »سربازان 
و پادشاهان« به عنوان برنده جايزه 10 هزار دلاری 
انتخاب شد. علاوه  بر اين »لینا خلف تفاحه« شاعر 
 ـآمريکايی برای مجموعه شعر »چیزی  فلسطینی 
درباره زندگی کردن« به عنوان برنده جايزه 10 

هزار دلاری شاخه شعر معرفی شد.

بازگشت هاکلبری فین
شونتارو تانیکاوا، پیشگام شعر مدرن ژاپن که با 
فاصله گرفتن از هايکو و ديگر سنت ها، شعری 
احساســی و در عین حال گفت وگومحور خلق 
می کرد، در سن 92 ســالگی درگذشت. او در 
سال 1952 با اثر نخست خود »دو میلیارد سال 
نوری تنهايی« جهان ادبیات را شگفت زده کرد. 
اين اثر جسورانه، نگاهی به زندگی روزمره داشت 
و با زبانی ساده اما پر از احساس و تصاوير زنده، 
به نگارش درآمد. اين کتــاب که پیش از »صد 
ســال تنهايی« اثر گابريل گارسیا مارکز نوشته 
شــده بود، به يکی از پرفروش ترين آثار تبديل 
شد. يکی ديگر از آثار معروف او، ترانه های »بازی 
با واژه ها« است که تجربه ای ريتمیک در کنار هم 
قرار دادن واژه های با آواهای مشــابه است. اين 
شاعر در مصاحبه ای در سال 2022 گفته بود: 
»برای من زبان ژاپنی مانند زمین اســت. مثل 

يک گیاه، ريشــه هايم را در آن قرار می دهم، از 
مواد مغذی زبان ژاپنی تغذيه می کنم و برگ ها، 
گل ها و میوه هايم را رشد می دهم.« تانیکاوا به 
جست وجوی شعر نه تنها در موسیقی تکراری 
کلمات، بلکــه در جادوی نهفتــه در چیزهای 
کوچــک می پرداخت. يکی از آثــار او با عنوان 
»می خواستم نیمه شب در آشپزخانه با تو حرف 
بزنم«، نشــان دهنده اين نگاه اســت. تانیکاوا 
يک حســرت در زندگــی داشــت و آن اينکه 
تحصیلاتش را به پايان نرسانده بود، چراکه در 
جوانی و در اوج شــهرت، مدرسه را ترک کرده 
بود. از جملات معروفش اين بود که: »کنجکاو 
هستم وقتی بمیرم، به کجا خواهم رفت. البته 
نمی خواهم دردی داشته باشم. نمی خواهم بعد 
از يک جراحی بزرگ بمیــرم. فقط می خواهم 

يکباره بمیرم.«

کمال داوود، نويسنده فرانسوی-الجزايری که به 
تازگی با رمان خود با عنوان »دهه سیاه« موفق 
به کسب جايزه گنکور، مهم ترين جايزه ادبی در 
فرانسه شده است، از ســوی بازمانده ای از جنگ 
داخلی الجزاير به استفاده از داستان شخصی اش 
بدون رضايت متهم شــده است. اين اتهامات که 
شامل نقض محرمانگی پزشکی نیز می شود، به 
شــکايات حقوقی در الجزاير منجر شــده است. 
ســعده عربان که اکنون 30 ســاله اســت، در 
شش سالگی از يک حمله وحشیانه در جريان دهه 
سیاه الجزاير، بین سال های 1992 تا 2002، جان 
سالم به در برد. در سال 1993، روستای او در شهر 
تیارت مورد حمله قرار گرفت و او از اين حمله با 
گلويی نیمه بريده و تارهای صوتی آســیب ديده 
جان به در برد. بســیاری از همسايگانش کشته 
شدند و خانواده اش از هم پاشید. عربان می گويد 

زندگی خود را در شــخصیت اصلی رمان، آئوبه، 
بازشــناخته اســت. او ادعا می کند کمال داوود 
اين رمان را بدون اجازه او منتشر کرده، با وجود 
آنکه او بارها درخواست های داوود برای اقتباس 
داستانش را رد کرده بود. اين بازمانده جنگ در 
گفت وگو با راديو بین المللی فرانسه )RFI( اظهار 
داشت: »من دوست ندارم درباره داستان زندگی ام 
صحبت کنم. اين چیزی است که در زندگی مرا 
آزار می دهــد.« عربان همچنیــن ادعا می کند 
روانپزشکش، عايشــه دهدوح، که همسر داوود 
است، محرمانگی پزشکی را نقض کرده و جزئیات 
درمان او را با همسرش به اشتراک گذاشته است. 
شکايات که در ماه اگوست ثبت شد، اين زوج را به 
استفاده از داستان شخصی عربان بدون رضايت و 
نقض قوانین الجزاير در مورد محرمانگی پزشکی 

متهم می کند.

کتاب »سوال شماره ۷« نوشته »ريچارد فلاناگان« 
به عنوان اثر برگزيده جايزه ادبیات غیرداســتانی 
»بیلی جیفورد«  انتخاب شــد تا اين نويســنده 
استرالیايی به نخستین فردی تبديل شود که هم اين 
جايزه و هم جايزه بوکر را دريافت کرده. »گاردين«  
نوشته فلاناگان در سخنرانی دريافت جايزه خود 
گفته است تا زمانی که مســئول مديريت بودجه 
اين جايزه، برنامه ای برای کاهش سرمايه گذاری 
خود در استخراج ســوخت های فسیلی و افزايش 
ســرمايه گذاری در انرژی هــای تجديدپذير ارائه 
نکند، جايزه 50000 پوندی را نمی پذيرد. »سوال 
شماره ۷« که بخشی از آن خاطرات، بخشی از آن 
رمان و بخشی از آن تاريخی است، در حقیقت به 
تلاش »فلاناگان«  برای درک والدين خود و زادگاه 
خود يعنی »تاسمانی« می پردازد. شرکت »بیلی 
جیفورد«  که از سال 201۶ حمايت مالی اين جايزه 

ادبی را برعهده داشته است، در سال های اخیر به 
دلیل سرمايه گذاری هايش در سوخت های فسیلی 
و شــرکت های مرتبط با رژيم صهیونیستی مورد 
انتقاد قرار گرفته است. »بوکر« و »بیلی جیفورد«  
همواره به عنوان معتبرتريــن جوايز ادبی بريتانیا 
به ترتیب برای ادبیات داســتان و غیرداستان در 
نظر گرفته شــده اند. »فلاناگان« در سال 2014 
برنده جايزه »بوکر« شد، برای داستان يک پزشک 
تاسمانیايی که اسیر جنگی ژاپنی می شود. جايزه 
»بیلی جیفورد« )که قبلا به عنوان جايزه ساموئل 
جانسون شناخته می شد( از ســال 1999 برگزار 
می شود، اما اين نخستین باری است که يک برنده 
سابق »بوکر« به عنوان برنده اين جايزه نیز انتخاب 
می شود. نامزدهای نهايی امسال از بین 349 کتابی 
که از فاصله يکم نوامبر 2023 تا 31 اکتبر 2024 در 

بريتانیا منتشر شده است، انتخاب شدند.

سوال شماره 7اتهام سرقت داستانیدو میلیارد سال نوری تنهایی!

 تنها شعر قیصر امین پور را که 
اشتباه نخوانده؛ او وقتی شعر 

سعدی و عطار را هم می خواند، 
با غلط می خواند. وقتی هم به 

عوامل این برنامه ها تذکر 
می دهیم، نه تنها استقبالی 

نمی کنند بلکه از ما دلگیر هم 
می شوند.

 همین کارشناسی که به برنامه 
»صبحانه ایرانی« دعوت شده 

است، نزدیک دو سال است که 
به این برنامه می آید و همواره 
هرآنچه گفته است، هیچ گونه 

بنیان علمی و مستنداتی ندارد.
 شخصی در تلویزیون سوره 

مبارکه »کَهف« را خواند »کُهُف« 
و به سوره »اَسرا« گفت »اُسرا«! 

همچنان باید سکوت کنیم تا 
تلویزیون هر کار دلش خواست 

بکند؟! 

کته
ن

نسبت دادن یک متن سست، 
ناتندرست، ضعیف و بی سروته 
به نام یک شاعر بزرگ آن هم از 
سوی فردی که رسانه  ملی او را 
ادیب و اسطوره شناس معرفی 
می کند، واقعا غیرقابل تحمل 

است 
اتفاقا دوستان، مستندات 

بسیاری از همان کارشناس در 
تلویزیون پیدا کردند که آثار 
دیگر شعرا نیز با غلط وزنی و 

اشتباهات فاحش خوانده
سردبیر برنامه »صبحانه 

ایرانی« یکی از افرادی است که 
باید انتخاب های فرهنگی و 
ادبی اش مورد پرسش قرار 

بگیرد. باید دید چه کسی این 
کارشناس را به عنوان ادیب و 
اسطوره شناس معرفی کرده 

است؟!

کته
ن
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   گزارش

شکســت 0-4 مقابل تاتنهام باعث شــده که پپ به 
آمار و ارقامی برســد که هرگــز در دوران حرفه ای 
خود نديده بود و اين شکســت، بزرگ ترين بحران 
منچسترســیتی در دوران گوارديولا را تشديد کرده 
اســت. اين همچنین بدترين دوره نتايج پپ از زمان 
ورود به مربی گری در سال 2007 است. اعداد دروغ 

نمی گويند: آنها ويرانگر هستند.
ســیتی ممکن اســت با تحريم هــای احتمالی به 
دلیل 115 تخلف مواجه شــود و اگرچه در باشــگاه 
خوش بینی وجود دارد، اما او به وضــوح بیان کرده 
اســت که اگر در نهايت اين اتفاق بیفتد: »چه اتفاقی 
می افتد اگر ســقوط کنیم؟ من اينجــا خواهم بود. 
نمی دانم به کدام دســته ما را خواهند فرســتاد، اما 
ســال بعد صعود خواهیم کرد، صعود خواهیم کرد و 
به لیگ برتر بازخواهیم گشت. قبلا اين را می دانستم 
و اکنون هم همین احســاس را دارم«، پپ اين را با 
اطمینان گفت امــا با اين روندی که ســیتی دارد و 
بعد از 5 شکست متوالی، به نظر سیتیزن ها مسیری 
را در پیش گرفته اند که برای ســقوط به هیچ حکم 

انضباطی اي نیاز ندارند. 
پنج؛ بیايید از ابتدا شروع کنیم. پنج امتیاز فاصله بین 
لیورپول )صدرنشین( و سیتی در حال حاضر است. 
اين فاصله می تواند به هشت امتیاز برسد اگر قرمزها 
ديروز ساوتهمپتون را شکست داده باشند. به علاوه، 
يکشنبه بعد لیورپول و سیتی در لیگ برتر به مصاف 

هم می روند. مسابقه ای که می تواند شکاف )تقريبا( 
نهايی در مبارزه برای عنوان قهرمانی را ايجاد کند.

پنج؛ پنج همچنین تعداد شکســت های متوالی ای 
است که گوارديولا در تمام رقابت ها جمع کرده است. 
او 2-1 به تاتنهام )جــام اتحاديه(، 2-1 به بورنموث 
)لیگ(، 4-1 به اسپورتینگ )لیگ قهرمانان(، 2-1 به 
برايتون )لیگ( و 0-4 به تاتنهام )لیگ( باخته است. 
هرگز در دوران مربی گــری خود پنج بازی متوالی را 

نباخته بود.
742 روز؛ اين مدت زمانی است که سیتی در اتحاد 
شکست نخورده بود. آخرين تیمی که در خانه سیتی 
را شکست داد، برنتفورد )1-2( در 12 نوامبر 2022 
بود. اين رکورد تاريخی، رکورد 52 بازی )35 در لیگ 

برتر( بدون شکست در خانه را شکست.
0-4؛ شکست مقابل تاتنهام همچنین سنگین ترين 
شکست خانگی گوارديولا در دوران مربی گری است. 
به عنوان مربی سیتی، او قبلا 4-0 به اورتون در لیگ 
برتر در سال 2017 و با بارسلونا در لیگ قهرمانان در 
ســال 2016 باخته بود. در بايرن، همچنین در لیگ 
قهرمانان، پس از شکست 0-4 مقابل رئال مادريد در 

سال 2014 حذف شد.
شکســت 0-4 مقابل تاتنهام بزرگ ترين شکســت 
سیتی از زمان انتقال به اتحاد است. برای يافتن يک 
شکست مشابه بايد به شکست 1-5 مقابل آرسنال در 

سال 2003 بازگرديم.

55.5 درصد؛ اين درصد پیروزی های منچسترسیتی 
بدون رودری است. درصدی بســیار کم در مقايسه 
با71/4درصد پیروزی هايی که آبی ها با حضور هافبک 
اسپانیايی در زمین دارند. جالب اينجاست که از زمانی 
که رودری توپ طلا را برد )29 اکتبر(، ســیتیزن ها 

هیچ مسابقه ای را نبرده اند.
9؛ تعداد شکســت هايی اســت که گوارديولا مقابل 
تاتنهام در تمــام رقابت ها تجربه کرده اســت. اين 
بیشترين تعداد شکســت مقابل يک تیم در دوران 
حرفه ای اوست. او يک بار کمتر، 8 بار، مقابل چلسی، 
لیورپول و منچستريونايتد باخته است. از آن زمان، 
سیتی پنج بازی متوالی در تمام رقابت ها نباخته بود. 

مربی آن زمان استوارت پیرس بود. 
در نهايــت، بايد بــه پايــان يکــی از طولانی ترين 
رکوردهای بدون شکست در خانه در لیگ برتر اشاره 
کرد: برای منچسترســیتی رکورد بازی های بدون 
شکست به عنوان میزبان در لیگ از دسامبر 2022 
ادامه داشــت و به مجموع 35 بازی رسید. فقط پنج 
رکورد بالاتر از اين وجود دارد: چلسی مورينیو با 86 
بازی بین مارس 2004 و اکتبر 2008؛ لیورپول با 68 
بازی از می 2017 تا ژانويه 2021، خود سیتی با 37 
بازی بین دسامبر 2010 و دسامبر 2012 و دو رکورد 
از منچستريونايتد، يکی با 36 بازی )دسامبر 1998 تا 
دسامبر 2000( و ديگری با 35 بازی )دسامبر 1994 

تا اکتبر 1996(.

   پاختاکور؛ سقوط یک قهرمان
اســتقلال در چارچــوب هفتــه پنجــم دور 
گروهی لیگ نخبگان بايد ديداری حســاس و 
سرنوشت ســاز را برابر پاختاکور ازبکستان به 
انجام برســاند که فصل کابوس واری را پشت 

سر می گذارد. 
   بعد از پنج سال قهرمانی از دست رفت

پاختاکور پس از کســب 5 عنــوان قهرمانی 
متوالی، در اين فصل به واسطه تغییرات زيادی 
که در ترکیب تیم  ايجاد شــد با افت شديدی 
مواجه شده  و حالا در فاصله يک هفته تا پايان 
ســوپرلیگ، در جايگاه ششم ايســتاده  و در 
بهترين حالت می تواند رتبه چهارم را به دست 
بیاورد. روی ديگر سکه هم سقوط يک  پله ای به 

رتبه هفتم است. 
   بهتریــن خط حمله ازبکســتان، ناکام 

در آسیا
پاختاکــور علی رغم جايگاه نازلــش در لیگ، 
توانســته بهترين خط حمله لیــگ را به خود 
اختصاص دهد و بیش از هــر تیم ديگری گل 
بزند. آ نها پس از 25 بازی، 42 گل وارد دروازه 
رقبا کرده انــد و از 13 تیم ديگــر بیش تر گل 
زده اند. نکته عجیب ماجرا اينجاست که شیرها 

در 4 بازی قبلی شان در لیگ نخبگان فقط يک 
گل به ثمر رســانده اند که آن هم در مصاف با 

پرسپولیس بود.
   اَندیجان، تنها قربانــی پاختاکور در 6 

بازی اخیر
پاختاکور طی 6 مســابقه رسمی اخیرش روند 
جالبی نداشــته و فقط به يک پیروزی دست 
يافته اســت. شاگردان ســتاره اسبق تیم ملی 
ازبکستان و باشگاه ديناموکیف اوکراين موفق 
شدند با نتیجه 3 بر يک از سد انَديجان بگذرند. 
آ نها پس از اين پیروزی، 3 مرتبه به میدان رفتند 
و به ترتیب مقابل الريان، نوفباخور و اولمالیق 

شکست خوردند.
   آقای گل بلامنازع لیگ ازبکســتان هم 

نیست؟
شنیده ها حکايت از آن دارد که دراگان چران، 
ستاره صربستانی پاختاکور به دلیل اختلاف با 
کادرفنی در مصاف با اســتقلال غايب خواهد 
بود. اين بازيکن کهنه کار و 190 سانتی متری 
که سابقه گلزنی مقابل اســتقلال را دارد و در 
اين فصل نیز به پرسپولیس گل زد، در آخرين 
مسابقه حضور نداشــت و حالا احتمال دارد به 
بازی دوشنبه شب هم نرسد. چران طی 5 فصل 

قبلی سوپرلیگ ازبکستان عنوان آقای گلی را 
به دســت آورد و در همین فصل نیز علی رغم 
نمايش ضعیف تیمش با 13 گل، صدرنشــین 
جدول گلزنان است و تا ششــمین آقای گلی 

متوالی فاصله چندانی ندارد. 
   یکی از چهار تیم بدون برد لیگ نخبگان 

مقابل استقلال
پاختاکور در کنار تیم های پرسپولیس، الشرطه 
و العین، جزو تیم های بدون برد اولین دوره لیگ 
نخبگان تا پايان هفته چهارم به حساب می آيد. 
آ نها همانند رقیب سنتی استقلال، 2 تساوی و 2 
باخت برا يشان به ثبت رسیده و نکته عجیب اين 
است که هر 2 مسابقه خانگی را واگذار کرده اند.

   الریان؛ وسط بحران
الريان پــس از اين که فصل را با پويا اســبقی 
اســتارت زد، به دلیل نتايج ضعیف، دست به 
تغییر سرمربی خود زد و يونس علی را به عنوان 
سکان دار جديد معرفی کرد. با اين وجود اوضاع 
بد اين تیم تغییر چندانی نکرد و همه چیز مثل 

سابق است.
   فاصله 2 امتیازی با منطقه سقوط

الريان در حال حاضر بــا 10 امتیاز در جايگاه 
هشتم جدول رده بندی لیگ ســتارگان قطر 

قرار دارد. آنها بعد از شکست خانگی 2-1 برابر 
الريان وضعیت شــان در جدول خطرناک تر از 
گذشته شــد و حالا با الشحانیه در رده يازدهم 
فقط 2 امتیاز فاصله دارند. کمتر کســی توقع 
داشت نايب قهرمان فصل قبل حالا در آستانه 
پايان نیم فصل نخست، اين قدر با بالای جدول 
فاصله داشته باشد. شــیرها در استارزکاپ نیز 
حذف تلخــی را تجربه کردند و بــا 2 گل به ام 
صلالِ پاتريس کارتــرون باختند و از صعود به 

نیمه نهايی بازماندند.
   یک برد در هفت بازی اخیر

اوضاع بد الريان مربــوط به يکی،دو بازی اخیر 
نمی شــود و آ نها فارغ از اينکه هر سه مسابقه 
پیشین خود را واگذار کرده اند و در هر مسابقه 
حداقل 2 گل دريافت کرده اند؛ طی هفت بازی 
گذشته شــان نیز فقط يک مرتبه طعم برد را 
چشیده اند که مربوط به پیروزی برابر پاختاکور 
در لیگ نخبگان می شــود. آنهــا در اين مدت 
به تیم های الاهلی عربســتان، الاهلی، السد، 

ام صلال و الشمال باخته اند.
   یک کلین شیت در 15 بازی

يکی از نقاط ضعف اصلی تیم سرشناس قطری 
در اين فصــل، عملکرد ضعیــف در فاز دفاعی 

بوده اســت. آ نها تا به اين جای لیگ ستارگان 
با دريافت 20 گل در 10 بازی، ســومین خط 
دفاعی ضعیف مســابقات را به خود اختصاص 
داده اند و در 15 بازی رسمی اخیر فقط در ديدار 
با پاختاکور موفق شــدند کلین شیت کنند و 

دروازه شان را بسته نگه دارند. 
   6 بازی بدون برد در خانه

نماينده بحران زده فوتبــال قطر در حالی در 
ورزشــگاه احمدبن علی میزبان شــاگردان 
خوان کارلوس گاريدو اســت کــه اوضاعش 
اصلا در ديدارهای خانگی خوب نبوده است. 
آنها در مجموع مســابقات رسمی اين فصل، 
10 بازی خانگی داشته اند که ماحصل آن 4 
برد، 4 باخت و 2 تســاوی بوده است. ماجرا 
وقتی غم انگیز می شــود که آ نها طی 6 دوئل 
اخیر خانگی شــان بردی نداشــته اند و چهار 
مرتبه به عنــوان تیم بازنده میــدان را ترک 
کرده اند. بايد ديد در جدال دوشنبه شب الريان 
و پرسپولیس، نماينده ايران می تواند به اولین 
پیروزی خود در اين فصــل از لیگ نخبگان 
دســت پیدا کند يا خیر. ناکامی در اين ديدار 
گاريدو و تیمش را برای صعود به مرحله بعدی 

بسیار دشوار خواهد کرد.

هیچ کس با آوردن اسم شما 
معروف نمی شود

علیرضا بیرانوند حدود يک سال پیش در مصاحبه ای گفته بود: »من با 
قدرت می گويم. اين نسلی که من بودم بهترين نسل تاريخ فوتبال ايران 
است و در اين 10، 12 سالی که در تیم ملی بودم، هیچ تیمی را مثل اين 

تیم يک دل نديدم. راحت می توانستیم يک اتفاق بزرگ را رقم بزنیم. 
واقعا خیلی سخت بود. اين اتفاقی که برای من و تیم ملی افتاد، تا يکی 

دو ماه فراموش نمی شود. می توانستیم راحت قهرمان بشويم ولی برخی 
مواقع اتفاقاتی می افتد، تمرکز آدم از دست می رود.« او اين ادعا را بارها 

و بارها چه در مصاحبه ها و چه به اشکال مختلف تکرار کرده است. اما 
چطور می توان نسلی که حتی يک بار هم قهرمان آسیا نشده را با چنین 
قاطعیتی، بهترين نسل تاريخ تیم ملی ايران دانست؟ جالب اينکه وقتی 

کسی از عملکرد خط دفاعی و علیرضا بیرانوند انتقاد می کند که چرا 
از تیم هايی مثل قرقیزستان و کره شمالی در نیمه های دوم، چهار گل 
خورديم، بیرانوند مدعی می شود عده ای برای معروف شدن، اسم او را 

می آورند!
خطاب به علیرضا بیرانوند بايد گفت آيا به عملکرد خط دفاعی تیم 

ملی و خود شما در اين مسابقات نقدی وارد نیست؟ چهار گل خورده از 
کره شمالی و قرقیزستان جای دفاع هم دارد؟ وقتی تیم ملی کلین شیت 
می کند، شما از تعريف ها کیف می کنید ولی به وقت گل خوردن، تحمل 

انتقاد را نداريد؟ بازهم بايد تعريف شود؟ بايد بگويیم ممنون که بیشتر از 
اين گل نخورديد؟

بازيکنان تیم ملی شکافی بین خودشان و مردم ايجاد کرده اند که 
روز به روز بیشتر می شود. کسی منکر اين نیست که تی ملی از لحاظ 

آماری خوب نتیجه گرفته ولی وقتی ايران به جام جهانی می رود و اين 
همه تمجید و تعريف انجام می شود، گويا بازيکنان بد عادت شده اند! 

وقتی ظرفیت وجود نداشته باشد، همین هم می شود. چرا اين فضا ايجاد 
شده که کسی حق انتقاد ندارد؟ 

اگر کسی می گويد تیم ملی در دفاع بد است و بايد بازنگری شکل بگیرد، 
می بیند که تیم ملی راحت از تیم های درجه چند آسیا گل می خورد و... 
پس وقتی مشکلی هست، چرا بايد آن را انکار کرد و به کسانی که دلسوز 

تیم ملی هستند حمله کرد؟
خطاب به علیرضا بیرانوند و ساير بازيکنان تیم ملی بايد گفت هیچکس 

با اسم بردن از شما، معروف نمی شود. خیال تان راحت. گويا فراموش 
کرده ايد خود شما روزگاری با اسم بردن از ساير نفرات معروف شديد 

و حالا که در نقطه ای مطلوب هستید، فراموش کرده ايد از کجا به کجا 
رسیده ايد. محبوب شدن مهم نیست، محبوب ماندن مهم است. کاش 

علیرضا بیرانوند ببیند چند سال پیش کجا بود و چقدر محبوبیت داشت 
و امروز کجاست و چقدر محبوبیت دارد! 

منبع: طرفداری
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آموزش حضور صحیح در نشست خبری برای هانسی فلیک!
شنبه شب، بارسلونا در حالی که دو بر صفر از میزبانش سلتاويگو پیش بود، دو گل خورد و مقابل اين تیم به تساوی رسید. 
هانسی فلیک سرمربی بارسلونا در نشســت خبری خود بعد از اين بازی گفت: »اين مساوی فقط نتیجه بازی ضعیف 
در 10 دقیقه نبود، کل بازی بد بوديم. ما امروز بازی بسیار بدی انجام داديم و بايد بگويم مستحق پیروزی نبوديم. اين 
نتیجه مربوط به کل تیم است. ما با هم می بريم و با هم می بازيم.« می بینید چه مربیان ساده لوح و نادانی پیدا می شوند؟ 
می بینید در حالی که می توانند خیلی راحت از زير بار مسئولیت شــانه خالی کنند، چقدر راحت مسئولیت را به عهده 
می گیرند و اعتراف می کنند که بد بودند و مستحق پیروزی نبودند؟ به همین مناســبت ما يک نمونه از صحبت های 
درست و منطقی يک مربی استاندارد را می آوريم، باشد که آقای فلیک ياد بگیرند در نشست خبری چگونه صحبت کنند: 
»ابتدا تسلیت می گويم فوت شوهرخاله بزرگ آقای آنتونی زوبی زارتا را. فکر کنم همه از اين بازی پرگل لذت بردند. در 
يک روز سخت، نمايش خوبی داشتیم. روی دو اشتباه فردی گل خورديم. همه می گويند قهرمانی لالیگا آسان است اما 
ببینید رئال مادريد چه نتايجی گرفته. نمی دانم انتقادها برای چیست. ما با 5 امتیاز اختلاف صدرنشین هستیم. 42 گل 
زده ايم آن هم فقط در 14 بازی. قبل از ما نگرشی وجود داشت که دفاعی بود. فصل قبل تیم را دوم تحويل ما دادند اما 
الان صدرنشینیم و می خواهیم از آن لذت ببريم. آنهايی که انتقاد می کنند به بارسلونا خیانت می کنند. ما نمی گويیم 
ايرادی نداريم اما انتقاد بايد سازنده باشد. من از خبرنگاران طرفدار سلتاويگو می پرسم: انصافا اين رفتار درست است؟«

عذرخواهی هایت از بازی هایت بیشتر شد!
امید حامدی فر، بازيکن تیم گل گهر در بازی اين تیم مقابل تراکتور در جام حذفی از دقیقه 79 به زمین رفت و قبل از 
سوت پايان شجاع خلیل زاده، مدافع تراکتور را مصدوم و از زمین خارج کرد. او در مصاحبه بعد از بازی هم گفته: »از 
همین جا از شجاع عذرخواهی می کنم و برای او آرزوی سلامتی دارم. يک مقدار جامعه هواداری نسبت به من حساس 
شده است. ويژگی فوتبال من درگیرانه است و در پستی بازی می کنم که بايد محکم و جنگنده باشم، من برای تیمی 
که بازی می کنم تمام تلاشم را به کار می گیرم. باز هم تاکید می کنم که محکم بازی می کنم، اما اصلا نمی خواهم که 
بازيکنی مصدوم شود.« حامدی فر قبلا از يامگا به دلیل آسیب زدن به چشمش و از دست رفتن بینايی او در تمرين 
استقلال و همچنین از مهرداد رضايی به دلیل حمله به او بعد از سوت پايان بازی استقلال و ذوب آهن هم عذرخواهی 
کرده بود و حالا به نظر می رسد تعداد عذرخواهی های او از تعداد بازی هايش بیشتر شده است. جالب است که استاد 
مدعی است فوتبالش درگیرانه است و فوتبال ايران روی او حساس شده است! اما سوال ما اين است که آيا در تاريخ 
فوتبال، از گاتوزو هم جنگنده تر داشــتیم؟ پس چرا او اينقدر تلفات روی دست دنیای فوتبال نگذاشت؟ جالب تر از 
همه اين که استاد معتقد است اين برخوردها درفوتبال طبیعی است! انگار در همه بازی ها، بعد از سوت پايان، يک 
بازيکن می دود و به بازيکن ذخیره حريف که يک دقیقه هم بازی نکرده از پشت حمله می کند و او را به زمین می زند! 

شايد هم واقعا طبیعی است و ما زيادی حساس شده ايم!

 سیتی می خواهد 
 به لیگ یک 

سقوط کند
سیتیزن ها پنج شکست 

پیاپی را تجربه کرده و برای 
اولین بار از نوامبر ۲۰۲۲ در 
خانه طعم باخت را چشیدند

بهترین فرصت 
برای صعود

حریفان امشب استقلال و پرسپولیس، در 
بحرانی ترین شرایط به این دو تیم رسیده اند

استقلال و پرسپولیس امشب در لیگ نخبگان آسیا به میدان می روند و وضعیت 
نامناسب حریفان شــان بهترین فرصت را برای آنها ایجاد کرده تا شانس خود 
را برای صعود به مرحله بعد افزایش دهند. استقلال امشب در دوبی به مصاف 
پاختاکور ازبکستان می رود و بعد از این بازی، پرسپولیس در قطر میزبان الریان 

خواهد بود.

سولاری جانشین آنچلوتی می شود؟
باشگاه رئال مادريد تصمیم گرفته بود که در صورت شکست اين تیم مقابل 
اوساسونا با کارلو آنچلوتی قطع همکاری و سانتیاگو سولاری را جانشین او 
کند که اين برنامه آنها با برتری 4 بر صفر کهکشانی ها مقابل اوساسونا عملی 
نشد. مديران باشــگاه رئال مادريد اما اين ســناريو را کنار نگذاشته اند و در 
صورتی که کارلتو در طول فصل جاری اخراج شود، سولاری به عنوان مربی 
موقت جانشین اين مربی ايتالیايی خواهد شد. اين مربی آرژانتینی خود بین 
سال های 2018 تا 2019 هدايت کهکشانی ها را بر عهده داشت. آنچلوتی 65 
ساله که دومین دوره مربیگری اش در رئال مادريد را تجربه می کند و تاکنون 
14 عنوان قهرمانی برای کهکشانی به ارمغان آورده - از جمله دو قهرمانی 
در لالیگا و و 3 قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا - بر اين باور است که تیمش 
هنوز می تواند اوضاع را به ســود خود تغییر دهد و هرگز به فکر ترک رئال 
نبوده است. رئال مادريد که در حال حاضر با 2 بازی کمتر نسبت به بارسلونا 
و اتلتیکومادريد با 27 امتیاز در رده سوم جدول رده بندی لالیگای اسپانیا 

قرار دارد؛ ديشب در خانه لگانس به میدان رفت.

رقابت منچستری ها برای جذب
 مهاجم اسپورتینگ

نشريه سان انگلیس مدعی شد که پس از منچستريونايتد، رقیب همشهری 
اين تیم، منچسترســیتی هم برای خريد ويکتور گیوکــرس، مهاجم تیم 
اسپورتینگ لیسبون دست به کار شده است. مهاجم سوئدی تیم اسپورتینگ 
لیسبون تابستان امسال مشتريان فراوانی داشت و انتظار می رفت که از اين 
تیم جدا شود. او زير نظر روبن آموريم، ســرمربی پیشین  اسپورتینگ اوج 
گرفت و اکنون با رفتن آموريم به منچستريونايتد، شانس شیاطین سرخ برای 
جذب گیوکرس افزايش يافته است. بند فسخ بازيکن با اسپورتینگ هم 65 
میلیون پوند است و به نظر نمی رسد که يونايتد برای پرداخت آن مشکلی 
داشته باشد. سیتی هم اما اکنون به جمع مشتريان گیوکرس اضافه شده و 
اين تیم هم به واسطه استخدام اوگو ويانا، مدير ورزشی پیشین اسپورتینگ 

لیسبون، شانس خوبی برای جذب اين بازيکن 26 ساله دارد. 

اوسمار هنوز از پرسپولیس طلب دارد
اوسمار ويرا که به عنوان دستیار يحیی گل محمدی وارد پرسپولیس شد بعد 
از جدايی مربی فعلی فولاد سکان هدايت فولاد را برعهده گرفت و با کسب 
نتايج درخشان توانست يک بار ديگر قهرمانی لیگ برتر را به پرسپولیسی ها 
تقديم کند. درحالی که ماه ها از جدايی مربی برزيلی از باشگاه پرسپولیس 
می گذرد اما هنوز اين باشــگاه همه مطالبات اين سرمربی برزيلی را نداده 
است. سرمربی فعلی بوريرام هنوز پاداش قهرمانی را نگرفته و البته درصدی 
از قراردادش هم باقی مانده اســت. به جز او ننکا و لوســادا هم هنوز همه 

قراردادشان را نگرفته اند.

تجربه منحصربه فرد گلر جوان پرسپولیس
امیررضا رفیعی، دروازه بان جوان پرسپولیس، موفق شد ششمین کلین شیت 
خود با پیراهن اين تیم را به ثبت برساند. گاريدو در بازی حذفی از امیررضا 
رفیعی، دروازه بان 22 ســاله تیمش بهره برد و از عملکرد او رضايت کامل 
داشــت. اين گلر جوان در چند صحنه ســیوهای خوبی داشت تا ششمین 
کلین شــیت خود با پیراهن پرســپولیس را در هفتمین بازی خود به ثبت 
برســاند. رفیعی فصل گذشــته بعد از مصدومیت بیرانوند در 4 بازی لیگ 
برتر بازی و کلین شــیت کرد اما در ديدار جام حذفی برابر آلومینیوم 4 گل 
خورد و در ديداری که طی 120 دقیقه با نتیجه عجیب 4-4 مســاوی شد، 

پرسپولیس با ناکامی گلر جوانش در مهار پنالتی شکست خورد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

بسمه تعالی
بدينوســیله از کلیــه شــرکاء/ ســهامداران شــرکت طــب داخلی 
پیشــرو مســئولیت محدود به شــماره ثبت 219388 شناسه ملی 
10102607035 دعوت به عمل می آيد تا در جلســه مجمع عمومی 
فوق العاده شرکت که در ســاعت 10 صبح مورخ 1403/09/31 برای 
طبق دستور جلسه ذيل در محل شرکت تشکیل می شود حضور بهم 

رسانند.
دستور جلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده :

1.بررسی اسناد مالی
2.مطالبات شرکاء

3.تعیین تکلیف آوده شرکاء
4.مصوبات نقل و انتقال

5.اتخاذ تصمیمات جديد در مورد قراردادهای مشارکت
6.ساير موارد

مدير عامل شرکت طب داخلی پیشرو
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دستگيری دو نفر از عاملان جنایت در پارک قيطریهخواستگاري متهم به آزار شيطاني از شاكي پرونده
پسرلال که متهم است با فریب دختر کند ذهن او را آزار 
داده پای میز محاکمه ایستاد و منکر جرم سیاه شد. 
رسیدگی به این پرونده با شکایت زن جوانی آغاز شد.

 او که همراه دختر ۱۸ ساله اش به نام آیلار به پلیس 
آگاهی رفته بود از پسر جوانی به نام ایمان شکایت کرد.

 این زن گفــت: دخترم کم بینا و کندذهن اســت. به 
همین دلیل او را به مرکز توانبخشی می بردم اما آنجا 
با ایمان که لال بود آشنا شــد.آنها از طریق اینترنت 
باهم در ارتباط بودند اما آخرین بار متوجه شدم ایمان 
دخترم را فریب داده ،به خانه شــان کشانده و او را آزار 

داده است.
 با این شکایت دختر معلول به پزشک قانونی معرفی 

شد و کارشناسان آزار و اذیت وی را تایید کردند.
 با افشای این ماجرا ایمان بازداشت شد اما اتهام تجاوز 

به دختر کندذهن را نپذیرفت.
او گفت: من به آیلار علاقمند هستم و قصد ازدواج با 
او را دارم. او با میل خودش به خانه مان آمد. من اتهام 

تجاوز به عنف را قبول ندارم.
خواستگاری متهم از شاکی در دادگاه

 برای ایمان به اتهام تجاوز به عنف کیفرخواست صادر و 

پرونده اش برای رسیدگی به شعبه۱2 دادگاه کیفری 
یک استان تهران فرستاده شد.

 در این جلسه مادر آیلار روبه روی قضات ایستاد و از 
طرف دخترش برای ایمان حکم اعدام خواست.

 سپس پسر جوان که از زندان به دادگاه منتقل شده 
بود، روبه روی قضات ایســتاد و درحالی که به درستی 

نمی توانست صحبت کند، منشی وی از او دفاع کرد.
او که با زبان اشــاره حرف های پسر را متوجه می شد 
گفت: من بــرای گفتاردرمانی به مرکز توانبخشــی 
می رفتــم که با آیــلار آشــنا شــدم. او کندذهن و 
کم بیناست، اما درک درســتی از عشق و علاقه دارد. 
من به او علاقمند هســتم حالا هــم در دادگاه از او 
خواســتگاری می کنم و امیدوارم به خواستگاری ام 
جواب مثبت دهــد تا با او ازدواج کنم. من عاشــق او 

هستم و نمی خواهم او را از دست بدهم.
او ادامه داد: ما رابطه عاشــقانه ای باهم داشتیم و او با 
میل خودش به خانه مان آمد. من اتهام تجاوز به عنف 

را قبول ندارم.
با پایان دفاعیات پسرجوان، قضات وارد شور شدند تا 

رای صادر کنند.

دو نفر از متهمانــی که در درگیری مرگبار پــارک قیطریه حضور 
داشتند و پس از ارتکاب جرم متواری شده بودند، توسط کارآگاهان 
جنایی پلیس دستگیر شدند. عقربه ها ساعت 5 بامداد جمعه دوم 
آذرماه را نشان می داد که مأموران کلانتری ۱0۱ تجریش از طریق 
تماس تلفنی با قاضی محمدجواد شفیعی؛ بازپرس ویژه قتل شعبه 
پنجم دادســرای امور جنایی، مرگ مشکوک پسر جوانی را داخل 
پارک قیطریه، گزارش کردند. طولی نکشید که ماجرای این مرگ 
مشکوک در بیسیم های کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ پیچید و خیلی زود تیم بررسی صحنه جرم به همراه بازپرس 

جنایی راهی محل حادثه شدند و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند.
تیم جنایی به محض ورود به ضلع جنوبی پارک قیطریه با جســد 
پسری حدوداً 23ساله مواجه شدند که هدف ضربه چاقو قرار گرفته 
و به قتل رسیده بود؛ بررسی های اولیه نیز نشان می داد که مقتول 
از سوی 4 فرد قربانی جنایت خیابانی شده است و نامزدش لحظه به 
لحظه این حادثه هولناک را مشاهده کرده است. بدین ترتیب نامزد 
مقتول هدف تحقیق قرار گرفت و ماجرا را این طور توضیح داد: من و 
نامزدم داشتیم در پارک پیاده روی می کردیم، در طول مسیر ناگهان 
به یک آلاچیق رسیدم  که 4 مرد جوان در آنجا حضور داشتند، یکی 
از آنها به من متلک انداخت، به خاطر همین موضوع درگیری شدید 
در پارک رخ داد و در جریان این نزاع نامزدم با ضربه چاقو و چوب به 

قتل رسید، پس از این حادثه، متهمان قبل از رسیدن پلیس پارک را 
ترک کردند. تحقیقات ابتدایی نیز حکایت از آن داشت که در جریان 
این درگیری یک نفر دیگر به شدت زخمی شده است و یکی از افرادی 
که در درگیری مرگبار حاضر بوده توسط مردم زمینگیر شده و در 

اختیار عوامل کلانتری قرار گرفته است.
پس از پایان تحقیقات میدانی در صحنه جرم، کارآگاهان اداره دهم 
پلیس آگاهی تهران بزرگ مأموریت یافتنــد با اقدامات اطلاعاتی 
گســترده ابتدا مخفیگاه متهمان را شناســایی و سپس نسبت به 

دستگیری آنها در کوتاه ترین زمان ممکن اقدام کنند.
دستگيری 2 متهم

تیم جنایی در نخســتین گام با بازبینی دوربین های مداربســته و 
اقدامات اطلاعاتی گسترده، ابتدا هویت  دو نفر از متهمان را که در 
پارک حضور داشتند شناسایی کردند و خیلی زود وارد عمل شدند.

کارآگاهان پلیس آگاهی در گام بعدی با هماهنگی های لازم قضایی، 
راهی مخفیگاه موردنظر شــدند و پس از تعقیــب و مراقبت های 

نامحسوس متهمان را به دام انداختند.
با دستور قاضی شفیعی از شعبه پنجم دادسرای جنایی، متهمان 
جهت کشف ابعاد پنهان پرونده در اختیار اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ قرار گرفتند و تحقیقات جهت بازداشت دیگر متهمان 

متواری ادامه دارد.

حکم قصاص مرد جــوان که در هواخواهی 
از دوستش دســت به جنایت زده بود، در 
دیوان عالی کشور مهر تایید خورد و قطعی 
شــد. او در دادگاه گفته بود گمان می کرده 
قربانی قصد خفت گیری از دوستش را دارد.

رســیدگی به این پرونده از پنجم مرداد ماه  
سال ۱40۱ به دنبال وقوع درگیری مرگبار 
در 20 متری جوادیه آغاز شد. شواهد نشان 
می داد در این درگیری مــرد جوانی به نام 
شهرام با  ضربه های چاقو کشته شده است. 
جسد با دســتور قضایی به پزشکی قانونی 

منتقل شد و پلیس به تحقیق پرداخت.
در پرس و جو از شاهدان روشن شد دو مرد 
به نام های  محمود و خسرو با  شهرام درگیر 

بوده اند. 
یکی از شــاهدان بــه مامــوران گفت: من 
دیدم  محمود با چاقو به جان شــهرام افتاد 

و چندیــن ضربه بــه او زد. وقتی شــهرام 
روی زمین افتاد خســرو با لگد ضربه ای به 
صورتــش زد و آنها فرار کردنــد. آنها بچه 
همین محل هستند و من آنها را می شناسم.

با اظهارات شــاهدان ماموران بــه بازبینی 
فیلم های دوربین مداربســته پرداختند و 
دریافتند  محمود ضربات چاقو را به قربانی 

زده است. ردیابی عامل جنایت
با افشــای این ماجرا دو متهم شناســایی 
و بازداشت شــدند و به درگیری با شهرام 
اعتــراف کردنــد.  محمــود گفــت: من 
سال هاست با خسرو که سر خیابان مغازه دار 
است دوست هستم. آن شــب برای خرید 
از مغازه خســرو از خانه خارج شدم. وقتی 
جلوی مغازه اش رســیدم شــهرام با دونفر 
که داخل خودرو بودند به طرز مشــکوکی 
داخل مغازه را نگاه می کردند. من به داخل 

مغازه رفتم و  خسرو گفت احتمالا  آنها می 
خواهند خفت مان کنند. ما ترســیدیم و به 
همین دلیل خسرو مغازه را بست و ما باهم 
سوار موتور شدیم. سر چهارراه من به بهانه 
خوردن جگر از موتور پیاده شــدم و خسرو 
با موتور به مسیرش ادامه داد که ۱00 متر 
جلوتر آنها خســرو را خفــت کردند. متهم 
ادامه داد:  من با صدای داد و فریاد دوستم به 
سمت شان دویدم و دیدم شهرام  در حالی که 
مست بود و چاقویی در دست داشت خسرو 
را به کرکــره مغازه ای می کوبــد، من برای 
نجات دوستم جلو رفتم که چاقوی شهرام به 
دستم خورد. من همان لحظه  چاقو کشیدم 

و چند ضربه به او زدم که روی زمین افتاد.
خســرو ضربه ای به شــهرام نزد. اواز سوی 
شهرام به شدت کتک خورده بود. من نمی 

دانم چرا شهرام دوستم را خفت کرده بود.

خســرو نیز در بازجویی گفت: من نقشــی 
در درگیری نداشــتم. محمــود وقتی دید 
شــهرام مرا کتک زده خیلی عصبانی شد و 
او را با چاقو زد. محمود حتی از شدت خشم  
می خواست  سر مقتول را ببرد  که مانع شدم 
و با پا ســر مقتول را تکان دادم  تا  محمود 
متوجه شود شهرام فوت کرده و زنده نیست.

   درخواست قصاص
در  حالی که  پزشــکی قانونی علت مرگ را  
اصابت جسم نوک تیز و برنده به اندام های 

حیاتی اعلام کرده بود برای  
محمود به اتهام قتل عمدی، ایراد جراحات 
غیرموثر در فوت و برای خسرو به اتهام ایراد 
جرح عمدی غیرموثر در مرگ کیفرخواست 
صادر و پرونده شان  برای رسیدگی به شعبه 
دوم دادگاه کیفــری یــک اســتان تهران 

فرستاده شد.

   پشيمانی در دادگاه
دو متهم در حالی از خــود دفاع کردند که 
مادر قربانی  درخواســت قصاص را مطرح 
کرد. محمــود گفت: باور کنیــد من قصد 
کشــتن قربانی را نداشتم. اشــتباهی فکر 
کردم او قصد خفت گیری دارد. وقتی او به 
رویم چاقو کشید و مرا زخمی کرد ترسیدم 
و چاقویی که همراه داشتم از جیبم بیرون 
آوردم. من شرمده اولیای دم هستم و طلب 
بخشش دارم. خســرو نیز گفت: دوستم در 
هواخواهی از من با قربانی درگیر شــد. من 
ضربه ای به مقتول نزدم. در پایان جلســه 
قضات وارد شور شدند و محمود را به قصاص 
محکوم کردند. خسرو نیز به زندان محکوم 
شــد. این حکم در دیوان عالی کشــور مهر 
تاییــد خورد و قطعی شــد تــا محمود در 

لیست سیاه اعدام قرار بگیرد.

چوبه دار مجازات عامل درگیری خونین در جوادیه
شاهد جنایت گفت قاتل می خواست سر مقتول را هم ببرد اما من نگذاشتم

آغاز رسيدگی به پرونده چای دبش در دادگاه
جلسه رسیدگی به پرونده موســوم به چای دبش شنبه 3 آذر ماه در شعبه اول 
دادگاه انقلاب اسلامی ویژه رســیدگی به جرایم اخلال گران کلان و عمده در 
نظام اقتصادی به ریاست قاضی پسندیده، مستشاران دادگاه، نماینده دادستان، 
متهمان، وکلای آن ها و شکات پرونده برگزار شد.پرونده موسوم به چای دبش 
دارای ۶۱ متهم اســت که ۱۸ متهم آن مرتبط با گروه دبش و باقی متهمان از 
مدیران بانک ها و وزارتخانه های صمت و کشاورزی هستند.در این جلسه دادگاه 
که در دو نوبت صبح و عصر برگزار شد، نماینده دادستان کیفرخواست متهمان 
پرونده را  قرائت کرد. به گفته نماینده دادستان، کیفرخواست این پرونده حدود 
۶00 صفحه است. در این پرونده، با ارز  تخصیص داده شده ، یا کالایی وارد کشور 
نشده است و یا کالایی که وارد شده از نظر کمی، کیفی و ارزشی با ضوابط کالایی 
که باید وارد کشور  شود، مطابقت ندارد.براساس کیفرخواست، مهم ترین اتهامات 
متهم ردیف اول، مالک شرکت های گروه دبش و مدیرعامل شرکت دبش سبز 
گستر که از تاریخ 30 آبان ســال ۱402 در بازداشت به سر می برد بدین شرح 
است: قاچاق سازمان یافته به سرکردگی نامبرده نسبت به ارائه ۹۶ فقره کوتاژ 
به گمرک از نوع چای سیاه از طریق مجوز ثبت سفارش خلاف واقع و اظهار کالا 
از طریق مجوز ثبت سفارش تحصیل شده از طریق تبانی و تقلب، اخلال در نظام 
ارزی و اقتصادی کشور از طریق خروج غیر قانونی )قاچاق ارز ( از کشور ، تحصیل 
مال از طریق نامشروع از بانک های دولتی و غیر دولتی.نماینده دادستان در این 
جلسه به اتهامات انتسابی به مدیران و مسئولان وزارتخانه های جهاد کشاورزی، 
صنعت و معدن و تجارت و نیز ســازمان های مربوط به آن وزارتخانه ها، تشریح 
اعمال ارتکابی، ترک فعل هــای صورت پذیرفته و ادله مربــوط و نیز قوانین و 
مقررات مورد استناد پرداخت. اتهامات منتسب به مدیران و افراد صاحب سمت 
در بانک های صادرات، گردشــگری و ملت و توضیح نحوه تسهیل وقوع جرایم 
ارتکابی توسط گروه متهم ردیف اول  به همراه ادله و نیز قوانین و مقررات مورد 
استناد از دیگر مواردی است که نماینده دادســتان در رابطه با آن توضیحاتی 
ارائه کرد.  در پایان دادگاه ضمن اعلام اینکه تعدادی از متهمان در جلسه حاضر 
نشدند  اظهار داشت با عنایت به اینکه تعدادی از شرکت ها که به عنوان شخص 
حقوقی برای آنها کیفرخواست صادر شده است نماینده یا وکیل معرفی نکرده اند 
برای جلسه آینده رسیدگی اقدام نمایند. قاضی در پایان جلسه دادگاه اعلام کرد 

که جلسه بعدی دادگاه در زمان مقرر برگزار خواهد شد.

بازداشت قاتل فراری در سميرم
اصفهان فردی که ۸ ماه پیش در یکی از شهرســتان های آذربایجان غربی 
شهروندی را به قتل رسانده بود در عملیات کارآگاهان پلیس آگاهی سمیرم 
دستگیر شد. ســرهنگ محمودرضا صادقی، فرمانده انتظامی شهرستان 
ســمیرم گفت: کارآگاهان پلیس آگاهی شهرستان ســمیرم مطلع شدند 
متهمی که ۸ ماه قبل، مردی 45 ســاله را به قتل رسانده بود، در این شهر 
مخفی شده است. به همین دلیل بررسی موضوع را در دستور کار قرار دادند. 
فرمانده انتظامی سمیرم تصریح کرد: در این راستا کارآگاهان پلیس ضمن 
شناســایی مخفیگاه متهم و طی هماهنگی با مرجع قضائی به محل اعزام 
و در عملیاتی ضربتی موفق به دســتگیری وی شــدند. این مقام انتظامی 
خاطرنشان کرد: متهم دستگیر شــده در تحقیقات اولیه به ارتکاب قتل با 
انگیزه اختلافات شخصی با مقتول اعتراف کرد و پس از تشکیل پرونده برای 

انجام اقدامات قانونی به مرجع قضائی تحویل داده شد. 

  خرده حادثه 
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  گالری   

روز پنجاه و نهم جنگ لبنان؛ نبرد در شهرک 
الخیام و حاشیه رود لیتاتی

خبرگزاری ملی لبنان از تشدید درگیری ها میان نیروهای حزب الله و ارتش اسرائیل 
در محور شمع- طیرحرفا خبر داد. ارتش اسرائیل ضمن افزایش پروازهای شناسایی 

و پهپادهای خود بر فراز منطقه درگیری، این شهرک ها را بمباران می کند. شهرک 
الخیام شامگاه شنبه، یکی از سخت ترین و خشونت بارترین شب ها را از زمان آغاز 

عملیات زمینی اسرائیل شاهد بود  به طوری که ارتش اسرائیل به تهاجم خود به الخیام 
با استفاده از پوشش آتش شدید، ادامه داد و توپخانه آن، محله های مختلف الخیام را 

زیر آتش گرفت. حملات هوایی متعدد نیز باعث ویرانی فوق العاده گسترده در محله ها 
و دارایی ها شد و نیروهای اسرائیلی سحرگاه یكشنبه با بمب گذاری  در خانه ها و 

مغازه ها، یکی از محله ها در بخش غربی الخیام را به کلی منهدم کردند. از سویی برخی 
از اهالی این منطقه، تماس هایی را از ارتش اسرائیل از طریق پاسخگوی خودکار تلفن 

دریافت کردند که در آنها نسبت به تردد در مناطق مشرف به مناطق حضور ارتش 
هشدار داده و تهدید می کرد که هر فردی که اقدام به تصویربرداری کند، به عنوان 
هدف در نظر گرفته خواهد شد. این در حالی است که ارتش اسرائیل ضمن اجرای 

چندین مورد بمب گذاری در شهرک دیر میماس،  دره و کوه های اطراف این شهرک، 
زیر قلعه شقیف و در حاشیه رودخانه لیتانی را هدف حملات هوایی قرار داد. ارتش 
اسرائیل همچنین با بمباران جاده الخردلی که نبطیه را به مرجعیون متصل می کند، 
این جاده را  از طریق ایجاد شکافی بزرگ قطع کرد تا جلوی تردد هرگونه خودرو و 

ماشین آلات را بگیرد. تداوم بمباران مناطق مختلف لبنان از سوی اسرائیل در حالی 
است که حزب الله به شلیک موشک به سمت اسرائیل و درگیری زمینی با نیروهای 

اسرائیلی در حال پیشروی در شماری از شهرک های مرزی جنوب لبنان، ادامه 
می دهد. به گزارش خبرنگار العربیه، در تازه ترین تحولات میدانی، ۵ موشک دوربرد 

از لبنان به سمت تل آویو و مرکز اسرائیل شلیک شد که آژیرهای خطر را در شماری از 
مناطق اسرائیل فعال کرد. )آسوشیتدپرس(

   
 زک افرون و 
فیبی داینور 
در پشت صحنه 
فیلم سینمایی 
جدیدشان به نام 
»مشهور« کنار 
یکدیگر دیده 
شدند. )ایکس(

   
این هفتمین بار از 

دسامبر سال گذشته 
تا کنون است که 

آتشفشان شبه جزیره 
ریکیانس ایسلند 

فعال می شود و 
گدازه های مذاب 

را بیرون می ریزد. 
هرچند وقوع این اتفاق 

باعث تخلیه مناطق 
اطراف شده است اما 

ترکیب بندی یخ و آتش 
در کنار هم، تصاویر 
بدیع و چشم نوازی 

را رقم زده است. 
)آسوشیتدپرس(

   
در مینیاپولیس آمریکا صدها نفر در مراسم خانگی جشن تولد ۱۸ سالگی 
»جالو دورجه« شرکت کردند. این نوجوان آمریکایی از دو سالگی از سوی 

دالایی لاما و دیگر رهبران بلندپایه بودایی تبتی به عنوان یک رهبر مذهبی 
تناسخ یافته شناخته شده است. بر اساس گزارش های منتشر شده او تقریبا 

یک نوجوان عادی آمریکایی است. البته نه عادی به معنی واقعی کلمه، 
چرا که او از کودکی برای ایفای نقش رهبر مذهبی بودایی ها آماده شده و از 
آن جایی که از سوی دالایی لاما برای تصدی این سمت به رسمیت شناخته 

شده، در آینده این نقش را بر عهده خواهد گرفت. آن طور که در تصاویر 
منتشر شده دیده می شود، جالو دورجه درحالی كه روی تختی در کنار یک 
محراب تزئین شده با گل ها، میوه ها و مجسمه های طلایی بودا نشسته بود، 

مراسم جشن تولد ۱۸ سالگی  خود را نظاره می کرد. با نواخته شدن طبل، صفی 
طولانی از افراد دیده می شد که منتظر بودند شال سفیدی را به او تقدیم کنند 

که در فرهنگ تبتی نمادی از خوشبختی است. در این مراسم پشت سر راهبان 
با لباس های قهوه ای و طلایی، چند تن از دوستان دبیرستانی دورجه به زبان 
انگلیسی آهنگ »تولدت مبارک« را  خواندند و از او خواستند  کیک تولدش 

را ببرد. یکی از دوستان به او قمقمه ای هدیه داد که بتواند در تمرینات فوتبال 
از آن استفاده کند و دوست دیگری به او یک کارت هدیه برای غذا خوردن در 

یک رستوران فست فود تقدیم کرد. )آسوشیتدپرس(

    پایتخت های اروپایی یکی پس از دیگری رنگ و بوی سال نو می گیرند و در عین حال، خود را برای 
کریسمس آماده می کنند. در این تصویر باغ کریسمس برلین را مشاهده می کنید. این باغ در اصل باغ 

گیاه شناسی برلین است که برای این مراسم با نور تزئین شده است. )پیکچرز آلیانس(

    جنیفر لوپز با 
این شمایل و تیپ 
مدرسه ای به یک 
رستوران محلی 

رفت و به سبک و 
سیاق دانشجویان 
جوان، ضمن صرف 

غذا با تبلتش کار 
کرد و مدام در حال 

خواندن و نوشتن 
بود. )ایکس(

ک 
کمی

 
   

بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل و ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، دو مقام دولتی و زنده جهان امروز هستند که از منظر دادگاه بین المللی به عنوان 
جنایتکار جنگی شناخته شده اند. هرچند تصور اینکه این دو با پای خود به کشوری بروند که احتمال بازداشت شان در آن کشور وجود داشته باشد، اما جامعه جهانی 

با استقبال از اضافه کردن نام نتانیاهو به این فهرست کوتاه، بر ارزش و اعتبار خود افزود. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

روبوتاکسی های فوق ارزان بایدو چین؛ 
زنگ خطر جدی برای رقبا

بخش روبوتاکسی  شرکت بایدو، به نام »آپولو گو«، به تازگی 
نسل ششم خودرو بدون راننده خود، آرتی RT6( ۶( را 

در چندین شهر چین معرفی کرده است. این خودرو که 
در ماه مه ۲۰۲۴ رونمایی شد، یک وسیله نقلیه سطح ۴ 

خودران است که بدون نیاز به راننده انسانی طراحی شده 
است. نکته قابل توجه اینکه با استفاده از فناوری تعویض 

باتری، قیمت هر دستگاه از این خودرو کمتر از ۳۰ هزار دلار 
است. با حضور تاکسی های شرکت ویمو از زیرمجموعه های 

شرکت آلفابت در چندین شهر آمریکا و استقرار صدها 
وسیله نقلیه توسط بایدو در چین، امروز شاهد اولین تجربه 
از دنیای جدید با حضور تاکسی های خودران هستیم. این 
خودروهای بدون راننده که با محدودیت جغرافیایی عمل 
می کنند، گاهی اوقات گیج می شوند یا ترافیک را مختل 
می کنند، اما واقعیت این است که این فناوری ها اکنون 

واقعی و به سرعت در حال افزایش تعداد هستند. اما آنچه 
باید شرکت ویمو و دیگر اپراتورهای روبوتاکسی  را نگران 
کند، دستاوردهای بایدو در زمینه کاهش هزینه هاست. 

اگرچه فناوری های خودران در حال پیشرفته تر شدن 
هستند، اما مدل اقتصادی کسب وکار روبوتاکسی  هنوز 

به طور کامل اثبات نشده است. هنوز نمی توان اثرات 
دقیق بهبود هزینه های بایدو را پیش بینی کرد، اما کاهش 

هزینه اولیه هر خودرو به زیر ۳۰ هزار دلار گامی بزرگ 
در جهت بهبود اقتصادی این شرکت به شمار می آید. در 

این مدل اقتصادی، هر وسیله نقلیه باید درآمد بیشتری از 
هزینه هایش ایجاد کند. با این حال، هزینه های برجسته ای 

مانند استهلاک سخت افزار و نگهداری ناوگان همچنان 
مطرح هستند، اما بایدو نشان داده که در مسیر درستی 

حرکت می کند. به نظر می رسد بایدو این صرفه جویی ها را 
به مشتریان خود نیز منتقل می کند. طبق گزارش رسانه 

دولتی چین، هزینه پایه سفر با روبوتاکسی  آپولو از ۴ یوان 
)حدود ۵۵ سنت( شروع می شود، در حالی که هزینه یک 
تاکسی با راننده انسانی ۱8 یوان )حدود ۲/۴8 دلار( است. 

)آی تی ایران(

جنگ سودان؛ بحرانی بزرگ تر از مجموع 
اوکراین، غزه و سومالی

جنگ خونین داخلی در سودان به آوارگی دست کم ۱۱ 
میلیون نفر منجر شده است. شورای پناهندگان نروژ 

وضعیت در سودان را وخیم تر از غزه، اوکراین و سومالی 
دانست و جامعه جهانی را به »بی توجهی« نسبت به بحران 
انسانی در این کشور متهم کرد. یان اگلاند، دبیرکل شورای 
پناهندگان نروژ، پس از بازدید از مناطق جنگ زده سودان، 
با انتقاد از جامعه جهانی گفت: »این بحران نه تنها بزرگ تر 
از مجموع بحران های اوکراین، غزه و سومالی است، بلکه به 
مرحله ای رسیده که باید در صدر اولویت های جهانی قرار 

گیرد.« او افزود تمرکز صرف بر بحران های دیگر نباید باعث 
شود که فاجعه انسانی سودان از دید جهانیان پنهان بماند. 

اگلاند درادامه سخنان خود تأکید کرد: »اگر واقعا معتقدیم 
که زندگی انسان ها در هر نقطه از جهان ارزشی برابر دارد، 

بحران سودان باید توجه فوری جهانیان را جلب کند.«
 آمارهای تکان دهنده

از زمان آغاز جنگ داخلی در سودان در آوریل ۲۰۲۳، 
بیش از ۱۱ میلیون نفر آواره شده اند که بسیاری از آنها 
به کشورهای همسایه  نظیر چاد، مصر و سودان جنوبی 

گریخته اند. علاوه بر این، ۲۴ میلیون نفر در سودان به 
کمک های فوری بشردوستانه نیاز دارند و در برخی مناطق 

قحطی اعلام شده است. اگلاند این وضعیت را »شمارش 
معکوس به سوی قحطی، ناامیدی و فروپاشی یک تمدن« 

توصیف کرد.  بحران سودان از درگیری بین عبدالفتاح 
البرهان، فرمانده ارتش سودان و محمد حمدان دقلو، 

رهبر نیروهای شبه نظامی موسوم به »نیروهای پشتیبانی 
سریع«، آغاز شد. این درگیری ها تاکنون ده ها هزار کشته بر 
جای گذاشته و به تخریب زیرساخت ها و خانه ها منجر شده 
است. اگلاند که شخصا از مناطق آسیب دیده بازدید کرده، 

می گوید: »محله به محله و خانه به خانه در آتش جنگ 
نابود شده اند.« در منطقه دارفور، گزارش های متعددی از 

اخراج های قومی و جنایات گسترده علیه بشریت منتشر 
شده است. نیروهای متخاصم به نقض گسترده حقوق بشر 

از جمله قتل عام غیرنظامیان و تخریب کامل جوامع 
کوچک قومی متهم شده اند.

تهدیدی فراتر از مرزهای سودان
اگلاند هشدار داد که اگر بحران سودان مهار نشود، 

پیامدهای آن می تواند به فراتر از مرزهای این کشور 
گسترش یابد. او گفت: »اروپا هنوز متوجه نشده که یک 
بحران مهاجرتی مشابه سال ۲۰۱۵ در حال شکل گیری 
است. میلیون ها نفر ممکن است برای نجات جان خود به 

سمت اروپا حرکت کنند.« دبیرکل شورای پناهندگان 
نروژ از جامعه جهانی خواست تا کمک های بشردوستانه 

به سودان را افزایش دهند و برای پایان دادن به درگیری ها 
فشار بیشتری وارد کنند. او تأکید کرد: »این بحران به یک 

اقدام هماهنگ جهانی نیاز دارد.
اگر جامعه جهانی هم اکنون اقدامی انجام ندهد، با یک 

فاجعه انسانی بی سابقه مواجه خواهیم شد.« ناظران بر این 
باورند که بدون مداخله جدی، وضعیت سودان به سرعت 

بدتر خواهد شد. اقتصاد این کشور به طور کامل فروپاشیده 
و دسترسی به غذا، دارو و آب آشامیدنی برای میلیون ها 

نفر غیرممکن شده است. اگلاند نیز در این باره گفت: 
»بحران سودان نه تنها تهدیدی برای مردم این کشور، بلکه 
برای ثبات منطقه ای و حتی جهانی است. ما نمی توانیم از 

مسئولیت خود در قبال این فاجعه چشم پوشی کنیم.« 
)دویچه وله(

جایزه ۳ میلیون دلاری ناسا برای حل یک 
مشکل بزرگ در فضا

ناسا اعلام کرده است که با هدف یافتن راهکارهایی برای 
استفاده بهینه از مواد جامدی که فضانوردان به ماه می برند، 

چالشی تحت عنوان »لونا ریسایکل« برگزار می کند و به 
برندگان چالش ۳ میلیون دلار جایزه می دهد. طبق اعلام 

ناسا، هزینه انتقال هر پوند مواد به ماه و بازگرداندن آن 
حدود ۱۰۰ هزار دلار است. این هزینه بالا، فضانوردان را 
ملزم می کند تا حتی از زباله ها نیز به نحو احسن استفاده 

کنند. در ویدیویی تبلیغاتی ناسا تأکید شده که تمرکز این 
چالش بر بازیافت زباله های جامد غیرگازی، غیربیولوژیکی 
و غیرمتابولیکی است؛ موادی مانند بسته بندی ها، پارچه ها 
و اجزای ساختاری. این چالش در دو مرحله برگزار می شود. 
مرحله اول شامل دو مسیر جداگانه است: مسیر »دوقلوی 

دیجیتال« که شامل شبیه سازی های مجازی مبتنی بر 
داده های واقعی است و مسیر »ساخت نمونه اولیه« که 

شامل طراحی های دقیق فناوری های بازیافتی است. برای 
این مرحله، یك میلیون دلار جایزه تعیین شده است. 

مرحله دوم که به نتایج مرحله اول وابسته است، ۲ میلیون 
دلار جایزه نقدی خواهد داشت. مدیریت این چالش را دکتر 

راجیف دورسوامی، مدیر تحقیقات فناوری های فضایی 
و مهندسی دانشگاه آلاباما برعهده دارد و این دانشگاه با 

مرکز فضایی مارشال ناسا در هانتسویل همکاری می کند. 
ناسا تأکید کرده که مالکیت معنوی طرح ها برای تیم ها 

محفوظ خواهد بود. هدف نهایی ناسا توسعه فناوری های 
سبک و کم مصرف بازیافت زباله های قمری است که نه تنها 

در مأموریت های فضایی بلکه در مدیریت پسماندهای 
زمینی نیز تأثیرگذار خواهد بود. دکتر ابراهیم گووِن، استاد 
مهندسی مکانیک و هسته ای دانشگاه کامنولث ویرجینیا، 

اشاره کرده است که هزینه ارسال هر پوند مواد به مریخ و 
بازگشت آن حدود یك میلیون دلار است و این امر اهمیت 
بازیافت منابع را دوچندان می کند. بر اساس ثبت ناسا در 
فدرال رجیستر، در مرحله اول، تا ۱۶ تیم می توانند جوایز 

نقدی دریافت کنند. در مسیر دوقلوی دیجیتال، 8 تیم برتر 
هر کدام ۵۰ هزار دلار و در مسیر ساخت نمونه اولیه، 8 تیم 

برتر هر کدام ۷۵ هزار دلار جایزه خواهند گرفت. ثبت نام 
برای شرکت در وبینار آغازین این چالش که روز دوشنبه 

۲۵ نوامبر ساعت ۱۳ به وقت شرقی برگزار می شود، از 
 (LunaRecycle طریق وبسایت رسمی لونا ریسایکل
امکان پذیر است. این وبینار به بررسی مفهوم دوقلوهای 

دیجیتال و بهترین روش های توسعه این مدل ها 
می پردازد.( )العین(

ولادیمیر زلنسکی، رئیس 
جمهوری اوکراین روز شنبه ۳ 
آذر گفت که از ژوئیه )تیرماه( 

سال گذشته، حملات موشکی و 
پهپادی روسیه به ۳۲۱ زیرساخت  
در بنادر اوکراین آسیب رسانده 

است. )صدای آمریکا(
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دفتر رسانه ای دولت فلسطین 
در نوار غزه از کشته شدن ۱۸۹ 
خبرنگار در غزه از آغاز حملات 

اسرائیل تا کنون خبر داد. 
)آناتولی(

  کیوسک

نیویورک پست باز هم به سراغ مسئله 
ورود و حضور مهاجران غیر قانونی در 

نیویورک رفته و با مرور وضعیت این 
افراد، آن ها را خطری واضح و حاضر 

خوانده است.

چاینا دیلی، تیتر و عکس یک خود 
را به دیدار شی جین پینگ و مقامات 
مراکش اختصاص داده و از استحکام 
روابط این دو کشور نوشته است. 
چین در حال افزایش نفوذ خود در 
آفریقاست. 

آنجلینا جولی و اهمیت مادر بودن

آنجلینا جولی در مصاحبه جدیدی با برنامه »صبح به خیر آمریکا« شبکه ای بی سی 
می گوید جز مادر بودن به »هیچ چیزی« اهمیت نمی دهد. او و همسر سابقش برد 
پیت، شش فرزند مشترک به نام های مداکس، پکس، زاهارا، شایلو و دوقلوها ناک 
و ویوین را دارند. هفته پیش جولی به همراه پسر نوجوانش ناکس روی فرش قرمز 
مراسم اهدای جوایز رؤسای آکادمی رفت. جولی ۴۹ ساله می گوید هدف اصلی 
خود در زندگی را مادری کردن قرار داده است، همان گونه که شخصیت »ماریا 
کالاس« به خوانندگی اهمیت می داد. او در فیلــم »ماریا« به کارگردانی »پابلو 
لارائین« نقش این خواننده را بازی می کند. او می گوید: »شادی من در این است. 
می توانید همه چیزهای دیگر را از من بگیرید. هیچ چیز دیگری اهمیت ندارد.« 
جولی که در فیلم ماریا با پسرانش مداکس و پکس همکاری کوتاهی داشته، این 
تجربه را »شگفت انگیز« می خواند. او به شوخی می گوید: »همه فرزندانم دوران 
اولیه اپرا خواندن من در خانه را تحمل کردند پیش از آنکه کم و بیش مهارت پیدا 

کردم و البته که این یک کابوس بود.« )۳۰نما(

ون
و ز

یل

خشونت های جدید فرقه ای در پاکستان ده ها قربانی 
گرفت؛ دست کم ۱۴ سنی و ۱۸ شیعه کشته شدند

به گفته یک مقام رسمی در پاکستان، دست کم ۳۲ نفر طی روز شنبه در پی موج تازه ای 
از درگیری های فرقه ای در شمال غرب این کشور کشته و ۴۷ تن دیگر نیز زخمی شدند. 
این حادثه دو روز پس از آن صورت می گیرد که ۴۳ تن دیگر از شــهروندان این کشور در 
جریان حمله به کاروان های حامل مسافران شیعه کشته شده بودند. درگیری های پراکنده 
بین مسلمانان سنی و شیعه در ایالت کوهستانی »خیبر پختونخوا« واقع در نزدیکی مرز 
افغانستان طی ماه های گذشته حدود ۱۵۰ کشته به جا گذاشته است. یک مسئول اداری 
در شمال غرب پاکستان که نخواست نامش فاش شــود روز شنبه به فرانس پرس گفت: 
»درگیری و خشونت بین جوامع شیعه و سنی در چندین مکان همچنان ادامه دارد و بر 
اساس آخرین گزارش ها، ۳۲ نفر از جمله ۱۴ سنی و ۱8 شیعه در این میان کشته شده اند.« 
یک مقام ارشد محلی نیز افزود که »تلاش هایی برای بازگرداندن آرامش به این منطقه و 
توقف درگیری ها از سوی نیروهای امنیتی و با میانجی گری »بزرگان محلی« در جریان 
است. خصومت های فرقه ای و خانوادگی در پاکســتان، کشوری که اکثریت ساکنان آنرا 
مسلمان سنی تشکیل می دهند و جامعه شیعیان در آن متحمل تبعیض، خشونت و رنج 

هستند، به طور معمول همواره رایج است. )یورونیوز(

  ینگه دنیا  انتخابات آمریکا  حادثه روز

مارک روته، دبیرکل ناتو روز جمعه ضمن سفر به فلوریدا با دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری آمریکا در اقامتگاهش دیدار کرد. بنا به اعلام سازمان 
پیمان آتلانتیک شــمالی دو طرف در این دیدار در مورد موضوعات 
مختلفی در حوزه امنیتی گفتگو کردند. مارک روته همچنین با مایک 
والتس، گزینه دونالــد ترامپ برای مقام مشــاور امنیت ملی آمریکا 
نیز دیدار کرد. بنا بــه گزارش ها مذاکرات صلــح در اوکراین از جمله 
موضوع های مورد بحث بین دونالد ترامپ و مــارک روته در اقامتگاه 
مارالاگو بود. متحدان اروپایی آمریکا نگران هستند که مذاکرات صلح 
اوکراین با روسیه تنها منجر به توقف درگیری ها شود و مناقشه بار دیگر 

در آینده شعله ور شود.
مارک روته از رهبران اروپایی خواســته بود به جای »پچ پچ کردن در 
مورد ترامپ« با او تماس بگیرند و گفتگو کنند. دبیرکل ناتو همچنین 
از کشورهای عضو خواسته است تا بودجه دفاعی خود را از دو درصد از 
تولید ناخالص داخلی خود فراتر ببرند. تخصیص بودجه کافی از سوی 
کشورهای اروپایی به امور دفاعی از جمله مواردی بود که در دور اول 
ریاست جمهوری دونالد ترامپ رابطه او را با کشورهای اروپایی پرتنش 
کرد. دبیرکل ناتو به هم پیمانان آمریکا در این سازمان هشدار داده است 
که در صورت پیروزی روسیه در جنگ اوکراین هزینه مقابله با مسکو 
فراتر از »سه درصد از تولید ناخالص داخلی« خواهد بود و ممکن است 

به چهار یا پنج درصد برسد.
دونالد ترامپ در حالی با مارک روته دیدار کرد که کمتر از دو ماه دیگر 
زمام امور را در آمریکا به دست خواهد گرفت. رئیس جمهوری منتخب 
ایالات متحده هم اکنون در حال گزینش همکارانش در دولت آینده 

است. این درحالیست که پس از استفاده روسیه از موشک هایپرسونیک 
در حمله اخیر خود به شهر دنیپروی اوکراین؛ قرار است ناتو و اوکراین 
روز سه شــنبه یک نشســت اضطراری برگزار کنند. دونالد توسک، 
نخست وزیر لهســتان که مرز مشــترک با اوکراین دارد در تازه ترین 
موضع گیری خود از به وجود آمدن »ابعادی بسیار دراماتیک« در تجاوز 
نظامی روسیه به خاک اوکراین ســخن گفت و تصریح کرد که »این 
درگیری وارد مرحله ای تعیین کننده می شــود«. همزمان ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روسیه، در یک هشدار صریح به غرب اعلام کرده 
که این حمله در پاسخ به استفاده کی یف از موشک های دوربرد آمریکا 
و بریتانیا بوده که قادر به حمله به عمق خاک روسیه هستند. )یورونیوز(

جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا و مقامات دولت در هفته های 
باقی مانده از دوران ریاست جمهوری او سعی دارند میلیاردها 
دلار اعتبار مالی تأمین کنند و اقدامات دیگری انجام دهند تا 
میراث بایدن را تا حد امکان پیش از آغاز دوره ریاست جمهوری 
دونالد ترامپ در ماه ژانویه نهادینــه کنند. با توجه به این که 
ترامپ وعده داده که اعتبارات بلااســتفاده مربوط به قوانین 
اقلیمی و مراقبت های بهداشــتی بایــدن را لغو و پروژه های 
مربوط به انرژی های تجدیدپذیر را متوقف خواهد کرد، دولت 
بایدن به سرعت در حال تأمین اعتبارات مالی در روزهای آخر 
است. ترامپ و ســه گانه جمهوری خواه او به احتمال فراوان، 
بســیاری از مقررات و پروژه های هزینه بر بایدن را درصورت 
مغایرت با دستور کار رئیس جمهور منتخب لغو خواهند کرد. 
به طور مشــخص، مقامات دولت بایدن می خواهند بودجه ۱ 
تریلیون دلاری لایحه زیرساخت و بودجه ۳۷۵ میلیارد دلاری 
لایحه تغییرات اقلیمی پس از اتمام دوره ریاســت جمهوری 
او پابرجا بماند. از این رو، برای اطمینــان از تداوم تأمین این 

اعتبارات به سرعت در تلاش هستند.
پت بودجج، وزیر ترابری دولت بایــدن، روز جمعه از تأمین 
بیش از ۳.۴ میلیارد دلار اعتبار برای پروژه های مربوط به بنادر 
آمریکا، کاهش تلفات جاده ای، حمایت از تولیدات داخلی و 
بهبود خدمات قطارهای مسافربری خبر داد. از این گذشته، 
مقامات کاخ سفید تا قبل از اتمام دوره ریاست جمهوری بایدن 
با عجله به دنبال تأمین اعتبارات مالــی هنگفت پروژه های 
زیست محیطی هســتند. آژانس حفاظت از محیط زیست از 

تأمین حدود ۳ میلیارد دلار اعتبار برای کمک به سازمان های 
آب محلی خبر داد تا شرکت ها در ضرب الاجل سراسری خود 
اقدام به حذف لوله های سربی کنند. این مسئله در پی بحران 
آب فلینت در سال ۲۰۱۴ مورد توجه قرار گرفت؛ بحرانی که 
باعث شد ساکنان شهر فلینت در میشیگان بر اثر سربی که 
از لوله های آب خارج می شد مسموم شوند. ده سال از شروع 
این بحران می گذرد و بسیاری از لوله ها تعویض شده اند، اما 
بعضی از لوله ها هنوز سر جای خود هستند. آژانس حفاظت از 
محیط زیست همچنین اعلام کرد برای اولین بار شرکت های 
نفت و گاز درصورت انتشار بیش از اندازه گاز متان باید جریمه 
فدرال بپردازنــد. وزارت انرژی از اعطای تســهیلات ۵۴۴ 
میلیون دلاری به یک شرکت مستقر در میشیگان خبر داد 
که در زمینه گسترش تولید ویفرهای سیلیکون کاربید برای 
خودروهای برقی فعالیت می کند. این یکی از ۲8 اعتبار حدود 
۳۷ میلیارد دلاری اســت که با احیا و توسعه دولت بایدن در 

قالب برنامه تسهیلات »انرژی پاک« تأمین شده است.
اعطای کمک های مالی به اوکرایــن نیز از جمله هزینه های 
لحظه آخری دولت بایدن اســت. سابرینا سینگ، سخنگوی 
مطبوعاتــی پنتاگون، در هفته جاری بــه خبرنگاران گفت: 
»رئیس جمهور آمریکا می خواهد قبل از ترک کاخ ســفید از 
اختیاراتی که کنگره به او داده استفاده کند. از این رو، سخت 
تلاش خواهیم کرد تا از انجام این کار مطمئن شویم.« جهت 
استفاده از کل اعتبار تخصیص یافته کنگره برای اوکراین قبل 
از تحلیف ترامپ، مقامات دولت بایدن باید ۷.۱ میلیارد دلار 

سلاح از ذخایر پنتاگون بردارند که شامل هزینه های تکمیلی 
۲۰۲۴ و ۲.8 میلیارد دلار دیگر می شــود که در پی بازنگری 
وزارت دفاع در ارزش تسلیحات ارسالی همچنان لازم الاجرا 
خواهد بــود. از این گذشــته، ۲.۲ میلیــارد دلار دیگر برای 
گنجاندن تســلیحات در قراردادهای بلندمدت در دسترس 
قرار دارد. این درحالی اســت که ارزش بســته های کمکی 
اخیر درمجموع حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون دلار بوده است. 
لوید آستین، وزیر دفاع آمریکا، گفته که این اعتبارات قطعی 
شــده اند و دولت بعدی برای پس گرفتن آن ها باید برخلاف 

قانون عمل کند.
موضوع انتصاب لحظه آخری قضات قبــل از تحلیف ترامپ 
نیز مطرح است. مجلس سنا در هفته جاری با ۵۱ رأی موافق 
و ۴۴ رأی مخالف، آوریل پری، دادســتان سابق، را به عنوان 
قاضی دادگاه منطقه ای ناحیه شــمالی ایلینوی تأیید کرد. 
کمیته قضائی ســنا تاکنون صلاحیت بیش از دوازده قاضی 
را تأیید کرده است. هشت نامزد در انتظار رأی گیری کمیته 
و شش نفر دیگر منتظر تعیین روز استماع هستند. ترامپ به 
جمهوری خواهان سنا گفته که باید جلوی تأیید لحظه آخری 
قضات را بگیرند. درحالی که جمهوری خواهان سنا می خواهند 
برای تعیین رهبر جدید رأی گیری کنند، ترامپ در پستی در 
۱۰ نوامبر در ایکس نوشت: »هیچ کدام از قضات نباید در این 
مقطع تأیید شوند، چرا که دموکرات ها سعی دارند در شرایطی 
که جمهوری خواهان مشغول تعیین رهبر هستند، قضات خود 

را بسرعت تأیید کنند.« )اپوک تایمز(

دبیرکل ناتو به دیدار ترامپ در اقامتگاهش در فلوریدا رفت؛ روته از 
رئیس جمهور آمریکا چه می خواهد؟

بایدن، ترامپ و مسئله پروژه های ملی گران قیمت

تقاطع عشق های خیالی و نسل زد
نگاهی به ترند این روزهای شبکه اجتماعی تیک تاک که نظرها را به خود جلب کرده است

رامتین لطیفی|  در فرهنگ کوچه و بازار آمریکا، عبارت 
»به من گوش کنید«، مقدمه ای بــرای بیان نظری »به 
کلی مضحک، عجیب و شــگفت انگیز« است که به طور 
معمول نیاز به توجیه و دفاع دارد. حالا مدتی اســت که 
پای »به من گوش کنید« به شبکه اجتماعی تیک تاک 
باز شده و هشتگش هم حســابی داغ شده است. در این 
مورد، کاربران تیک تاک در حال شمارش، معرفی و البته 
توجیه عشــق های غیرعادی خود در طول زندگی شان 
هســتند. نکته عجیب تر آنکه این عشق ها بیشتر از آنکه 
در دنیای واقعی باشــند، در دنیای خیالی و داستانی به 
حیات خود ادامه می دهند. شاید باورش برای تان سخت 
باشد اما تعداد بسیاری از زنان جوان حاضر در تیک تاک 
اعلام کردند که مدت مدیدی از زندگی شــان را با عشق 
عمیقی به »مرد کوکاکولا« سپری کردند. مرد کوکاکولا، 
طرحی ابتدایی و حتی بدون صورت و اجزای چهره است 
که برای تبلیغات این نوشــابه در سطح شهر و تیزرهای 
تلویزیونی از آن استفاده می شد. برخی از عشق های دیگر 
نسل جدید شامل شخصیت هایی مانند تونی تایگر، مرد 
روی لوگوی اوتس کوئیکر، وینی پو، دی جی پاولی دی، 
بوب ساگت جوان، مســتر کیلین، آلفردو لینگوینی در 
انیمیشن »راتاتویی«، لایتنینگ مک کوئین در انیمیشن 

»ماشین ها« و ... هستند.

   آمار بازدید
تاکنون بیش از ۳۳۰۰ ویدئو با هشــتگ »به من گوش 
کنید« در تیک تاک منتشر شده که روی هم رفته بیش 
از 8۲ میلیون بازدید را به خود اختصاص داده است. البته 
سختی ساختن ویدئوهای خاص این هشتگ سبب شده 
تا رشد تولید آن آهسته باشد اما استقبال از تماشای این 

دست از ویدئوها رشد تصاعدی و ویژه ای داشته است.

   روش ساخت ویدئوها
روش کار اینگونه اســت که برای ســاخت یک ویدئو با 
هشــتگ »به من گوش کنید« ابتدا باید یک کیک تهیه 
کنید. سپس باید چهره فردی را که به او عشق می ورزید 
را تهیه و چاپ کنید. بعد این چهره را روی سیخ های بلند 

چوبی بچسبانید و این ســیخ ها را مثل شمع روی کیک 
اعتراف بگذارید و در نهایت، کنار این کیک بایســتید و 
ویدئویی از این هم نشینی تهیه کنید. البته در این ویدئو 
سکوت جایز نیست و باید از تک تک چهره هایی که روی 
کیک به چشم می خورند و عشق تان به آن ها دفاع کنید. 
مشخص نیست چرا کاربران نسل زد از کیک  برای افشای 
عشق های خود در شبکه های اجتماعی استفاده می کنند، 
اما به نظر می رسد که این روند شاخه ای از »کیک عشق 
سلبریتی« است که اوایل امسال داغ شد و حسابی طرفدار 

پیدا کرد. 

    نشت از تیک تاک به ایکس
این هشتگ همچنین به سایر پلتفرم ها مانند ایکس نشت 
پیدا کرد. ابتدا کاربران ایکس سعی کردند مانند کاربران 
تیک تاک در صحنه ظاهر شــوند و ویدئویی از خودشان 
در کنار کیکی که چهره های مختلف ردی آن به چشــم 
می خورد تهیه و منتشــر کنند، اما تمرکز ایکس بر روی 
متن سبب شد تا کار برای کاربران این شبکه اجتماعی 
آســان تر شــوند و به جای تهیه ویدئو، بنویسند که اگر 
قرار بود چهره کســی را روی کیک اعتراف بگذارند، چه 
کسانی را انتخاب می کردند. به عنوان مثال، یکی عکسی 

از شخصیت بیتل جوئیس، که توسط مایکل کیتون بازی 
شده بود، منتشر کرد و نوشت: »با کمال تأسف باید بگویم 

این جدیدترین »به من گوش کن« من است.«

    گشت و گذاری در باشگاه عشاق
همانطور که گفته شــد این روند خنده دار یک نســخه 
شیرین و بامزه از »کیک عشق سلبریتی« است که اوایل 
امسال ترند شد. در آن دوران. با حضور و استقبال گسترده 
دختران نسل زد، پدرو پاسکال، بازیگر ۴۹ ساله آمریکایی 
که او را در سریال های »آخرین بازمانده از ما«، »نارکوز« و 
»بازی تاج و تخت« دیده ایم، به عنوان پرتکرارترین عشق 
مشترک آن نسل مطرح شد. در رده های بعدی نیز زک 
افرون، مایکل بی. جردن و رایان گاسلینگ قرار داشتند. 
شاید حدسش کمی سخت باشد که رده اول جدول عشق 
خیالی نسل زد به شخصیت »شــرلوک هلمز« در انواع 
حضور این شخصیت در فیلم های سینمایی، سریال های 
تلویزیونی و انیمیشن ها رسیده است. جالب است بدانید 
که شخصیت سیمبا در انیمیشن »شیرشاه« در رده دوم 
این فهرست قرار گرفته است. »سالیوان«، غول مهربان و 
دوست داشتنی انیمیشن »کارخانه هیولا« نیز در جایگاه 

سوم ایستاده است.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های الخلیج و الهلال

مسابقه فوتبال بین تیم های منچستر سیتی و تاتنهام

مسابقه فوتبال بین تیم های لنس و مارسی

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های سائوپائولو و آتلتیکو ام جی

مسابقه فوتبال بین تیم های منچستر سیتی و تاتنهام

   شاخص

تعداد مرگ ومیرهای ناشی از سرطان در جهان تا سال ۲۰۵۰ 
تقریباً دو برابر خواهد شد و بخش عمده ای از این افزایش به 
کشورهای کم درآمد و متوسط تعلق دارد. پژوهشی جدید 
توسط هبتامو بیزوایه از دانشگاه کوئینزلند استرالیا و تیم 
او نشان می دهد که موارد ابتلا به ســرطان بین سال های 
۲۰۲۲ تا ۲۰۵۰ نزدیک به ۷۷ درصد افزایش خواهد یافت، 
به طوری که در ســال ۲۰۵۰ تعداد موارد جدید به ۳۵.۳ 
میلیون نفر می رسد. در همین دوره، تعداد مرگ ومیر ناشی 
از ســرطان نیز حدود ۹۰ درصد افزایش خواهد یافت و از 
۹.۷ میلیون نفر در سال ۲۰۲۲ به ۱8.۵ میلیون نفر در سال 

۲۰۵۰ خواهد رسید.
این تحقیق با اســتفاده از داده های اخیر مربوط به ۳۶ نوع 
ســرطان در ۱8۵ کشــور، از پایگاه داده رصدخانه جهانی 
سرطان و پیش بینی های جمعیتی سازمان ملل انجام شده 
است. بر اســاس این یافته ها، کشورهای با شاخص توسعه 
انسانی پایین یا متوســط مانند نیجر و افغانستان، شاهد 
افزایش سه برابری موارد ســرطان و مرگ ومیر ناشی از آن 
خواهند بود. در مقابل، کشورهایی با شاخص توسعه انسانی 
بســیار بالا، مانند نروژ، نیز افزایش هایی خواهند داشــت 
اما با شــدت کمتری؛ به ترتیب ۴۲ درصد در موارد ابتلا و 

۵۶ درصد در مرگ ومیر. اندرو چان از بیمارستان عمومی 
ماساچوست که در این تحقیق دخیل نبوده، معتقد است 
که افزایش طول عمر انســان ها یکــی از عوامل اصلی این 
روند است. وی همچنین اشاره کرد که سبک زندگی غربی، 
مانند افزایش چاقی و رژیم های غذایی ناسالم، در کشورهای 
کمتر توسعه یافته به عاملی مهم برای افزایش خطر سرطان 
تبدیل شده است. این پژوهش نشان می دهد که کشورهای 
کم توسعه باید با برنامه های پیشــگیرانه و زیرساخت های 
درمانی بهتر، برای مقابله با بحران رو به رشد سرطان آماده 

شوند. )صدای آمریکا(

تعداد مرگ  ومیر ناشی از سرطان در جهان تا سال ۲۰۵۰ دو برابر می شود
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اترک
 اسکو
 اشیر

 بستک
 نیجر
 ولگا

 هلاس
هوگز

5 حرفي :
 آباده

 برکلی
 تامیل
 رنتگن
 ساموا

سوییس
 شیداب
 کنگلو
 گیلدر

 لقمان
 مردمی

 موریا
 نایرا
 وارنا

6 حرفي : 
 آهوران
 رانگون
کوارتز

 یک اصله

7 حرفي :
اکتینیم

 هندهلند

8 حرفي : 
 ابن الرضا
 اتاباسکا

 کنراد یکم
گوشه رهاب

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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 جنون شاه
در خریدهای نظامی 

مرتضی کلیلی   قاب  

  قاب  تاریخ1
نخستین نمونه ها از گشت های ارشاد در حال رژه در هفتمین سالروز 

پیروزی انقلاب در میدان آزادی 

  قاب  تاریخ2
قابی از یک خانم ایرانی در حال اسکی روی چمن؛ عکس مربوط به زمستان 

سال ۱۳۷۳ است 

  قاب  تاریخ3
دانشجویان ایرانی در یک نمایشگاه رسانه و کامپیوتر در بهار سال ۱۳۷5  

  قاب  تاریخ4
دو خانم در حال ورزش صبحگاهی در پارک ملت. بهار سال ۱۳۷۳. عکس از 

کاوه کاظمی 

  قاب  تاریخ5
تلویزیون ایران در روزی که خبر آزادی خرمشهر اعلام شد. یعنی سال ۱۳۶۱ 

شمسی  

  قاب  تاریخ6
یکی از خیابان های تهران در زمستان سال ۱۳۷5 شمسی 

رژیم شاهنشــاهی متهم بود که بیش از حد متعارف و ضرورت، خرید 
نظامی انجام می دهــد و اصولًا یکــی از دلایل نارضایتــی مردم نیز 
قراردادهای تسلیحاتی رژیم شــاه و نبود متخصصین برای استفاده از 

این تسلیحات بود.
ابوالفتح محــوی )بازرگان و دخیــل در پروژه هــای مختلف تجاری 
خدماتی و از مشاورین محمدرضا پهلوی( در خصوص خرید تسلیحات 
نظامی می گوید: »جنگ ۱۹۷۳ اعراب و اسرائیل و تحریم صدور نفت 
توســط اعراب به غرب و ازدیاد قیمت نفت هر بشکه پنج دلار، درآمد 
ایران را تا چهار برابر افزایش داد. این افزایش درآمد، شاه را چنان مست 
و مغرور کرد که به نخست وزیر خود دستور داد تا در بودجه کل کشور 

به خصوص بودجه ارتش تجدیدنظر کند.
آمریکا، به خصوص وزارت دفاع این کشور، از سال ۱۹۷۳ که قیمت نفت 
به سرعت رو به ترقی گذاشت، به فکر افتاد که هزینه های سرسام آور 
کاوش های علمــی را که دولت آمریکا به کارخانه های اسلحه ســازی 
می پرداخت، بر عهده دو کشــور نفت خیز نوکیســه ایران و عربستان 
سعودی بگذارد. به همین مناســبت، ژنرال فیشر فروش پنج دستگاه 
آواکس را در ازای پانصدمیلیون دلار برای هر هواپیما، به ایران پیشنهاد 
کرد. حال آنکه نقشه های آن هواپیما، تازه بر روی کاغذ آماده شده بود.

سازنده هواپیماهای آواکس شرکت بوئینگ اســت و سازنده وسایل 
الکترونیک کارخانه های دیگر بودند. نمایندگــی بوئینگ را در ایران 
مهندس قطبی دائی شهبانو بر عهده داشت و کارخانه های الکترونیک 
را اشخاص دیگر نمایندگی می کردند. کارخانه های الکترونیک بیش 
از شــرکت بوئینگ به ســاختن این هواپیماها علاقه نشان می دادند. 
شخصی به نام آلبرت حکیم فروشنده اصلی لوازم الکترونیک آمریکایی 
در تهران بود. وی تشــکیلاتی هم در تهران برای تعمیر این وسایل به 

راه انداخته بود.
پنتاگون با شرکت بوئینگ قراردادی امضا کرده بود که اگر پنج دستگاه 
به ایران و یا عربستان بفروشد، باید یک فروند هواپیمای کامل را مجانی 
به ارتش آمریکا واگذار کند. من این مطلب را به شاه گفتم. شاه دستور 
داد طوفانیان به تحقیق بپردازد و در صورت صحّت داشــتن قضیه، به 
پنتاگون اعتراض کند. زمانی که ادعای من به ثبوت رســید، شــاه از 
پنتاگون گله کرد و مدتی سفارش هواپیما ها به تعویق افتاد و بالاخره 
عملی نشد. شــاه در عین حال پذیرفت که مخارج کاوش های علمی 
و لابراتواری هواپیماهای اف ۱۴ را به قیمــت هواپیماها اضافه کند و 
هشتاد فروند هواپیما از این نوع سفارش دهد. بدین ترتیب، هم برادران 
لاوی ۲۸ میلیون دلار دلالی گرفتند و هم گرومن شــرکت ســازنده 
هواپیماها از ورشکستگی نجات پیدا کرد و هم دولت آمریکا از شر وام 

دادن به گرومن خلاص شد.
این معامله، صرف نظر از جنبه مالی، از لحاظ سیاســی نیز برای ایران 
گران تمام شد. مخالفان شــاه در وزارت دفاع و وزارت خارجه آمریکا 
علیه ایشــان جبهه گرفتند. اگر نیاز مبرم و رو به تزاید آمریکا به نفت 
خاورمیانه نبود و اگر رئیس جمهوری آمریکا و وزیر خارجه اش از شاه 
پشتیبانی نمی کردند، سیاست تسلیحاتی شاه با دشواری های فراوانی 
رویارو می شد. دولت اســرائیل هم از نظر سیاست دفاعی خودش در 
مقابل اعراب، به ایران نیرومند احتیاج داشت و در تعقیب این سیاست 

بود که از تمامی قدرت و نفوذش به سود شاه استفاده می کرد.«
منبع: مرکز اسناد انقلاب اســلامی به نقل از مصاحبه ابوالفتح محوی 
با پروژه تاریخ شفاهی ایران در دانشــگاه هاروارد، به کوشش حبیب 

لاجوردی.

آیا خوردن روزانه آجیل و گردو برای پیشگیری از 
زوال عقل سودمند است؟

بر پایه نتایــج مطالعه ای جدید، خوردن روزانه مغزهــای خوراکی می تواند خطر 
ابتلا به دمانس یا زوال عقلی را نزد میانسالان و حتی گاهی سالمندان به طور قابل 

توجهی کاهش دهد.
تیمی از پژوهشــگران بین المللی از ۵۰ هزار و ۳۰۰ نفر بزرگسال بریتانیایی که 
بیشتر در میانه دهه پنجاه زندگی خود بودند، خواستند که پرسشنامه ای را درباره 
عادت های خود در مصرف آجیل پر کنند و سپس آنها را به مدت میانگین ۷ سال 

پیگیری کردند تا ببینند آیا آنها دچار زوال عقل می شوند یا نه.
از میان آن افراد حدود هزار و ۴۰۰ مورد زوال عقل شناسایی شد و محققان با در 
نظر گرفتن عواملی مانند سن، جنسیت، شــاخص توده بدن، تحصیلات و سبک 
زندگی، مشــخص کردند که مصرف روزانه آجیل خطر دمانــس را تا ۱۲ درصد 

کاهش می دهد.
برای افرادی که مغزهای خوراکی بدون نمک مصــرف می کردند و هر روز تا یک 
مشت یا ۴۰ گرم می خوردند، این فواید بیشتر بود و خطر دمانس برای آنها تا ۱۶ 
 Geroscience درصد کاهش یافت. این یافته ها در سپتامبر سال جاری در نشریه

منتشر شد.
مدت هاست که محققان دریافته اند رژیم غذایی ضعیف با افزایش خطر زوال عقل 
در پیوند اســت. چاقی، دیابت و کلسترول بالا در ســنین میانه زندگی، از جمله 
۱۴ عامل ســبک زندگی قابل تغییر هستند که کمیســیون علمی لنست شامل 
۲۷ متخصص دمانس، امســال آنها را به عنوان عوامل تســریع کننده زوال عقلی 

شناسایی کرد.
 MIND و DASH ،متخصصان پیشنهاد کرده اند که رژیم های غذایی مدیترانه ای
که غنی از میوه ها، سبزیجات، غلات کامل و چربی های سالم هستند ممکن است 

بهترین گزینه برای سلامت مغز باشند.
رژیم DASH برای کاهش فشار خون طراحی شده و بر مصرف میوه ها، سبزیجات، 
غلات کامل و پروتئین های کم چربی تأکید دارد. رژیــم MIND نیز ترکیبی از 
رژیم های DASH و مدیترانه ای اســت که برای پیشگیری از بیماری های مغزی 
مانند آلزایمر مفید است و بر مصرف سبزیجات برگ سبز، توت ها، ماهی چرب و 

مغزهای خوراکی تمرکز دارد. آجیل بخش مهمی از این سه برنامه غذایی است.
محققان اسپانیایی ســال گذشته در نشــریه Nutrients نوشتند که مغزهای 
خوراکی »غذاهایی سرشــار از مواد مغذی هستند که شــامل تعدادی از اجزای 
بالقوه محافظ عصبی، از جمله اســیدهای چرب تک غیراشباع و چندغیراشباع، 
فیبر، ویتامین های گروه B، مواد معدنی غیر ســدیمی و پلی فنول های بیواکتیو 

قوی هستند.«
   آلزایمر و خواص گردو

آنها همچنین گردو را به عنوان »گونه ای مغز که بیشــترین فایده را برای سلامت 
شناختی دارد« معرفی کردند. گردوها اسیدهای چرب امگا-۳ دارند که می تواند 

به رشد و عملکرد مغز کمک کند.
محققان موسســه ملی پیری دریافتند که خوردن گردو ممکن اســت به تقویت 
حافظه در بیماران آلزایمری کمک کند. آلزایمر شایع ترین علت زوال عقل در میان 

بزرگسالان مسن آمریکایی است.
طبق یک مطالعه اخیر، نزدیک به ۷ میلیون آمریکایی تشخیص دمانس دریافت 
کرده اند که هشدار می دهد میلیون ها نفر دیگر احتمالًا علائم آن را دارند اما به طور 

رسمی تشخیص داده نشده اند.
بر اساس پیش  بینی ها، به دلیل پیرتر شدن جمعیت، شمار افرادی که در سراسر 
جهان با دمانس زندگی می کنند از ۵۷ میلیون نفر در سال ۲۰۱۹ به ۱۵۳ میلیون 

نفر تا سال ۲۰۵۰ افزایش می یابد. )یورونیوز(

   سلامت
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